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Czas 
pracy mi. w aptece mec. Krystian Szulc

Krystian Szulc

W polskim systemie prawa pracy magi-
ster farmacji, pomimo, że jest pracownikiem 
placówki ochrony zdrowia publicznego nie 
podlega żadnym szczególnym regulacjom. 
Stosuje się do niego wszystkie przepisy o 
czasie pracy art. 128 do 151 kodeksu pracy.

Generalną normą czasu pracy jest okre-
ślone w art. 129 kp - 8 godzin pracy na dobę 
w pięciodniowym tygodniu pracy. Dobę li-
czy się od godziny rozpoczęcia pracy. Okres 
rozliczeniowy może wynosić max 4 miesią-
ce. Art. 131 zakreśla max liczbę godzin nad-
liczbowych do 8 godzin tygodniowo.

Dodatkowym kryterium ustanowionym 
przez kodeks jest obowiązek zagwarantowa-
nia pracownikowi 11 godzin nieprzerwanego 
wypoczynku na dobę art. 132 k.p. Wynika z 
tego, że jednorazowo maksymalnie pracow-
nik może przepracować 5 godzin nadliczbo-
wych w ciągu doby. (24 – 8 ( tyle pracuje 
=16 – 11( godzin odpoczynku ) = 5 godzin).

Praca w niedziele i święta jest rekom-
pensowana dniem wolnym, ewentualnie 
wynagradzana jak w nadgodzinach (100% 
stawki). Sobota nie jest dniem wolnym od 
pracy i praca w soboty nie wymaga od pra-
codawcy takich rekompensat jak praca w 
niedziele i święta.

Art. 133 
kp gwarantuje 
p r a c o w n i k o -
wi 35 godzin 
nieprzerwane-
go odpoczynku w 
każdym tygodniu. Ten 
okres wypoczynku jak wskazuje kodeks po-
winien przypadać w niedzielę, ale nie ozna-
cza to, że musi przypadać w niedzielę.

Kodeks dopuszcza różne sposoby organi-
zacji czasu pracy jednak wyżej opisane nor-
my 40 godzin i 5 dni w tygodniu są uwzględ-
niane prawie w każdej opisanej w kodeksie 
możliwości organizowania czasu pracy pra-
cownikom.

Na potrzeby opracowania pominięto pra-
cę w ruchu ciągłym, gdyż nie może ona mieć 
zastosowania do apteki.

Opisany w art. 135- 138 kp system rów-
noważnego czasu pracy może być stosowany 
w aptekach. W tym systemie zasadniczo za-
chowując normy czasu pracy opisane w art. 
129 kp ( 8 godzin na dobę i 40 na tydzień ) 
pracodawca może tak zorganizować pracę, że 
dobowy wymiar czasu pracy może być prze-
dłużony jednak maksymalnie do 12 godzin i 
to w okresie rozliczeniowym maksymalnie 1 

Niniejsze opracowanie zostało przygotowane dla Państwa w celu wyjaśnienia 
często zadawanych pytań, ale także dla wszystkich starających się o otwarcie 
apteki, by w trakcie opiniowania w izbie aptekarskiej nie okazywało się, że w 
danej aptece jest zatrudnionych zbyt mało magistrów farmacji, by spełnić wymogi 
obecności farmaceuty w aptece w godzinach jej otwarcia.

Ilu farmaceutów musi być zatrudnionych w aptece
i jaki czas pracy ich obowiązuje lub ogranicza?
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miesiąc. Ma to na celu przeciwdziałanie sy-
tuacjom, gdy pracownik będzie miał odkła-
dane rozliczenie przepracowanych godzin.

W tym systemie dobowy - przedłużony 
wymiar czasu pracy jest równoważony krót-
szym dobowym wymiarem w inne dni lub 
dniem wolnym (np.: 4 dni po 10 godzin i 1 
dzień dodatkowo wolny, lub inaczej 3 dni po 
10 godzin i 2 dni po 5 godzin). W tym syste-
mie jest jeszcze zastrzeżenie o dodatkowych 
godzinach wypoczynku niezależnych od 11 
godzin opisanych w art. 133kp.

Zawarta w art. 139 kp możliwość organi-
zacji pracy w systemie przerywanego czasu 
pracy nie jest korzystna i nie jest stosowana 
w aptekach.

Art. 140 kp – zadaniowy czas 
pracy – nie jest możliwy do 
stosowania w aptece.

Indywidualny rozkład 
czasu pracy danego pracow-
nika – art. 142 kp. – tylko na 
pisemny wniosek pracownika 
i tylko w ramach systemu 
czasu pracy, w którym pra-
cownik pracuje.

System skróconego 
tygodnia pracy – art. 143 
kp. – polega na takiej or-
ganizacji pracy, że pracow-
nik pracuje mniej niż 5 dni w 
tygodniu z tym, że może pra-
cować maksymalnie 12 go-
dzin dziennie w okresie roz-
liczeniowym maksymalnie 1 
miesiąca.. Może być użytecz-
ny dla organizacji pracy w aptece, jeżeli jest 
więcej pracowników i apteka pracuje długo.

Praca wyłącznie w – piątki, soboty, nie-
dziele i święta – art. 144 kp, czas pracy 
ograniczony do 12 godzin na dobę w maksy-
malnie 1 miesięcznym okresie rozliczenio-
wym. Możliwe tylko na pisemny wniosek 
pracownika.

Bez względu na przyjęty system czasu 
pracy można organizować pracę w syste-
mie zmianowym. Polega to na zmianie pory 
wykonywania pracy po upływie określonej 
liczby godzin, dni, tygodni. Art. 146 w zw. 
z art. 129 kp.

Bez względu na stosowany system czasu 
pracy, jeżeli pracownicy pracują w niedzie-

le i święta, pracodawca musi zapewnić od-
powiednią liczbę dni wolnych w przyjętym 
okresie rozliczeniowym.

Pracodawca system czasu pracy ustala 
w zależności od wielkości zakładu pracy 
w:
- układzie zbiorowym pracy (raczej nie
 dotyczy aptek),
- regulaminie pracy (może być stosowany w
 aptekach),
- obwieszeniu, jeżeli pracodawca nie stosuje
 metod powyżej opisanych,
- w umowie o pracę, jeżeli chodzi o system
 skróconego tygodnia pracy i pracy wy-
 łącznie w piątki, soboty, niedziele i święta.

Powyższy przegląd stosowanych syste-
mów organizacji czasu pracy nie ma zasto-
sowania do pracowników zarządzających w 
imieniu pracodawcy zakładem pracy i ich 
zastępców oraz pracowników wchodzących 

w skład kolegialnego organu zarządzającego 
zakładem pracy oraz głównych księgowych.

Samo powołanie na stanowisko kierow-
nika apteki z obowiązkami tylko z prawa 
farmaceutycznego nie wyczerpuje defini-
cji pracownika zarządzającego z art. 129 
par. 2 p. 2 kodeksu pracy. Podlega więc 

on opisanym normom czasu pracy.

mec. Krystian Szulc
Radca prawny

SIA w Katowicach
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Wyciąg z Protokołu 42 posiedzenia 
Rady Śląskiej Izby Aptekarskiej IV 
kadencji, dnia 13 listopada 2007r.

Wyciąg z Protokołu 1 posiedzenia 
Rady Śląskiej Izby Aptekarskiej V 
kadencji, dnia 27 listopada 2007r.

PROTOKOŁY
- wybrane fragmenty
z protokołów: 42, 1, 2, 3
posiedzenia Rady SIA
oraz protokołów: 67, 68, 1, 2, 4, 5
posiedzenia Prezydium Rady SIA

1. Posiedzenie Rady Aptekarskiej Śląskiej Izby 
Aptekarskiej, otworzył Prezes RŚIA w Katowicach 
dr Stanisław Piechula. Po powitaniu gości i człon-
ków RŚIA, Prezes Rady ŚIA, stwierdził, że dzisiej-
sze posiedzenie jest związane z otwarciem nowej sali 
konferencyjnej w siedzibie Izby i uroczystościami 
związanymi z udekorowaniem przez Pierwszego Wi-
cewojewodę Śląskiego Pana Artura Warzochę Krzy-
żami Zasługi:
- dr farm. Lidii Czajka - Srebrnym
- mgr farm. Anny Śliwińskiej - Srebrnym
- dr farm. Lucyny Bułaś - Brązowym
- dr farm. Izabeli Majewskiej - Brązowym
- mgr farm. Krzysztofa Majki - Brązowym

Z wnioskami o nadanie odznaczeń państwo-
wych wystąpiła ŚIA. Pierwszy Wicewojewoda Ślą-
ski w imieniu Prezydenta RP wręczył odznaczenia 
państwowe zasłużonym farmaceutom W imieniu 
odznaczonych podziękowała dr Lidia Czajka. Wi-
cewojewoda pogratulował odznaczonym i przekazał 
wyrazy uznania dla wszystkich aptekarzy. Na dzisiej-
szej uroczystości, Prezes Rady ŚIA wręczył wyróż-
nienie nadane przez ŚIA, na wniosek OKR - „Laur 
ŚIA” - firmie „Biuro Rachunkowe Ewa Kłoda”. Mgr 
Ewa Kłoda jest od początku powstania Izby, Głów-
ną Księgową ŚIA, i obsługę doradczo-finansową 
prowadzi jako przedsiębiorca, właściciel w/w firmy. 
Prezes RŚIA wręczył również wyróżnienia zasłużo-
nym farmaceutom, którzy nie mogli być obecni i nie 
odebrali wyróżnień na uroczystościach związanych 
z 15-leciem Izby w maju br. Ponadto Prezes RŚIA 
wyróżnił Pana Lecha Wróblewskiego, pracownika 
biura ŚIA, Złotą Kielnią Budowniczego ŚIA. Pan 
Lech Wróblewski przez cały czas prowadzonych w 
Izbie prac remontowo-budowlanych sprawował kon-
trolę i koordynację poszczególnych etapów tych prac 
i ściśle współpracował z szefostwem ekip budowla-
nych. Po uroczystościach związanych z dekoracją 
odznaczeniami państwowymi i wręczeniem wyróż-

nień zasłużonym farmaceutów, Prezes Rady ŚIA 
zaproponował wszystkich udział w otwarciu no-
wej sali konferencyjnej. Ponieważ na uroczystość 
nie przybyli Prezesi poprzednich kadencji Rady 
ŚIA, dr Stanisław Piechula, obecny Prezes Rady 
ŚIA, zaprosił do przecięcia wstęgi przedstawicie-
li wykonawców prac remontowo-budowlanych w 
Izbie. Otwarcie nowej sali konferencyjnej odbyło 
się w obecności Pierwszego Wojewody Śląskiego 
Artura Warzochy, udekorowanych i wyróżnionych 
farmaceutów, Przewodniczącej katowickiego Od-
działu PTFarm dr farm. Kazimiery Klementys, 
członków RŚIA, OROZ mgr farm. Ryszarda Bre-
guły, Przewodniczącej OSA dr Jadwigi Zdąbłasz, 
Przewodniczącej OKR mgr farm. Eugenii Rybka, 
przedstawicieli hurtowni farmaceutycznych TOR-
FARM, ITERO Katowice i SALUS International, 
które udzieliły ŚIA kredytu, architektów, przedsta-
wicieli wykonawców i administracji, wydających 
zezwolenie na budowę.

2. Na tym zakończono 42 posiedzenie, Rady 
Śląskiej Izby Aptekarskiej, w dniu 13 listopada 
2007 roku.

Protokołował: Leszek Dusik

1. Inauguracyjne posiedzenie Rady Śląskiej 
Izby Aptekarskiej V kadencji otworzył Prezes 
Rady dr n. farm. Stanisław Piechula. Po powitaniu 
zebranych Prezes Rady ŚIA zaproponował porzą-
dek posiedzenia. Porządek obrad został przyjęty. 
Prezes zaproponował, aby Rada zajęła najpierw 
tymi punktami porządku dziennego, które dotyczą 
opiniowania wniosków. Rada wyraziła zgodę na tę 
propozycję Prezesa.

4. Opiniowanie
4a. Rada ŚIA jednogłośnie, zaopiniowała po-

zytywnie wniosek dotyczący możliwości pełnienia 
funkcji kierownika apteki po ukończeniu 65 roku 
życia:

- mgr farm. Marii Czarskiej w aptece ogólno-
dostępnej w Porębie ul. Przemysłowa 1

W/w przedstawiła zaświadczenia lekarskie 
o braku przeciwwskazań do dalszej pracy na 
stanowisku kierownika apteki ogólnodostęp-
nej. Ponieważ jest to pierwsze posiedzenie no-
wej Rady Prezes Rady wyjaśnił, że wcześniej 
takie opinie wydawano po przeprowadzeniu 
rozmowy z wnioskodawcą, ale obecnie opinia 
jest wydawana na podstawie zaświadczenia le-
karskiego od uprawnionego lekarza do przepro-
wadzania badań profilaktycznych.
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4b. Rada ŚIA po przeprowadzeniu przez Prezesa 
Rady ŚIA dr Stanisława Piechulę, rozmów wyjaś-
niających z kandydatami, zaopiniowało pozytywnie 
wnioski o wydanie opinii w sprawie udzielenie ze-
zwolenia na prowadzenie apteki, zawierającej m.in. 
opinię w sprawie stwierdzenia rękojmi należytego 
prowadzenia apteki (nowe zezwolenia) przez:

- mgr farm. Mirosława Kalę w aptece ogólnodo-
stępnej w Zabrzu ul. Budowlana 30A, w związku z 
wnioskiem o udzielenie zezwolenia na prowadzenie 
apteki złożonym przez Panią DEFARM z siedzibą 
w Będzinie – jednogłośnie,

- mgr farm. Mirosławę Karcz w aptece ogólno-
dostępnej w Gliwicach ul. Dubois 10, w związku z 
wnioskiem o udzielenie zezwolenia na prowadzenie 
apteki złożonym przez Pana Piotra Janochę – przy 2 
głosach „wstrzymujących się”,

- mgr farm. Anetę Urban w aptece ogólnodostęp-
nej o nazwie „Apteka Farmaceutów” w Wodzisła-
wiu Śląskim ul. Kubsza 32, w związku z wnioskiem 
o udzielenie zezwolenia na prowadzenie apteki zło-
żonym przez Panią Małgorzatę Gurgul-Pełka – przy 
1 głosie „wstrzymującym się”,

- mgr farm. Anetę Mateja w aptece ogólnodostęp-
nej o nazwie „DUOS” w Chorzowie Pl. Mickiewicza 
10/1, w związku z wnioskiem o udzielenie zezwole-
nia na prowadzenie apteki złożonym przez „DUOS 
A. Szuścik Spółka Komandytowa z siedzibą w Gli-
wicach – przy 7 głosach „wstrzymujących się”.

Do opinii uznających, że:
mgr farm. Aneta Urban i
mgr farm. Aneta Mateja

dają rękojmię należytego prowadzenia apteki, 
zostanie dołączone pismo skierowane do ŚlWIF in-
formujące, że na podstawie posiadanych przez ŚIA 
informacji, obsada magistrów farmacji może nie 
zapewnić aptekach obecności farmaceuty w godzi-
nach czynności apteki zgodnie, z wymogami Pra-
wa farmaceutycznego. Rada ŚIA prosi ŚlWIF, aby 
przy wydawaniu zezwolenia na prowadzenie apteki 
ogólnodostępnej i akceptacji kandydatury kierow-
nika, zwrócić uwagę wnioskodawcom o udzielenie 
zezwolenia na prowadzenie apteki, na konieczność 
uzupełnienia obsady magistrów farmacji w aptece 
lub skrócenia godzin czynności apteki.

4c. Rada ŚIA, po przeprowadzeniu przez Preze-
sa Rady dr Stanisława Piechulę rozmów wyjaśnia-
jących z kandydatami oraz wysłuchaniu wniosków 
z tych rozmów, wydała pozytywne opinie stwier-
dzające, że niżej wymienione kandydatury na stano-
wisko kierownika apteki (zmiana kierownika apteki 
w istniejących aptekach), dają rękojmię należytego 
prowadzenia apteki:

- mgr farm. Magdaleny Burliga w aptece ogól-
nodostępnej o nazwie „Apteka Floriańska” w Cho-
rzowie ul. Beskidzka 4 – jednogłośnie,

- mgr farm. Ewy Orendorz w aptece ogólnodo-
stępnej w Tarnowskich Górach ul. Powstańców Ślą-
skich 1 – jednogłośnie,

- mgr farm. mgr farm. Katarzyny Roos-Pilch w 
aptece ogólnodostępnej o nazwie „Na Złotym Rogu 
II” w Chorzowie ul. Wolności 68 – przy 4 głosach 
„wstrzymujących się”,

- mgr farm. Marcina Pilch w aptece ogólnodo-
stępnej o nazwie „Na Złotym Rogu” w Chorzowie ul. 
Wolności 78 – przy 4 głosach „wstrzymujących się”.

Rada ŚIA nie opiniowała kandydatury:
- mgr farm. Agnieszki Małkus w aptece ogól-

nodostępnej w Jaworznie, ul. Grunwaldzka 237, 
ponieważ w/w jest członkiem krakowskiej OIA i ta 
izba wydała przedmiotową opinię.

4d. Rada ŚIA nie wydała opinii dotyczącej 
umieszczenia apteki „Apteka Blisko Ciebie” w 
Mysłowicach ul. Mickiewicza 42 na liście aptek, 
w których może być odbywany staż i postanowiła 
wszcząć postępowanie wyjaśniające. Wnioskodaw-
ca nie poinformował ŚIA w ustawowym terminie o 
stanie zatrudnienia w aptece, a deklarowana obsada 
personelu fachowego aptece nie daje pewności w 
kwestii możliwości czasowych sprawowania opie-
ki nad stażystą. Powyższa decyzja została podjęta 
jednogłośnie.

4e. Rada ŚIA po zapoznaniu się z
- Projektami Zarządzeń Prezydentów miast 

Dąbrowy Górniczej i Mysłowic w sprawie ustale-
nia rozkładu godzin pracy aptek ogólnodostępnych 
działających na terenie tych miast w 2008 roku, za-
opiniowała pozytywnie przedstawione propozycje. 
Zaproponowane rozwiązania są dostosowane do 
potrzeb ludności i zapewniają dostępność do świad-
czeń również w porze nocnej, w niedziele, święta 
i inne dni wolne od pracy. Opinie zostały podjęte 
jednogłośnie.

2. Prezes Rady ŚIA dr Stanisław Piechula 
stwierdził, że na posiedzenie doszli już wszyscy po-
zostali członkowie Rady i można już przystąpić do 
wyboru członków Prezydium Rady ŚIA. Zgodnie z 
regulaminem wyborów Prezes Rady zaproponował 
do Prezydium 14 osób: Annę Śliwińską – na Wi-
ceprezesa d/s prawnych, Piotra Klimę – na Wice-
prezesa d/s organizacyjnych, Piotra Brukiewicza 
– na Wiceprezesa ds. Szkoleń, Beatrycze Radlań-
ską-Piątek – na Wiceprezesa ds. aptek szpitalnych, 
Andrzeja Bednarza – na Sekretarza Rady, Tomasza 
Kloca – na Zastępcę Sekretarza Rady, Krzysztofa 
Majkę – na Skarbnika oraz na członków Prezydium 
Rady Dionizego Moskę, Damiana Nowaka, Mi-
chała Rzepczyka, Jana Stasiczka, Wiesławę Stron-
czak, Danutę Szydłak i Aleksandra Żurka. Zgodnie 
z regulaminem propozycje do Prezydium zgłasza 
Prezes, ale jak stwierdził nie chce tego robić sam i 
zapytał, czy są jakieś inne propozycje. Wyboru na 

www.katowice.oia.pl 65



A
PO

TH
EC

A
R

IU
S 

- 
B

IU
LE

TY
N

 Ś
IA

 W
 K

AT
O

W
IC

A
C

H konkretne nazwiska dokonuje się tajnie i wystarcza 
zwykła większość. Prezes Rady zaproponował od 
razu, żeby Prezydium liczyło 14 osób. Jeżeli będą 
jeszcze inne propozycje ich nazwiska zostaną dopi-
sane do listy, ale wybrać należy tylko 14 osób. Mgr 
Władysław Rybka stwierdził, że wśród propozycji 
Prezesa dominują młode osoby, a zdecydowanie za 
mało jest dotychczasowych działaczy. W związku 
z tym zgłosił do Prezydium kandydaturę Andrzeja 
Deląga, który jego zdaniem dużo zrobił w dotych-
czasowej działalności, szczególnie w dziedzinie 
szkoleń. Dr Andrzej Deląg jest bardzo doświadczo-
nym działaczem i dlatego ta kandydatura zasługuje 
na na poparcie. Po przyjęciu tej kandydatury Prezes 
Rady krótko uzasadnił swoje kandydatury, a sami 
kandydaci przedstawili się Radzie. W dalszej kolej-
ności Prezes Rady rozdał karty do głosowania, na 
których znalazły się nazwiska 14 osób zapropono-
wanych przez Prezesa. Zgodnie ze wskazówką Pre-
zesa nazwisko dr Andrzeja Deląga powinno zostać 
dopisane na piętnastej pozycji. Aby głosowanie było 
ważne trzeba wykreślić jedno lub więcej nazwisk 
W dalszej kolejności Rada wybrała komisję skruta-
cyjną do liczenia głosów. W skład komisji wybrano 
mgr Ryszarda Jasińskiego przewodniczący), mgr 
Justynę Kiedrowską i mgr Aleksandra Porwita. Mgr 
Władysław Rybka zwrócił uwagę, że istnieje możli-
wość nie wybrania do Prezydium osoby, którą Prezes 
Rady proponuje na jakąś funkcję i co wtedy? Mec. 
Krystian Szulc wyjaśnił, że obecnie Rada dokona 
wyboru Prezydium wraz z rozdziałem funkcji. Jeżeli 
osoba zaproponowana na funkcję nie zostanie wy-
brana do Prezydium, to na to miejsce zostanie potem 
wybrana inna osoba, z tych które zostaną wybrane 
do Prezydium. Dr Stanisław Piechula zwrócił uwagę, 
że przedstawiona przez niego lista jest propozycją, 
kogo Prezes widzi na poszczególnych funkcjach. 
Nic nie stoi na przeszkodzie, aby najpierw wybrać 
czternastoosobowe Prezydium, a potem w osobnym 
głosowaniu wybrać osoby pełniące funkcje w Pre-
zydium. Mec. Krystian Szulc zaproponował jednak 
przeprowadzenie wyborów z rozdziałem na funkcje, 
a w razie potrzeby dopiero potem przeprowadzimy 
kolejne głosowania. Zaproponowany sposób wyboru 
Prezydium wraz z podziałem na funkcje miał na celu 
oszczędność czasu i względy praktyczne. To tłuma-
czenie nie przekonało mgr Władysława Rybki. Z ko-
lei mgr Ryszard Jasiński stwierdził, że nie widzi po-
wodów do rozdzierania szat, ponieważ Prezes Rady 
ma prawo wskazać osoby, z którymi chce pracować. 
Dr Stanisław Piechula stanął jednak na stanowisku, 
że jeżeli chociaż jedna osoba ma wątpliwości co do 
sposobu wyboru Prezydium i pełnionych funkcji, 
to powinniśmy przeprowadzić osobne głosowania. 
Przeciwny początkowej propozycji Prezesa, dotyczą-
cej sposobu głosowania był mgr Władysław Rybka. 

W związku z tym z Rada przystąpiła do głosowania 
W wyniku tajnego głosowania Rada wybrała do Pre-
zydium 14 osób zaproponowanych przez Prezesa 
Rady oraz czterech Wiceprezesów – mgr Annę Śli-
wińską, mgr Beatrycze Radlańską-Piątek, dr Piotra 
Brukiewicza, mgr Piotra Klimę, Sekretarza – mgr An-
drzeja Bednarza i jego Zastępcę mgr Tomasza Kloca 
i Skarbnika – mgr Krzysztofa Majkę, oraz członków 
Prezydium prof. Dionizego Moskę, mgr Damiana 
Nowaka, mgr Michała Rzepczyka, mgr Jana Stasicz-
ka, mgr Wiesławę Stronczak, mgr Danutę Szydłak, 
mgr Aleksandra Żurka. (wszystkie kandydatury za-
proponowane przez Prezesa).  Po wyborach radca 
prawny mec. Krystian Szulc wyjaśnił, ż wszystkie 
uchwały personalne z poprzedniej kadencji utraciły 
swoją moc (pełnomocnictwa, uchwały związane z 
reprezentacją Izby) ponieważ nie istnieje już organ, 
który jej podjął. Zachowały moc natomiast uchwały 
- opinie dotyczące spraw administracyjnych. Zacho-
dzi więc konieczność podjęcia na nowo niektórych 
uchwał (zatrudnienie w Izbie, podpisy w banku oraz 
ważne dla działalności Izby uchwały powołujące ko-
misje problemowe w Izbie). Rada ŚIA podjęła nastę-
pujące uchwały:

- w sprawie upoważnienia Prezydium Rady do 
działania w imieniu Rady ŚIA,

- w sprawie wyznaczenia osób upoważnionych 
do dysponowania rachunkiem bankowym ŚIA,

- w sprawie udzielenia pełnomocnictwa,
- w sprawie wskazania osoby reprezentującej 

ŚIA wobec osób trzecich,
- w sprawie udzielenie pełnomocnictwa do dzia-

łania w poszczególnych sprawach
- w sprawie upoważnienia osób mogących doko-

nywać adnotacji w prawie wykonywania zawodu.
Wszystkie w/w uchwały Rada ŚIA podjęła jed-

nogłośnie.
- w sprawie zwrotu kosztów za udział w po-

siedzeniach Rady ŚIA i jej Prezydium (na wniosek 
Prezydium także za udział w innych posiedzeniach i 
zebraniach) – przy 1 głosie „wstrzymującym się”

- w sprawie upoważnienia członków Izby do za-
warcia umowy na przekazanie dotacji ze środków 
publicznych i sposobu jej rozliczenia – jednogłośnie,

Rada ŚIA przedyskutowała także kwestię pod-
jęcia uchwały w sprawie ustalenia zasad zatrudnie-
nia i wynagradzania Prezesa Rady ŚIA. W tym kon-
tekście pojawił się również problem wynagradzania 
innych funkcyjnych członów Rady. Rada ŚIA po 
dyskusji postanowiła nie podejmować decyzji w tej 
ostatniej sprawie na dzisiejszym posiedzeniu. Mgr 
Władysław Rybka uznał, że jeżeli osoby funkcyj-
ne w Radzie miałyby otrzymywać wynagrodzenie 
to powinna ulec zmianie stawka wynagrodzenia dla 
Prezesa Rady. Aby nie przedłużać dyskusji padły 
dwie propozycje:
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I - miesięczne wynagrodzenie dla Prezesa na 
czas pełnienia funkcji – 5800 złotych brutto,

II – miesięczne wynagrodzenie dla Prezesa na 
czas pełnienie funkcji – 2000 złotych brutto i po 
1000 złotych brutto dla Wiceprezesów na czas peł-
nienia funkcji. Obie propozycje poddano pod głoso-
wanie. Na wniosek mgr Władysława Rybki zarzą-
dzono głosowanie tajne. Przegłosowano pierwszą 
propozycję – 20 głosów „za”, 4 „przeciw” i 4 osoby 
wstrzymały się od głosu. W tej sytuacji głosowanie 
drugiej propozycji stało się bezprzedmiotowe. Rada 
ŚIA podęła uchwałę w sprawie ustalenia zasad za-
trudnienia Prezesa Rady ŚIA.

W związku z bieżącą działalnością Izby ko-
nieczne stało się powołanie 3 osobowej komisji 
lekarskiej i określenie wynagrodzenia dla lekarzy 
wchodzących w skład komisji. Rada przy 1 głosie 
„przeciw’ podjęła uchwałę o powołaniu komisji 
lekarskiej. Wynagrodzenie dla lekarzy - członków 
komisji określono na nie więcej niż 300 złotych za 
jedno posiedzenie.

Rada ŚIA podjęła też uchwałę w sprawie powoła-
nia komisji problemowych działających w ŚIA wraz 
z przewodniczącymi komisji. Uchwała została pod-
jęta jednogłośnie. Powołano następujące komisje:
d/s Aptek ogólnodostępnych – przewodniczący 
dr farm. Stanisław Piechula
d/s Aptek szpitalnych – mgr Beatrycze Radlańska- 
Piątek,
d/s Ekonomii Aptek – mgr Jan Stasiczek,
d/s Historii i etyki zawodu – prof. Dionizy Moska,
d/s Hurtowni farmaceutycznych – mgr Aleksander 
Żurek,
d/s Informacji – mgr Damian Nowak,
d/s Nauki i szkolenia – dr farm. Piotr Brukiewicz,
d/s Pracowników aptek – mgr Dominik Łakota,
d/s Prawa – mgr Anna Śliwińska,
d/s strategii programowej – mgr Piotr Klima,
d//s Wykonywania zawodu, stwierdzania PWZ i rę-
kojmi prowadzenia apteki – dr farm. Andrzej Deląg.

5a. Rada ŚIA została poinformowana o nowe-
lizacji rozporządzenia w sprawie ciągłych szkoleń 
farmaceutów. Informację na temat w internecie za-
mieścił radca prawny ŚIA mec. Krystian Szulc.

5b. Prezes Rady ŚIA poinformował, że 12 
grudnia odbędzie się w Warszawie uroczyste 
wręczenie wyróżnień Ministra Zdrowia odzna-
ką honorową „Za Zasługi dla Ochrony Zdrowia” 
ŚIA wystąpiła o wyróżnienie 7 osób. Wyróżnie-
nie przyznano: dr Andrzejowi Delągowi, mgr 
Jolancie Dominek, prof. Dionizemu Mosce, dr 
Stanisławowi Piechuli, mgr Władysławowi Ryb-
ce, mgr Annie Śliwińskiej, mgr Lidii Wolnickiej-
Morawiec. Rada ŚIA postanowiła, że jeżeli za 
przejazd pociągiem nie zapłaci NRA (wyróżnio-
nym przejazd opłacała zawsze NRA), to koszty 

przejazdu pokryje ŚIA. Rada wyraziła zgodę na 
takie rozwiązanie.

5c Pacjenci oraz aptekarze w Tych i Pszczyny 
skierowali do ŚIA skargi na apteki LUX (Tychy) i 
STARA (Pszczyna). W sprawie apteki LUX odby-
ło się w Izbie spotkanie właścicieli tyskich aptek z 
Prezesem Rady ŚIA i radcą prawnym ŚIA. Apteki 
tyskie same podjęły też działania i zgłosiły do US 
sprawę działań marketingowych apteki (dopłata 10 
złotych dla pierwszych pacjentów, samochód z ban-
nerem reklamowym apteki). Ponieważ za pierw-
szym stołem w aptece stały nieuprawnione osoby 
(obsługiwały bony za 10 złotych) ŚlWIF skieruje 
do OROZ sprawę kierownika apteki. Apteka w 
Pszczynie rozpowszechniła zaś reklamę w formie 
recepty lekarskiej, na której reklamowane są leki 
wydawane tylko na receptę. Tę sprawę do OROZ 
skieruje Rada ŚIA. 

6a. Radca prawny przypomniał Radę ŚIA, że 
Izba skierowała na drogę sądową sprawy aptek in-
ternetowych - VITANEA i Dom Zdrowia. Z VITA-
NEA udało się zawrzeć ugodę i spółka wycofała się 
z nazwy apteka internetowa. Sprawa spółki Dom 
Zdrowia trafiła do sądu w Krakowie. Ponieważ nie 
udało się już wycofać spraw z sądów (ugoda, nie 
nasz teren) trzeba było ponieść część opłat za za-
stępstwo procesowe. Rada przyjęła do akceptującej 
wiadomości informację radcy prawnego ŚIA.

6b. Rada ŚIA ustaliła następujące terminy 
najbliższych posiedzeń: Prezydium Rady ŚIA odbę-
dzie się 4 i 18 grudnia 2007 roku. 18 grudnia 2007 
roku odbędzie się też świąteczne posiedzenie Rady 
ŚIA. Pierwsze posiedzenie Rady w 2008 roku odbę-
dzie się 8 stycznia.

6c. Prezes Rady ŚIA z satysfakcją stwierdził, że 
nasza Izba jest najbardziej zinformatyzowana. Po-
nieważ jest nowa Rada dr Stanisław Piechula po-
prosił członków Rady o przekazanie do biura Izby 
zdjąć i życiorysów szczególnie nowych członków 
Rady. Prezes Rady ŚIA poinformował też o potrze-
bie założenia internetowego konta farmaceutyczne-
go. Dla szybkiego komunikowania się konieczne 
jest też przekazanie do biura Izby, numeru telefo-
nu komórkowego (porozumiewanie się za pomocą 
SMS-ów).

6d. Kończąc posiedzenie Prezes Rady ŚIA dr 
Stanisław Piechula podał kilka informacji ze spot-
kania ze ŚlWIF (termin dostosowania lokali aptecz-
nych, kłopoty finansowe aptek i ich konsekwencje, 
często osobiste tragedie właścicieli aptek, problemy 
związane z przekształceniami zezwoleniobiorców w 
spółkę, kontrole w hurtowniach farmaceutycznych).

7. Na tym zakończono 01 posiedzenie Rady Ślą-
skiej Izby Aptekarskiej w dniu 27 listopada 2007 roku.

Protokołował: Leszek Dusik
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Rady Śląskiej Izby Aptekarskiej V 
kadencji, dnia 18 grudnia 2007r.

1. Posiedzenie Rady Śląskiej Izby Aptekarskiej 
otworzył Prezes Rady dr n. farm. Stanisław Piechula. 
Po powitaniu zebranych Prezes Rady ŚIA poinformo-
wał, że w dniu dzisiejszym odbyło się juz posiedzenie 
Prezydium Rady ŚIA, poświęcone w głównej mierze 
opiniowaniu kandydatów na kierowników aptek. Na-
stępnie Prezes Rady ŚIA poinformował, że obecnie 
odbędzie się robocza część posiedzenia Rady ŚIA, 
a po niej odbędzie się uroczyste „opłatkowe” posie-
dzenie Rady ŚIA z udziałem zaproszonych gości. 
Taki harmonogram pracy w dniu dzisiejszym został 
zaakceptowany przez Radę. Prezes RŚIA stwierdził 
wystarczającą ilość członków Rady ŚIA dla ważno-
ści podejmowanych uchwał. Dr Stanisław Piechula 
powitał dr Izabelę Majewską, Śląskiego Wojewódz-
kiego Inspektora Farmaceutycznego, która przybyła 
już na uroczyste posiedzenie Rady.

2. Dr Stanisław Piechula powrócił do kwestii 
wynagradzania niektórych funkcyjnych członków 
Rady. Prezes Rady ŚIA poinformował, że rozeznał 
jak to wygląda w innych OIA. Jest to różnie roz-
wiązane w izbach aptekarskich. W niektórych funk-
cyjni członkowie Rady pobierają wynagrodzenie, a 
w innych nie. Prezes Rady ŚIA poinformował też, 
że rozmawiał na temat wynagrodzenia dla funkcyj-
nych członków Rady z główną księgową SIA mgr 
Ewą Kłodą. Proponowane przez Prezesa Rady ŚIA 
stawki wynagrodzenie: 1000 złotych netto dla Wi-
ceprezesów i po 500 złotych netto dla Skarbnika i 
Sekretarz Rady są do udźwignięcia przez ŚIA i nie 
wpłynie to na termin spłaty kredytów ŚIA. Skarbnik 
Rady ŚIA mgr Krzysztof Majka w dyskusji stwier-
dził, że kandydaci do Rady zgodzili się na prac spo-
łeczną i dopóki ŚIA spłaca kredyty, powinno to tak 
zostać. To stanowisko podzieli Sekretarz Rady mgr 
Andrzej Bednarz. Odmienne stanowisko zajął na-
tomiast mgr Władysław Rybka, który stwierdził, że 
przez wiele lat działalności samorządu aptekarskie-
go członkowie Rady pracowali za darmo, często 
kosztem swojego czasu w aptece. Najwyższy zatem 
czas, aby za pracę w Radzie zacząć płacić i wyma-
gać odpowiedzialności za decyzje. Co jakiś czas 
należałoby rozliczać z wykonywanych zadań, oso-
by pełniące płatne funkcje w Izbie. Po tej dyskusji 
Prezes Rady ŚIA poddał pod głosowanie propozy-
cję przyznania od 1 stycznia 2008 roku, wynagro-
dzenia funkcyjnym członkom Rady: Wiceprezesom 
1000 złotych miesięcznie, Sekretarzowi i Skarbni-
kowi po 500 złotych miesięcznie. Rada głosami: 9 
„za”, 4 „przeciw” i 12 „wstrzymujących się” pod-
jęła uchwałę w sprawie przyznania od 1 stycznia 

2008 roku, wynagrodzenia niektórym funkcyjnym 
członkom Rady ŚIA.

3a. Prezes Rady ŚIA poinformował, że 12 grud-
nia odbyła się w Warszawie uroczystość wręczenia 
wyróżnień Ministra Zdrowia odznaką honorową „Za 
Zasługi dla Ochrony Zdrowia” ŚIA wystąpiła o wy-
różnienie 8 osób, NRA skierowała do MZ wnioski 
o przyznanie wyróżnień 7 osobom. MZ  przyznał 
wyróżnienie: dr Andrzejowi Delągowi, mgr Jolancie 
Dominek, prof. Dionizemu Mosce, dr Stanisławowi 
Piechuli, mgr Władysławowi Rybce, mgr Annie Śli-
wińskiej, mgr Lidii Wolnickiej-Morawiec.

3b. Prezes Rady poinformował, że na NRA dys-
kutowano sprawy, które zostaną przedstawione na 
Krajowym Zjeździe Sprawozdawczo-Wyborczym 
Aptekarzy, w tym m.in. regulaminy wyborów na 
Prezesa NRA i członków NRA. Prezes Rady ŚIA stoi 
na stanowisku, że uchwały są podejmowane zwykła 
większością głosów i dotyczy to również wyboru 
Prezesa NRA (wygrywa kandydat, który uzyskał naj-
większą ilość głosów) i członków NRA. Większość 
członków NRA opowiedział się jednak za drugą turą 
wyborów, do której wchodzą dwaj kandydaci z naj-
większą ilością głosów. Kolejną sporną sprawą jest 
podejmowanie uchwał w sprawie wyboru Prezesa 
NRA i członków NRA. Dr Stanisław Piechula i mec. 
Krystian Szulc uważają, że same wyniki wyborów 
są uchwałami. Dodatkowe głosowanie nad uchwała-
mi, że podjęto uchwałę w sprawie wyboru Prezesa 
i członków NRA, są nielogiczne i mogą przynieść 
niepotrzebne komplikowanie sprawy. Dr Stanisław 
Piechula poinformował, że ŚIA załatwia na Zjazd dla 
swoich delegatów autokar. Wyjazd nastąpi w dniu 17 
stycznia 2008 roku około godziny 14.00. Prezes Rady 
ŚIA poinformował, że trwają uzgodnienia z delegata-
mi z OIA w Bielsku-Białej i Częstochowie na temat 
wspólnego wyjazdu i tym samym obniżenia kosztów 
wynajęcia autokaru (od czwartku do niedzieli).

3c. Prezes Rady przypomniał, że już kiedyś pro-
ponował, aby posiedzenia Rady były poświęcone 
ważnym i strategicznym tematom i tym sprawom, 
w których decyzje lub uchwały musi podejmować 
Rada, a sprawy bieżące, opiniowania były załatwia-
ne na posiedzeniach Prezydium Rady Dr Stanisław 
Piechula proponował, żeby w miesiącu odbywały się 
dwa posiedzenia Prezydium i jedno Rady. Z powo-
dów czasowych propozycja ta nie weszła do prakty-
ki. W ten sposób zatarła się różnica pomiędzy posie-
dzeniami Rady i jej Prezydium. Wobec powyższego 
Prezes Rady SIA ponownie zaproponował, aby po-
siedzenia Rady były poświęcone jedynie omówieniu 
ważnych, strategicznych spraw, lub tych w których 
decydować może tylko Rada, a posiedzenia Prezy-
dium Rady poświęcić załatwianiu spraw bieżących. 
Wtedy posiedzenia Prezydium Rady odbywałyby 
się częściej, a zebrania Rady zgodnie z regulaminem 
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przynajmniej raz na kwartał lub w razie potrzeby. 
Prezes Rady ŚIA zwrócił się do Rady ŚIA o roz-
strzygnięcie, czy przyjmuje powyższą propozycję 
Prezesa, czy też chce zachować dotychczasowy tryb 
posiedzeń tzn. niezależnie od tematu, na przemian w 
miesiącu posiedzenie Rady i Prezydium. Rada ŚIA w 
głosowaniu (16 głosów „za” przy 2 „wstrzymujących 
się”) opowiedziała się  za dotychczasowym sposo-
bem odbywania posiedzeń. Dr Kazimiera Klementys 
stwierdziła w dyskusji, że dowiedziała się, że na po-
siedzeniu Prezydium Rady ŚIA miał być omawiany 
temat staży studentów farmacji, a nikt jej o tym nie 
powiadomił. Całe nieporozumienie wyjaśnił Prezes 
Rady ŚIA. Dr Stanisław Piechula zapewnił, że Pre-
zydium Rady nie dyskutowało tego tematu, a Pani 
Dziekan została zaproszona z okazji „opłatkowego” 
posiedzenia Rady. Prezes Rady ŚIA stwierdził, że po-
siedzenia Prezydium są otwarte dla członków Rady 
i zapewnił, że jeżeli na Prezydium Rady ŚIA, będą 
omawiane sprawy, na których najlepiej znają się po-
szczególni członkowie Rady, to takie osoby będą po-
wiadamianie o przewidywanej tematyce posiedzenia. 
Prezydium Rady ŚIA Mgr Krzysztof Majka poinfor-
mował, że z tego co wie problemem, staży podyplo-
mowych ma się zająć na najbliższym posiedzeniu 
komisja d/a szkoleń i dr Klementys jest na to posie-
dzenie zaproszona. Prezes Rady ŚIA zapewnił tak-
że, że jeżeli tematem  któregoś z posiedzeń komisji 
problemowych, będzie temat staży podyplomowych, 
to dr Kazimiera Klementys, jako osoba najbardziej 
kompetentna w tej sprawie, zostanie zaproszona na 
takie posiedzenie komisji. Komisje wypracowują 
stanowiska, które będą przedstawiane Radzie ŚIA do 
decyzji. Powyższe wyjaśnienia zostały przyjęte do 
wiadomości przez dr Kazimierę Klementys.

4a. W dalszej części posiedzenia głos zabrała 
dr Izabela Majewska, Śląski Wojewódzki Inspektor 
Farmaceutyczny. Na wstępie podziękowała za zapro-
szenie. Zwróciła uwagę, że współpraca pomiędzy Śl-
WIF i ŚIA układa się bardzo dobrze. Zabierając głos 
dr Stanisław Piechula potwierdził słowa dr Izabeli 
Majewskiej i podkreślił, że takiej współpracy ze Śl-
WIF i jej efektów zazdroszczą nam inne izby. Dzięki 
woli współpracy udaje się sporo załatwić, a Izba za-
czyna wywierać wpływ na działalność aptek (obsa-
da personelu, godziny pracy w zależności od ilości 
pracowników fachowych w aptece,  niedozwolona 
działalność reklamowa aptek). Dr Izabela Majewska 
zwróciła uwagę, że ciągle brak jest wystarczającej 
ilości szkoleń dla aptekarzy szpitalnych. I nie cho-
dzi wyłącznie o szkolenia prowadzone przez firmy 
farmaceutyczne. Jest zapotrzebowanie na zebrania 
naukowo-szkoleniowe prowadzone także przez in-
nych specjalistów. Dr Stanisław Piechula w imieniu 
ŚIA zadeklarował daleko idącą pomoc w organizacji 
takich szkoleń. Dla organizacji spotkań może służyć 

sala konferencyjna w Izbie, pod warunkiem, że jest 
ona wolna. W tym celu wystarczy jedynie uzgodnie-
nie terminu z biurem ŚIA. Prezes Rady ŚIA poprosił 
też o przekazanie do biura ŚIA numerów telefonów 
komórkowych farmaceutów szpitalnych, w celu uła-
twienia szybkiego kontaktu. Zawiadomienia o zebra-
niach zostaną natomiast wysłane pocztą, ponieważ 
nie wszyscy aptekarze szpitalni mają dostęp do in-
ternetu. Dr Izabela Majewska poinformowała, że jest 
zasypywana ulotkami reklamowymi aptek. Jest to 
najczęściej problem lokalny. ŚlWIF uważa, że trze-
ba ten problem próbować rozwiązać na spotkaniach 
lokalnego samorządu aptekarskiego. Dr Izabela Ma-
jewska uznała, za wskazane organizowanie w Izbie 
okresowych spotkań z przedstawicielami lokalnych 
samorządów aptekarskich danego regionu. Zadekla-
rowała swój udział w takich spotkaniach. Poprosiła, 
aby w takich spotkaniach uczestniczyli także Prezes 
Rady ŚIA i radca prawny ŚIA. Jak podkreślił Prezes 
Rady SIA, ze strony Izby jest pełna wola współpracy. 
Kolejną sprawą, na którą zwróciła uwagę dr Izabela 
Majewska jest kwestia wywierania na nią nacisków 
w celu jak najszybszego wydawania zezwoleń na 
prowadzenie apteki. Niektórzy próbują wywrzeć na-
cisk i załatwiać takie rzeczy poprzez Prezesa Rady 
ŚIA. Dr Izabela Majewska zwróciła uwagę, że jej 
pracownicy mają określone godziny pracy i nie może 
sobie pozwolić na obarczanie pracą Pań z Inspekcji 
Farmaceutycznej po obowiązujących je godzinach 
pracy, ponieważ ŚlWIF nie ma możliwości wypła-
cania nadgodzin. Inną sprawą, na co zwróciła uwagę 
Pani Inspektor, jest to że w  wielu przypadkach inte-
resanci nalegają na szybkie załatwienie sprawy, a po-
tem przez długi czas nie odbierają dokumentów. Śl-
WIF prosi ponadto o wzięcie pod uwagę, że WIF ma 
swoim terenie 1500 aptek (Bielsko, Częstochowa i 
Katowice). Nie może też zajmować się wyłącznie ap-
tekami. WIF sprawuje też nadzór nad hurtowniami, 
środkami odurzającymi, musi zajmować się wetery-
narzami i niektórymi sprawami dotyczącymi lekarzy. 
W tej sytuacji wywieranie nacisków na ŚlWIF mija 
się z celem i nie może przynosić skutków. Dr Izabela 
Majewska poinformowała, że do tej pory zwracała 
się do ŚIA o wydanie opinii dotyczącej kandydata 
na kierownika apteki. Jeżeli kandydat był członkiem 
innej OIA to ŚIA zwracała się o wydanie opinii do 
właściwej terytorialnie Izby. Niekiedy jednak, je-
żeli dana osoba miała pełnić obowiązki kierownika 
na terenie ŚIA, dr Izabela Majewska prosiła, aby to 
ŚIA wydała opinię po przeprowadzeniu rozmowy 
wyjaśniającej z kandydatem. O taki tryb zasięgania 
opinii o kandydacie na kierownika apteki została za-
atakowana przez radcę prawnego Małopolskiej OIA. 
ŚlWIF uznaje jednak, że jeżeli kandydat na kierow-
nika, mieszka poza terenem ŚIA, to przy wydawaniu 
opinii trzeba uwzględniać, tak jak to robi ŚIA, moż-
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rownika. Dr Izabela Majewska zwróciła uwagę, że 
analizując godziny pracy farmaceutów w aptece nie-
zbędne jest - przy zatrudnieniu farmaceuty jeszcze w 
innym miejscu pracy - uwzględnienie czasu niezbęd-
nego do przemieszczania się pomiędzy aptekami. Dr 
Izabela Majewska poinformowała też, że przy lustra-
cji lokalu zachodzi czasami konieczność udziału w 
lustracji, w roli obserwatora, przedstawiciela Rady 
lub Prezydium Rady ŚIA. Również w tych przypad-
kach współpraca pomiędzy ŚlWIF i ŚIA układa się 
dobrze. Na koniec dr Izabela Majewska zwróciła 
uwagę na pojawiające się coraz częściej przypadki 
patologicznych zachowań wśród farmaceutów (le-
komania, alkoholizm oraz kradzieże w aptekach). Dr 
Izabela Majewska uznała za konieczne opracowanie 
procedur postępowania wobec farmaceutów uzależ-
nionych. Jest to konieczne w interesie pacjentów, a 
w przypadku kradzieży w aptekach leków i pienię-
dzy, w interesie samych farmaceutów i właścicieli 
aptek. Dr Stanisław Piechula podziękował dr Izabeli 
Majewskiej za współpracę i zapewnił, że Rada ŚIA 
podjęła już działania zmierzające do wyeliminowa-
nia ze środowiska farmaceutów dotkniętych choro-
bą lub zachowaniem patologicznym. Nawiązując do 
wystąpienia dr Izabeli Majewskiej, dr Stanisław Pie-
chula zapewnił, że obecnie ŚIA uwzględniając sta-
nowisko ŚlWIF, przy wydawaniu wnioskodawcom 
opinii postępuje zgodnie z ustaleniami zawartymi 
pomiędzy ŚlWIF i ŚIA i wysyła wszystkie opinie 
pocztą. Odnośnie czasu pracy farmaceutów zatrud-
nionych w aptekach Prezes Rady ŚIA stwierdził, że 
ciągle nie udało się rozwiązać tego problemu, ale są 
podejmowane próby mające na celu uzyskanie naj-
bardziej obiektywnego obrazu stanu zatrudnienia w 
aptekach. ŚIA robi co może, aby uzyskać prawdziwy 
stan zatrudnienia (prowadzimy rozmowy z kandy-
datami na kierowników, żądamy harmonogramów 
pracy i oświadczeń dotyczących zatrudnienia w apte-
ce, wskazania wszystkich miejsc pracy farmaceuty). 
Prezes Rady ŚIA jeszcze raz podkreślił dobrą współ-
pracę ŚIA i ŚlWIF. Zapewnił też, że wskutek złych 
doświadczeń nie daje się już wmanewrowywać w 
załatwianie prywatnych spraw przedsiębiorców.

4b. Na uroczyste „opłatkowe” spotkanie Rady 
przybyły: Dziekan Wydziału Farmaceutycznego 
ŚUM Pani prof. Krystyna Olczyk i Pani prof. Irena 
Krupka - Matuszczyk, Kierownik Kliniki Psychiatrii 
i Psychologii ŚUM, jednocześnie Konsultant Woje-
wódzki w dziedzinie psychiatrii i wykładowca na ze-
braniach naukowo-szkoleniowych dla farmaceutów. 
Dr Stanisław Piechula nawiązując jeszcze do wypo-
wiedzi dr Izabeli Majewskiej dotyczącej „trudnych” 
farmaceutów zwrócił się do prof. Ireny Krupki- Ma-
tuszczyk o pomoc przy rozwiązywaniu tych trud-
nych spraw. Prezes Rady ŚIA podkreślił, że trudna 

sytuacja ekonomiczna aptek wpływa na sytuację psy-
chiczną farmaceutów, co w połączeniu z problemami 
życiowymi farmaceutów, prowadzi do sytuacji pato-
logicznych, a nawet do prób samobójczych. Licząc 
na pomoc prof. Ireny Krupki - Matuszczyk (przepro-
wadzanie przez współpracowników Pani Profesor 
rozmów psychologicznych z zagrożonymi farma-
ceutami), Prezes Rady ŚIA wyraził nadzieję, że takie 
rozmowy pomogą dojść farmaceutom do równowagi 
psychicznej. Tych spraw nie powinno być dużo, ale 
jest to coś innego niż zaproponowanie farmaceucie 
pójścia do psychologa lub psychiatry. Dr Stanisław 
Piechula zaproponował, aby bazą dla rozwiązywa-
nia takich spraw farmaceutów, była komisja d/s ety-
ki i wykonywania zawodu prowadzona przez prof. 
Dionizego Moskę. Do tych trudnych spraw jeszcze 
nieraz będzie wracać Rada ŚIA. Dziękując za zapro-
szenie prof. Irena Krupka-Matuszczyk również wy-
raziła nadzieję na współpracę i życzliwość. Z kolei 
zwracając się do prof. Krystyny Olczyk, dr Stanisław 
Piechula pochwalił współpracę ŚIA z Wydziałem 
Farmaceutycznym w zakresie prowadzonych szko-
leń w ramach szkoleń ciągłych farmaceutów. Prezes 
Rady ŚIA podkreślił, że sprawy szkoleń różnie się 
kształtują w Izbach. ŚIA chwali sobie współpracę z 
Wydziałem, ponieważ u nas jest lepiej niż w innych 
OIA. ŚIA współpracuje również z Wydziałem w za-
kresie sześciomiesięcznych staży aptecznych. Prezes 
Rady ŚIA poinformował Panią Dziekan, że Komisja 
prawna ŚIA zbierze wszystkie problemy i uwagi do-
tyczące praktyk zawodowych w aptekach i przedsta-
wi wnioski na najbliższym posiedzeniu Rady. Na tym 
zakończono roboczą część posiedzenia Rady ŚIA w 
dniu 18 grudnia 2007 roku.

4c. Po zakończeniu tej części posiedzenia Rady 
dr Stanisław Piechula złożył wszystkim członkom 
Rady i zaproszonym gościom serdeczne życzenia 
świąteczne i noworoczne i zaprosił wszystkich obec-
nych do podzielenia się opłatkiem. Prezes Rady ŚIA 
poinformował też o życzeniach, które przesłała dr 
Lucyna Bułaś, która ze względu na obowiązki zawo-
dowe nie mogła osobiście uczestniczy w tym uroczy-
stym posiedzeniu Rady ŚIA.

4d. Mgr Lidia Wolnicka – Morawiec stwierdziła, 
że nie zna wszystkich członków Rady ŚIA V kaden-
cji i poprosiła o przedstawienie się nowych człon-
ków Rady. Prezes Rady i sami członkowie Rady ŚIA 
przedstawili się. Następnie odbyła się nieoficjalna 
część posiedzenia. Uczestnicy spotkania „opłatkowe-
go” złożyli sobie indywidualnie serdeczne życzenia z 
okazji zbliżających się Świąt Bożego Narodzenia i 
nadchodzącego nowego 2008 roku.

5. Na tym zakończono 02 posiedzenie Rady Śląskiej 
Izby Aptekarskiej, V kadencji w dniu 18 grudnia 2007 roku.

Protokołował: Leszek Dusik
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Wyciąg z Protokołu 3 posiedzenia 
Rady Śląskiej Izby Aptekarskiej V 
kadencji, dnia 5 lutego 2008r.

1. Posiedzenie Rady Śląskiej Izby Aptekarskiej 
otworzył Prezes Rady dr n. farm. Stanisław Piechula. 
Po powitaniu zebranych Prezes Rady ŚIA zapropo-
nował porządek posiedzenia. Porządek obrad został 
przyjęty. Na podstawie listy obecności Prezes RŚIA 
stwierdził wystarczającą ilość członków Rady ŚIA 
dla ważności podejmowanych uchwał.

2. Rada ŚIA jednogłośnie przyjęła protokół z 
posiedzenia Prezydium Rady w dniu 22 stycznia 
2008 roku. Na wniosek mgr Władysława Rybki 
Rada ustaliła, że w obecnej kadencji Rady protoko-
ły z posiedzeń będą przyjmowane przez to gremium, 
którego dotyczyło dane posiedzenie (osobno Rada i 
Prezydium Rady). Mgr Władysław Rybka zapytał też 
Prezesa Rady ŚIA dlaczego uległy zmianie terminy 
posiedzeń Rady i Prezydium. Wyjaśniając Prezes 
Rady przypomniał, że sprawa ta została przegłoso-
wana przez Prezydium na grudniowym posiedzeniu, 
a zmiana terminów wynika z czysto technicznych 
powodów (urlopy pracowników biura ŚIA i Krajowy 
Zjazd Sprawozdawczo-Wyborczy Aptekarzy). Mgr 
Władysław Rybka stwierdził jednak, że w listopadzie 
zapadły inne ustalenia i te ustalenia nie powinny ule-
gać zmianie. Taka zmiana powoduje, że członkowie 
Rady muszą w trybie awaryjnym dopasowywać ob-
sadę personelu w swoich aptekach. Nie negując za-
strzeżeń mgr Władysława Rybki, dr Kazimiera Kle-
mentys uznała, że organy Izby muszą też wykazać 
niezbędną elastyczność w swoich działaniach.

3. Rada ŚIA podjęła jednogłośnie uchwały w spra-
wie stwierdzenia prawa wykonywania zawodu far-
maceuty: mgr farm. Darii Pruszyńskiej nr 06001087 
i mgr farm. Sabiny Kosmala nr 06002084.

4. Opiniowanie
4a. Rada ŚIA jednogłośnie, zaopiniowało po-

zytywnie wnioski dotyczące możliwości pełnienie 
funkcji kierownika apteki po ukończeniu 65 roku 
życia:

- mgr farm. Elżbiety Ustjanycz w nowopowstają-
cej aptece ogólnodostępnej w Sosnowcu ul. Wyspiań-
skiego 49, w związku z dostarczeniem zaświadczenia 
lekarskiego o braku przeciwwskazań do dalszej pracy 
na stanowisku kierownika apteki ogólnodostępne,

- mgr farm. Barbary Wiewióra w aptece ogól-
nodostępnej o nazwie „VITA-MED” w Dąbrowie 
Górniczej ul. Wojska Polskiego 47/3, po otrzymaniu 
przez ŚIA pisma ŚlWIF w przedmiotowej sprawie

- mgr farm. Zofii Domicz w aptece ogólnodostęp-
nej o nazwie „VITAL” w Gliwicach ul. Krzywa 1

- mgr farm. Danuty Jurczak w aptece ogólnodo-
stępnej w Ogrodzieńcu Pl. Wolności 26.

Wszystkie pozostałe wnioskodawczynie także 
przedstawiły zaświadczenia lekarskie o braku prze-
ciwwskazań do dalszej pracy na stanowisku kierow-
nika apteki ogólnodostępnej.

4b. Rada ŚIA, po przeprowadzeniu przez Preze-
sa Rady dr Stanisława Piechulę i Zastępcę Prezesa 
Rady mgr Piotra Klimę, rozmów wyjaśniających z 
kandydatami oraz wysłuchaniu wniosków z tych roz-
mów, wydało pozytywne opinie stwierdzające, że ni-
żej wymienione kandydatury na stanowisko kierow-
nika apteki (zmiana kierownika apteki w istniejących 
aptekach), dają rękojmię należytego prowadzenia 
apteki:

- mgr farm. Jana Lesik w aptece ogólnodostępnej 
o nazwie „Euro Apteka” w Zabrzu Pl. Teatralny 12 
– jednogłośnie,

- mgr farm. Edyty Ślusarczyk w aptece ogólno-
dostępnej o nazwie „Echinacea” w Sosnowcu ul. Le-
gionów 7 A – jednogłośnie,

- mgr farm. mgr farm. Barbary Kulpińskiej w ap-
tece ogólnodostępnej w Chorzowie ul. Graniczna 88 
– jednogłośnie,

- mgr farm. Katarzyny Malickiej w aptece ogól-
nodostępnej o nazwie „Alma” w Katowicach ul. Lu-
buska 23 – jednogłośnie,

- Katarzyny Szewczyk w aptece ogólnodostępnej 
w Knurowie ul. Niepodległości 14 – jednogłośnie.

Do opinii uznającej, że:
mgr farm. Jan Lesik

daje rękojmię należytego prowadzenia apteki, 
zostanie dołączone pismo skierowane do ŚlWIF in-
formujące, że na podstawie posiadanych przez Pre-
zydium ORA informacji, obsada magistrów farmacji 
może nie zapewnić w/w aptece obecności farmaceu-
ty w godzinach czynności apteki zgodnie, z wymoga-
mi Prawa farmaceutycznego. Rada ŚIA prosi ŚlWIF, 
aby przy akceptacji kandydatury nowego kierowni-
ka, zwrócić wnioskodawcom uwagę na konieczność 
uzupełnienia obsady magistrów farmacji w aptece 
lub skrócenia godzin czynności apteki. Prezes ŚIA 
wyjaśni też z Główną Księgową Izby, czy równoważ-
ny system pracy może być stosowany w przypadku 
aptek ogólnodostępnych.

Rada ŚIA ponownie nie wydała opinii stwierdza-
jącej, czy kandydatura na stanowisko kierownika ap-
teki (zmiana kierownika apteki w istniejącej aptece)

- mgr farm. Małgorzaty Gelner-Hodowany w 
aptece ogólnodostępnej o nazwie „PRZYJAŹŃ” w 
Jastrzębiu Zdroju, ul. Piastów 4.

daje rękojmię należytego prowadzenia apteki. 
Warunkiem wydania stosowanej opinii jest pozytyw-
ny wynik z przeprowadzonej rozmowy z kandydatką, 
a w/w pomimo telefonicznego uzgodnienia terminu 
rozmowy nie stawiła się na rozmowę wyjaśniającą. 
(usprawiedliwiła się telefonicznie w dniu posiedze-
nia). Wobec powyższego postanowiono utrzymać 
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H w mocy decyzję o wszczęciu postępowanie wyjaś-
niającego w sprawie wyjaśnienia przyczyn nieobec-
ności na rozmowie wyjaśniającej. Kandydatka na 
kierownika apteki musi też dostarczyć z Izby, na 
terenie której dotąd wykonywała zawód farmaceuty, 
zaświadczenie o niekaralności z tytułu działalności 
zawodowej.

4c. Rada ŚIA po przeprowadzeniu przez Prezesa 
Rady ŚIA dr Stanisława Piechulę i Zastępcę Prezesa 
Rady ŚIA mgr Piotra Klimę, rozmów wyjaśniających 
z kandydatami, zaopiniowało pozytywnie wnioski 
o wydanie opinii w sprawie udzielenie zezwolenia 
na prowadzenie apteki, zawierającej m.in. opinię w 
sprawie stwierdzenia rękojmi należytego prowadze-
nia apteki (nowe zezwolenia) przez:

- mgr farm. Elżbietę Ustjanycz w aptece ogól-
nodostępnej o nazwie „Medyczna” w Sosnowcu ul. 
Wyspiańskiego 49, w związku z wnioskiem o udzie-
lenie zezwolenia na prowadzenie apteki złożonym 
przez Panią mgr farm. Małgorzatę Kwietniewską, w 
związku z wydaniem przez ŚIA (po uzupełnieniu do-
kumentacji wniosku, pozytywnej opinii dotyczącej 
możliwości pełnienia przez kandydatkę na kierowni-
ka apteki funkcji kierownika po ukończeniu 65 roku 
życia),

- mgr farm. Katarzynę Krzyszkowską w aptece 
ogólnodostępnej o nazwie „Bytom” w Bytomiu ul. 
Wyczółkowskiego 30A, w związku z wnioskiem o 
udzielenie zezwolenia na prowadzenie apteki zło-
żonym przez „Apteka Bytom” Bracia Bujak Spółka 
Jawna z siedzibą w Bytomiu,

- mgr farm. Ewę Janusz w aptece ogólnodostęp-
nej o nazwie „GNOM” w Jaworznie Aleja Tysiąclecia 
85, w związku z wnioskiem o udzielenie zezwolenia 
na prowadzenie apteki złożonym przez M.Glimos, 
H. Grabowski, J. Noszka „GNOM” Spółka Jawna z 
siedzibą w Jaworznie,

- mgr farm. Izabelę Kata w aptece ogólnodostęp-
nej o nazwie „Słoneczna” w Rudzie Śląskiej ul. 1- 
Maja 318 B, w związku z wnioskiem o udzielenie 
zezwolenia na prowadzenie apteki złożonym przez 
Pana Sławomira Szafran,

- mgr farm. Magdalenę Niedźwiedzką w aptece 
ogólnodostępnej w Sośnicowicach ul. Gliwicka 19, 
w związku z wnioskiem o udzielenie zezwolenia na 
prowadzenie apteki złożonym przez Panią mgr farm. 
Annę Margoś,

Powyższe opinie Rada ŚIA podjęła jednogłośnie.
Rada ŚIA nie wydała opinii stwierdzającej, czy 

kandydatura:
- mgr farm. Renaty Motyka na stanowisko kie-

rownika w aptece ogólnodostępnej w Pszczynie ul. 
Bielska 24 daje rękojmię należytego prowadzenia 
apteki - wniosek o udzielenie zezwolenia na pro-
wadzenie apteki złożyła VITAFARMA PLUS Spół-
ka z ograniczoną odpowiedzialnością z siedzibą w 

Warszawie, ponieważ wydanie stosowanej opinii 
jest uzależnione od pozytywnego wyniku przepro-
wadzonej rozmowy z kandydatką na stanowisko 
kierownika apteki, a z w/w nie udało się umówić 
terminu takiej rozmowy i rozmowa nie odbyła się. 
Mgr farm. Renata Motyka zostawiła w ŚIA swój nu-
mer telefonu komórkowego, ale zarówno w dniu 31 
stycznia i 1 lutego 2008 roku nie odbierała telefonu 
i nie można było uzgodnić terminu rozmowy wyjaś-
niającej. Nic nie dały też próby skontaktowania się 
z kandydatką poprzez firmę Vitafarma Plus w War-
szawie. Wobec powyższego postanowiono wszcząć 
postępowanie wyjaśniające w sprawie i przesunąć 
termin wydania przedmiotowej opinii na następne 
posiedzenie Prezydium Rady w dniu 19 lutego 2008 
roku, kiedy będzie możliwe przeprowadzenie roz-
mowy wyjaśniającej z kandydatką na stanowisko 
kierownika apteki.

4d. Rada ŚIA po zapoznaniu się z
- Projektem Rozkładu godzin pracy aptek ogól-

nodostępnych: na terenie powiatu mikołowskiego w 
2008 roku i Planem dyżurów aptek na terenie powia-
tu w soboty, niedziele i święta w 2008 roku, oraz

- Projektem Zarządzenia Prezydenta miasta Ja-
worzna w sprawie ustalenia rozkładu godzin pracy 
aptek ogólnodostępnych działających na terenie 
miasta Jaworzna w 2008roku, zaopiniowała pozy-
tywnie przedstawione propozycje. Zaproponowane 
rozwiązania są dostosowane do potrzeb ludności 
i zapewniają dostępność do świadczeń również w 
porze nocnej, w niedziele, święta i inne dni wolne 
od pracy. Opinie zostały podjęte jednogłośnie. W 
krótkiej dyskusji Prezes ŚIA zauważył, że na tere-
nach, gdzie dostęp do świadczeń zapewniają apte-
ki całodobowe lub pełniące stałe dyżury, pozostałe 
apteki powinny występować o ograniczenie swoich 
godzin czynności. Z kolei mgr Władysław Rybka 
stanął na stanowisku, że jeżeli gminy narzucają 
obowiązki aptekom, muszą za tym iść konkretne 
pieniądze. Dr Stanisław Piechula stwierdził z kolei, 
że na aptekach ciąży obowiązek dyżurów i muszą 
one zabezpieczyć dostęp do świadczeń apteki także 
w niedziele, święta i inne dni wolne od pracy. Są na 
ten temat różne wyroki sądowe. Prezes Rady ŚIA 
zobowiązał się do odnalezienia tych wyroków i ich 
udostępnienia. Podsumowując Prezes ŚIA wyraził 
zadowolenie, że na naszym terenie na razie nie ma 
większych problemów z dyżurami aptek.

5a. Prezes Rady ŚIA dr Stanisław Piechula 
przedstawił krótką informację z Krajowego Zjazdu 
Sprawozdawczo-Wyborczego Aptekarzy. Dr Sta-
nisław Piechula poinformował, że niestety przegrał 
w drugiej turze w wyborach na Prezes NRA. Kil-
koro kandydatów na Prezesa m.in. mgr Piątkowska 
z DOIA, mgr Jędrzejczak z kieleckiej OIA, jeszcze 
przed głosowaniem wycofało się. Prezesem NRA 
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wybrano dr farm. Grzegorza Kucharewicza. Nie 
było możliwości prezentacji kandydatów. Trudno też 
mówić o kampanii wyborczej. Dr Stanisław Piechula 
zorganizował wieczór wyborczy, który został przy-
jęty pozytywnie. Chociaż tam doszło do dyskusji 
na ważne dla środowiska tematy. Jak zauważył mgr 
Aleksander Żurek brak dyskusji przed dokonanymi 
wyborami jest zaprzeczeniem demokracji. W sy-
stemie demokratycznym dyskusja jest nieodzowna 
i tłumienie jej jest zaprzeczeniem demokracji, tym 
bardziej że jest o czym dyskutować. W przeddzień 
wyborów dr Stanisław Piechula przedstawił przy-
gotowane przez niego wystąpienie do delegatów. 
Przedstawił główny cel wyborczy, swoją sylwetkę 
oraz dotychczasowe osiągnięcia zawodowe w pracy 
na rzecz aptekarzy i samorządu zawodowego apte-
karzy. Jako jedyny kandydat na Prezesa NRA zapre-
zentował propozycje ramowego programu działania 
na V kadencję NRA. Teraz po wyborach ten program 
może posłużyć jako program zadań dla NRA jak i 
ŚIA. Na Zjeździe dokonano wyborów innych orga-
nów samorządu zawodowego farmaceutów. Z naszej 
Izby oprócz dr Stanisława Piechuli do NRA wybrano 
mgr Annę Śliwińską i dr farm. Piotra Brukiewicza. 
Jednym z Zastępców NROZ wybrano mgr Andrze-
ja Bednarza, a sędzią Naczelnego SA mgr Wiesławę 
Stronczak. Podsumowując Zjazd, Prezes Rady ŚIA 
stwierdził, że wyborów już dokonano, a teraz trzeba się 
wziąć do solidnej roboty i to zarówno w NRA i ŚIA.

5b. Rada ŚIA uznała, że o orzeczeniach Naczel-
nego i Okręgowego Sądu Aptekarskiego, ŚlWIF jest 
informowany drogą służbową poprzez wojewodę, 
któremu OSA zgodnie z przepisami przesyła prawo-
mocne orzeczenia na temat ukaranych farmaceutów 
za przewinienia zawodowe. Postanowiono więc od-
stąpić od dotychczasowej praktyki polegającej na 
przesyłaniu z ŚIA prawomocnych orzeczeń OSA. 
Takim praktykom jest i był przeciwny m.in. mgr Ry-
szard Jasiński. Także mgr Władysław Rybka stwier-
dził, że nie powinna tego robić Rada. Zawiadomienie 
o orzeczeniach leży w kompetencji OSA. Rada ŚIA 
postanowiła, że teraz po odczekaniu niezbędnego 
czasu koniecznego na przepływ informacji pomiędzy 
urzędami, będzie pytać pisemnie ŚlWIF, czy otrzy-
mał konkretne orzeczenie OSA o prawomocnym 
ukaraniu za przewinienia zawodowe. Zmiana do-
tychczasowej praktyki wynika z faktu, że część śro-
dowiska posądza ŚIA o działania na szkodę swoich 
członków, ponieważ ŚlWIF po otrzymaniu informa-
cji o prawomocnym orzeczeniu przez sąd aptekarski 
kary upomnienia lub nagany wobec kierownika ap-
teki, cofał rękojmię należytego prowadzenia apteki 
dla kierownika apteki i nakazywał zezwoleniobior-
cy przedstawienie innej kandydatury na stanowisko 
kierownika. Zdaniem Prezesa Rady dr Stanisława 
Piechuli i Zastępcy Prezesa Rady dr Piotra Brukie-

wicza trudno zarzucać Izbie działania na szkodę jej 
członków. ŚIA nie wysyła ŚlWIF nic nowego, tylko 
przekazuje do wiadomości to co oficjalnie otrzymuje 
od innych organów Izby. Jednym z ważnych zadań 
samorządu zawodowego aptekarzy jest sprawowa-
nie pieczy i nadzoru nad wykonywaniem zawodu. 
ŚIA stara się o przestrzeganie dobrych obyczajów 
w środowisku farmaceutycznym i próbuje walczyć 
z przejawami nieuczciwej konkurencji polegających 
na stosowaniu niezgodnych z prawem metod marke-
tingowych niektórych aptek. W omawianym przy-
padku kierowniczka apteka, dopuściła do ukazania 
się i rozpowszechniania ulotki apteki, reklamującej 
produkty lecznicze dostępne wyłącznie na podstawie 
recepty lekarskiej. Działania ŚIA są więc zgodne z 
prowadzoną polityką przeciwdziałania nieuczciwej 
konkurencji. Mec. Krystian Szulc zwrócił uwagę, że 
orzeczenie Naczelnego SA podtrzymujące orzeczenie 
OSA jest bardzo ważne, bo jeżeli takie orzecznictwo 
się upowszechni to kierownicy będą mieli w ręku 
bardzo ważny argument dla pracodawców, że korpo-
racja zawodowa karze, za takie postępowanie. Odpo-
wiedzialność ponosi farmaceuta, a nie pracodawca. 
Farmaceuci mogą więc odmawiać podejmowania 
działań marketingowych, za które może ich spotkać 
kara za przewinienie zawodowe. Radca prawny ŚIA 
mec. Krystian Szulc zwrócił też uwagę, że orzecze-
nia Naczelnego Sądu Aptekarskiego są ostateczne.

5c. ŚlWIF poinformował ŚIA o niezgodnym z 
przepisami kodeksu pracy, czasem pracy kierownika 
jednej z katowickich aptek (50 godzin tygodniowo, 
bez podania okresu rozliczeniowego). Taki wymiar 
pracy może zagrażać prawidłowości wykonywania 
obowiązków farmaceuty i narazić na szkody pacjen-
tów apteki. W związku z powyższym Rada postano-
wiła zwrócić się do ŚlWIF o podjęcie działań zmie-
rzających do zapewnienia przestrzegania prawa i 
zabezpieczenia interesu pacjentów (skrócenie godzin 
czynności apteki lub zatrudnienie dodatkowych ma-
gistrów farmacji). Praca 50 godzin w tygodniu bez 
wskazania okresu rozliczeniowego i zabezpiecze-
nia prawem wymaganych okresów odpoczynku nie 
tylko sprzeczna jest z kodeksem pracy, ale też może 
spowodować zmęczenie farmaceuty i błędy w pracy 
które mogą narazić zdrowie pacjentów na szkodę.

5d. Radca prawny ŚIA jeszcze raz przypomniał 
członkom Rady zasady wydawania rękojmi należy-
tego prowadzenia apteki. Stwierdzenie rękojmi nale-
żytego prowadzenia apteki przy zmianie kierownika 
istniejącej apteki, może nastąpić zarówno na wniosek 
farmaceuty jak i WIF. Stwierdzenie rękojmi należy-
tego prowadzenia apteki przez kandydata na stano-
wisko kierownika przy wydawaniu zezwolenia na 
prowadzenie apteki ogólnodostępnej następuje tylko 
na wniosek WIF.

5e. Prezes Rady ŚIA dr Stanisław Piechula poin-
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H formował, że inne izby aptekarskie zaczynają podob-
nie jak nasza, przed wydaniem rękojmi należytego 
prowadzenia apteki, prowadzić rozmowy z kandyda-
tami na stanowisko kierownika apteki. Rozmowy te 
mają na celu nie tylko poznanie kandydata, ale także 
sprawdzenie, czy kandydat na kierownika jest w sta-
nie sprostać wyzwaniom związanym z problemem 
interpretacji przepisów prawnych dotyczących m.in. 
realizacji recept, kierowania bieżącą działalnością 
apteki, reagowania na skargi pacjentów i umiejęt-
nością rozwiązywania problemów w codziennej 
działalności apteki. Rozmowy z kandydatami z re-
guły przeprowadzają 3 osobowe zespoły. Prezes 
Rady ŚIA zbiera materiały i szczegóły dotyczących 
opiniowania kandydatów na kierowników z innych 
izb aptekarskich. Zebrane materiały zostaną przeka-
zane do Komisji ŚIA d/s wykonywania zawodu (dr 
Kazimiera Klementys, dr Andrzej Deląg). Komisja 
musi też rozstrzygnąć, czy stosowany w ŚIA sposób 
wydawania rękojmi należytego prowadzenia apteki, 
zapewnia prawidłową ocenę kandydata na kierowni-
ka apteki, czy też należałoby zwiększyć wymagania 
stawiane kandydatom na kierowników. Prezes Rady 
ŚIA wyraził nadzieję, że może uda się opracować 
coś bardziej ogólnego, co mogłoby być początkiem 
wspólnej dla wszystkich izb procedury wydawania 
rękojmi należytego prowadzenia apteki.

5f. Prezes Rady ŚIA poinformował, że NRA na 
swoim pierwszym posiedzeniu wybrała m.in. Prezy-
dium Rady. Zastępcami Prezes wybrani zostali mgr 
Piątkowska z Wrocławia i mgr Jędrzejczak z Kielc 
(na Zjeździe zrezygnowali z kandydowania na Pre-
zesa NRA). Członkami Prezydium NRA zostali też 
wybrani m.in. dr Giermaziak, mgr Jóźwiakowski, 
mgr Gołdyn. Sekretarzem NRA został dr Łazowski. 
Pomimo, że nie było takiego tematu w porządku ob-
rad NRA ustaliła też wynagrodzenia dla funkcyjnych 
członków Rady. Prezes ŚIA proponował, aby kwestię 
wynagrodzeń głosowano przed ustaleniem imien-
nym poszczególnych funkcji. Niestety o wynagro-
dzeniach dla poszczególnych funkcji zadecydowano 
już po dokonanych wyborach imiennych. Kwestia 
wynagrodzeń budzi sporo wątpliwości, ponieważ nie 
było tego tematu w porządku obrad, a przegłosowane 
ustalenia spowodują, że 30% miesięcznego budżetu 
NIA pochłoną wynagrodzenia dla 7 osób. Prezes ŚIA 
zapowiedział, że kwestie wynagrodzeń trzeba będzie 
jeszcze raz omówić. W skład NRA tak jak dotychczas, 
wchodzą obligatoryjnie wszyscy Prezesi OIA. Preze-
si OIA z racji swoich obowiązków w swojej izbie nie 
zawsze dysponują czasem i możliwością wyjazdów 
na posiedzenia NRA. Mgr Władysław Rybka uznał, 
że należałoby zmienić kwestię obligatoryjnego człon-
kostwa Prezesów OIA w NRA. Członkowie NRA, 
jego zdaniem powinni być wybierani przez Krajowy 
Zjazd Aptekarzy. Można wtedy dokładnie zapoznać 

się z kandydatami do NRA Takie rozwiązanie spo-
wodowałoby, że tak wybrani członkowie NRA, w 
pełni poświęcą się pracy w NRA. Mgr Władysław 
Rybka stwierdził, że obecne regulaminy nie przewi-
dują wyborów całej NRA przez Zjazd, ale KZA jest 
najwyższym organem władzy i może zmienić każdy 
regulamin. Prezes ŚIA dr Stanisław Piechula poparł 
propozycję mgr Władysława Rybki i uznał, że to ŚIA 
może zaproponować zmienione regulaminy na KZA. 
Na zakończenie Prezes ŚIA zwrócił uwagę na kwe-
stię finansowania posiedzeń NRA i podkreślił, że ta 
sprawa nie powinna obciążać w żaden sposób okrę-
gowych izb aptekarskich.

5g. Prezes Rady ŚIA wezwał do aktywnego włą-
czenia się w prace komisji problemowych ŚIA. Są 
już pierwsze plany działań komisji d/s pracowników 
aptek (godziny i terminy szkoleń ciągłych dla pra-
cowników aptek), dopracowywane są uzgodnienia z 
ŚlWIF na temat terminu zebrania kierowników ap-
tek szpitalnych z dr Izabelą Majewską. Ruszyły też 
przygotowania do wykładów punktowanych na luto-
we (16-17 lutego) i czerwcowe spotkania młodych 
farmaceutów. Spotkania będą mieć charakter integra-
cyjno-szkoleniowy. Organizacją tych spotkań zajmu-
je się mgr Joanna Płaczek z podbeskidzkiej OIA. W 
spotkaniach młodych farmaceutów udział zapowie-
dział Prezes Rady ŚIA. Zbierane są też materiały dla 
komisji d/s wykonywania zawodu. Komisja spróbuje 
opracować zasady wydawania rękojmi należytego 
prowadzenia apteki. Prezes ŚIA zapowiedział także 
opracowanie „ABC ŚIA” W tym opracowaniu znaj-
dzie się informacja dla członków ŚIA o tym co Izba 
robi, jakie są podstawy prawne i zasady funkcjono-
wania organów Izby oraz informacja o tym co samo-
rząd aptekarski zapewnia swoim członkom. Wkrótce 
odbędą się też zebrania komisji d/s hurtowni farma-
ceutycznych i korporacji aptekarskiej poświęcone 
tematowi programów lojalnościowych oraz oferty 
zakupowej dla aptek. Dr Stanisław Piechula poinfor-
mował, że nie jest to sprawa prosta. Jak wynika z roz-
mów z hurtowniami apteki sieciowe są traktowane 
w hurtowniach dużo lepiej (dostają o wiele większe 
rabaty). Sieci aptek będą się nadal rozwijać, ponie-
waż sami farmaceuci chcą sprzedawać swoje apteki 
sieciom takim jak PGF, Farmacol czy ACP Pharma. 
Do dyskusji pozostaje jak utrzymać na rynku indy-
widualne apteki, których właścicielami są farmace-
uci. Mgr Krzysztof Majka stwierdził, że jedynym 
wyjściem dla małych aptek jest ich grupowanie się. 
Prywatna sieć aptek to już niedługo będzie prawdo-
podobnie praktyka. Trzeba jak najszybciej szeroko 
przedyskutować temat z całym środowiskiem. Stra-
tegia zaś powinna powstać pod patronatem ŚIA. Na-
leżałoby poszukać aptek o wspólnym celu, rozeznać 
możliwości. Prezes ŚIA poinformował, że Izba po-
dejmie już pierwsze kroki w tym celu. Rada ŚIA wy-

www.katowice.oia.pl74



A
PO

TH
EC

A
R

IU
S - B

IU
LETY

N
 ŚIA

 W
 K

ATO
W

IC
A

C
H

raziła zgodę na promowanie w aptekach pod patro-
natem Izby sprzedaży niektórych preparatów. Będzie 
prowadzona akcja promocyjna niektórych produk-
tów. Trzeba też  znaleźć ekspertów znających rynek 
oraz brać przykład od innych. Apteki farmaceutów 
powinny brać też udział w akcjach prozdrowotnych 
oraz w przeprowadzeniu ankiet branżowych dla 
różnych instytucji. Powinien powstać w ŚIA zespół 
specjalistów zajmujących się wyznaczaniem celów 
dla aptek na „dziś” i na „jutro”. Mgr Grzegorz Za-
górny za bardzo budującą uznał dyskusję na temat 
wspólnego poszukiwania wyjścia z aktualnej sytua-
cji. Temat hurtowni i ekonomiki aptek poprowadzą 
mgr Aleksander Żurek i mgr Jan Stasiczek- komisja 
ekonomiki aptek. Komisja d/s strategii (Prezes Rady 
ŚIA. Mgr Piotr Klima) zajmie się wypracowaniem 
i wdrożeniem strategii działania samorządu aptekar-
skiego. Cele i zadania zawarte zostały w programie 
działania samorządu aptekarskiego, którego tezy 
przedstawił dr Stanisław Piechula w swoim wystą-
pieniu do delegatów na KZA. Program działania ma 
na celu ratowanie zawodu i indywidualnego aptekar-
stwa. Najważniejsze zadania dr Stanisław Piechula 
rozpisał w szczegółach. Jest więc bardzo szczegóło-
wa podstawa do pracy na całą kadencję. Prezes Rady 
ŚIA zwrócił też uwagę, że farmaceutom brakuje 
wciąż dostatecznej ilości punktów edukacyjnych w 
szczególności tzw punktów twardych tzn. kończą-
cych się zaliczeniem. Zastępca Prezesa Rady ŚIA 
d/s szkoleń dr Piotr Brukiewicz będzie rozmawiał na 
temat możliwości poszerzenia oferty szkoleniowej 
przez Internet, ze specjalistą Wojewódzkim d/s aptek 
ogólnodostępnych dr Lucyną Bułaś.

5h. Prezes Rady ŚIA stwierdził, że w mediach 
pojawia się coraz większe parcie na apteki interneto-
we. Dr Stanisław Piechula uznał, że ze strony samo-
rządu aptekarskiego nie może zabraknąć głosu na ten 
temat. Sam zamieścił w internecie swój artykuł na 
temat aptek internetowych i przesłał do wiadomości 
innych izb do wykorzystania i z prośbą o zaintereso-
wanie sprawą mediów. Dr Stanisław Piechula wska-
zuje, że kwestia internetowej sprzedaży leków nie 
została uregulowana odpowiednimi przepisami. Pre-
zes ŚIA wystąpił też do MZ z prośba o jak najszyb-
sze wydanie rozporządzenia regulującego powyższą 
kwestię. Wielkie parcie na rozkręcenie internetowej 
sprzedaży leków powinno szczególnie interesować 
MZ. W Polsce, gdzie w ostatnich latach znacznie, 
bezsensownie zwiększyło się spożycie leków, mą-
dre media powinny zwrócić uwagę na zagrożenia, 
które niesie sprzedaż internetowa leków (zbyt łatwy 
dostęp, możliwość sprzedaży leków podrobionych, 
brak określenia warunków transportu przy wysyłko-
wej sprzedaży leków, czy odpowiedzialności za lek 
wysyłany do pacjenta). Z uwagi na powyższe w inte-
resie zdrowia Polaków, Minister jak najszybciej po-

winien w rozporządzeniu zamieścić zapisy mające na 
celu ochronę zdrowia obywateli nie znających się na 
tajnikach farmacji, a media nie powinny reprezento-
wać planów biznesmenów, którzy chcą zbić majątek 
wciskając leki kolejną drogą bez jakiejkolwiek kon-
troli i dbałości o bezpieczeństwo pacjenta.

5i. Prezes Rady ŚIA poinformował, że przygoto-
wywana jest opinia w sprawie realizacji przez apteki 
recept zawierających błędy formalne i braku przesła-
nek pozwalających na odmawianie ich realizacji.

5j. Prezes Rady ŚIA poinformował, że media za-
interesowały się akcją „Stop lekomanii”. Akcja jest 
prowadzona w szkołach. Jak poinformował twórca 
akcji mgr Aleksander Żurek, akcja ma celu uświa-
damianie o niebezpieczeństwie sprzedaży leków 
w sklepach i na stacjach benzynowych i promowa-
nie sprzedaży produktów leczniczych wyłącznie w 
aptekach, które są do tego uprawnione i dysponują 
wykształconym w tym celu personelem. Pacjent w 
aptece zawsze może zapytać farmaceutę o fachową 
poradę. Nie może tego natomiast uczynić w placów-
kach sprzedaży pozaaptecznej. Jest to akcja proz-
drowotna, chroniąca pacjentów przed nadmiernym 
i nieuzasadnionym stosowaniem leków, w dodatku 
bez fachowej pomocy ze strony farmaceutów. Odbył 
się już piknik w Rybniku promujący akcję. Akcja na-
biera rozpędu i zyskuje coraz większą popularność. 
W miarę jej rozwoju Rada będzie informowana o re-
zultatach akcji „Stop lekomanii”

5k. Prezes Rady ŚIA poinformował, że przy sta-
raniu się o dotacje na szkolenia dofinansowywane 
przez UE, większe szanse na uzyskanie tych fundu-
szy mają projekty firmowane przez kilka izb aptekar-
skich (województw). W związku z tymi staraniami 
Prezes Rady ŚIA przesłał do innych rad aptekarskich, 
które chciałyby przyłączyć się do wspólnego wnio-
sku, ankietę skierowaną do aptek w ŚIA, do wyko-
rzystania. Gdyby inna Izba chciała dołączyć się do 
wspólnego wniosku o dotację, Prezes Rady ŚIA prosi 
o wykorzystanie naszej ankiety. Po zmianie nagłów-
ka pozostałą część tematyczną można skierować do 
swoich aptek. Dr Stanisław Piechula wyraził na-
dzieję, że wspólne starania kilku izb o dotację może 
przynieść dobry efekt i stać się początkiem współ-
działania samorządów aptekarskich w terenie, imię 
wspólnego celu.

5l. Dr Stanisław Piechula poinformował, że roz-
mawiał już z dr Jadwigą Zdąbłasz, Przewodniczącą 
OSA na temat publikacji w Apothecariusie wyroków 
OSA w Katowicach. Prezes Rady ŚIA otrzyma od 
dr Jadwigi Zdąbłasz kopie wyroków. Po usunięciu 
wszystkich danych umożliwiających identyfikację 
farmaceuty lub apteki materiał zostanie opubliko-
wany w naszym biuletynie. Treść ma stanowić prze-
strogę przed działaniami, za które farmaceutę może 
spotkać kara za przewinienie zawodowe.
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H Wyciąg z Protokołu 67 posiedzenia 
Prezydium Rady Śląskiej Izby Aptekarskiej 
IV kadencji, dnia 30 października 2007r.

6a. Prezes Rady ŚIA zainteresował członków 
Rady tematem wspólnej z OIA w Warszawie orga-
nizacji noworocznego koncert charytatywnego. W 
Warszawie koncert zyskał już uznanie i bilety są roz-
chwytywane. Nie da się jednak zorganizować kon-
certu tylko z pieniędzy pochodzących ze sprzedaży 
biletów. Muszą też być sponsorzy. Wspólna organiza-
cja koncertu w Warszawie i na naszym terenie np. w 
Zabrzu, pozwoli na zmniejszenie kosztów organiza-
cyjnych (ta sama orkiestra, druk plakatów, biletów). 
Prezes Rady ŚIA będzie zgłębiał temat i przedstawi 
go niebawem bardziej szczegółowo.

6b. Mgr Maria Bilińska poprosiła Prezesa Rady 
ŚIA o pomoc w rozwiązaniu problemu zabranego 
przez organa ścigania z aptek szpitalnych Corhydro-
nu. Do tej pory nikt nie pokrył aptekom szpitalnym 
kosztów Corhydronu. Prezes Rady ŚIA dr Stanisław 
Piechula zobowiązał się zająć problemem przedsta-
wionym przez mgr Marię Bilińską. Prezes Rady ŚIA 
wystosował pismo do Ministra Sprawiedliwości, 
Prokuratora Generalne z prośbą o doprowadzenie do 
zwrotu kosztów leku Corhydron, który na przełomie 
2006 i 2007 roku został zabrany przez organa ści-
gania z aptek otwartych i szpitalnych. Sprawa ta do 
dzisiaj nie została właściwie zakończona, a zabrane 
z aptek leki nie zostały rozliczone. Prezes Rady ŚIA 
zwraca się o pilne wyjaśnienie sprawy i zrekompen-
sowanie aptekom strat, które poniosły w wyniku za-
brania pełnowartościowych leków. Dr Stanisław Pie-
chula zwrócił uwagę, że jeszcze lepiej byłoby, gdyby 
konkretny szpital, z którego zabrano Corhydron, wy-
stąpił o zrekompensowanie poniesionych strat za leki 
zabrane z apteki szpitalnej.

6c. Rada ŚIA postanowiła skierować zgodnie z 
kompetencjami do OROZ ulotkę, reklamową apteki 
„Stara” w Pszczynie. Apteka proponuje pacjentom, 
którzy mają ponad 60 lat, że przy zakupie powyżej 
100 złotych, otrzymają 10 złotową gratyfikację.

6d. Dr Kazimiera Klementys poinformowała, 
że 27 lutego 2008 roku odbędzie się spotkanie po-
święcone stażom aptecznym. W zebraniu w Domu 
Lekarza udział wezmą stażyści i opiekunowie staży. 
Dr Kazimiera Klementys poprosiła Prezesa Rady o 
nagłośnienie tematu, aby w spotkaniu wzięła udział 
jak największa liczba farmaceutów. Dr Stanisław 
Piechula informację o zebraniu zamieści na stronie 
internetowej ŚIA.

6e. Rada ŚIA ustaliła następujące terminy posie-
dzeń Rady i jej Prezydium: Rada ŚIA – 4 marca i 1 
kwietnia 2008 roku, z Prezydium ŚIA – 19 lutego i 
18 marca 2008 roku.

7. Na tym zakończono 03 posiedzenie Rady 
Śląskiej Izby Aptekarskiej w dniu 05 lutego 
2008 roku.

Protokołował: Leszek Dusik

1. Posiedzenie Prezydium Okręgowej Rady Ap-
tekarskiej w Katowicach, otworzył Prezesa ORA, dr 
farm. Stanisław Piechula Po powitaniu zebranych 
Prezes ORA zaproponował porządek posiedzenia. 
Porządek obrad został przyjęty.

2. Prezydium ORA jednogłośnie przyjęło proto-
kół z 66 posiedzenia Prezydium ORA.

3. Prezydium ORA jednogłośnie podjęło uchwa-
łę stwierdzającą prawo wykonywania zawodu za-
wodu farmaceuty mgr farm. Andrzeja Dzięgielew-
skiego nr 06134075

4a. Prezydium ORA jednogłośnie zaopiniowa-
ło pozytywnie wnioski dotyczące możliwości peł-
nienia funkcji kierownika apteki po ukończeniu 65 
roku życia:

- mgr farm. Barbary Złotkowskiej w aptece ogól-
nodostępnej w Sosnowcu ul. Spadochroniarzy 4,

- dr n. farm. Józefa Frydrych w aptece ogólno-
dostępnej w Miasteczku Śląskim ul. Cynowa 6

W/w farmaceuci przedstawili zaświadczenie le-
karskie o braku przeciwwskazań do dalszej pracy na 
stanowisku kierownika apteki.

4b. Prezydium ORA, jednogłośnie, podjęło 
uchwałę w sprawie wydania rękojmi należytego 
prowadzenia hurtowni farmaceutycznej kandydat-
ce, na stanowisko kierownika hurtowni – w związ-
ku ze zmianą na stanowisku kierownika hurtowni:

- mgr farm. Katarzynie Domagała w hurtowni 
farmaceutycznej PROSPER S.A. Oddział Sosno-
wiec ul. Lenartowicza 190.

4c. Prezydium ORA postanowiło wydać za-
świadczenie o nie zastosowaniu kar w postaci za-
wieszenia prawa wykonywania zawodu, pozbawie-
nia prawa wykonywania zawodu, zawierające też 
informację, że nie toczy się postępowanie dyscypli-
narne wobec:

- dr n. farm. Daniela Sypniewskiego, w związku 
zaproponowaniem tej kandydatury na stanowisko 
farmaceuty odpowiedzialnego w hurtowni farma-
ceutycznej PROSPER S.A. Oddział w Sosnowcu 
ul. Lenartowicza 190, za obrót hurtowy środkami 
odurzającymi i substancjami psychotropowymi, w 
związku ze zmianą na tym stanowisku.

4d. Prezydium ORA, po przeprowadzeniu przez 
Prezesa ORA dr Stanisława Piechulę i Zastępcę 
Prezesa ORA dr Andrzeja Deląga, rozmów wyjaś-
niających z kandydatami, wydało pozytywne opinie 
stwierdzające, że niżej wymienione kandydatury na 
stanowisko kierownika apteki (zmiana kierownika 
apteki w istniejących aptekach), dają rękojmię nale-
żytego prowadzenia apteki:
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- mgr farm. Justyna Nędza w aptece ogólno-
dostępnej o nazwie „Miodowa” w Katowicach ul. 
Witosa 21,

- mgr farm. Katarzyna Roos-Pilch, w aptece 
ogólnodostępnej o nazwie „Na Złotym Rogu” w 
Chorzowie ul. Wolności 78,

- mgr farm. Monika Kamińskiej w aptece ogól-
nodostępnej o nazwie „MEDIALIS” w Katowicach 
Al. Korfantego 5,

- mgr farm. Igor Rymkiewicz, aptece ogólno-
dostępnej o nazwie „Strzybnicka” w Tarnowskich 
Górach ul. Zagórska 83,

- mgr farm. Anna Polańskiej-Pukocz, w aptece 
ogólnodostępnej o nazwie „Apteka Blisko Ciebie” 
w Mysłowicach ul. . Mikołowska 42 A,

Wszystkie powyższe uchwały zostały podjęte 
jednogłośnie.

- mgr farm. Danuta Piejko w aptece ogólnodo-
stępnej o nazwie „Apteka 49” w Katowicach ul. Za-
łęska 49a – jednogłośnie,

- mgr farm. Małgorzata Miczajkowska w apte-
ce ogólnodostępnej o nazwie „Dbam o Zdrowie” 
w Katowicach ul. Medyków 16 – przy 2 głosach 
„wstrzymujących się”.

Do opinii uznających, że:
mgr farm. Justyna Nędza
mgr farm. Katarzyna Roos-Pilch
mgr farm. Anna Polońska-Pukocz

daje rękojmię należytego prowadzenia apte-
ki, dołączono pismo skierowane do ŚlWIF in-
formujące, że na podstawie posiadanych przez 
Prezydium ORA informacji, obsada magistrów 
farmacji może nie zapewnić w/w aptece obec-
ności farmaceuty w godzinach czynności apteki 
zgodnie, z wymogami Prawa farmaceutycznego. 
Prezydium ORA prosi ŚlWIF, aby przy akcep-
tacji kandydatury nowego kierownika, zwrócić 
wnioskodawcom uwagę na konieczność uzupeł-
nienia obsady magistrów farmacji w aptece lub 
skrócenia godzin czynności apteki.

Prezydium ORA postanowiło kolejny raz 
przełożyć na następne posiedzenie opiniowanie 
kandydatury na stanowisko kierownika apteki – 
wydanie rękojmi należytego prowadzenia apteki 
– w związku ze zmianą na stanowisku kierowni-
ka apteki dla:

- mgr farm. Moawia Almasri (członek opol-
skiej OIA) w aptece ogólnodostępnej o nazwie 
Apteka „21” w Bytomiu ul. Kolejowa 18, ponie-
waż w dniu opiniowania wniosku kandydat, nie 
spełnia ustawowego, 5-letniego okresu pracy w 
aptece. Pięcioletni staż pracy w aptece kandydat 
osiągnie 15 listopada 2007 roku.

3e. Prezydium ORA po przeprowadzeniu 
przez Prezesa ORA i Zastępcę Prezesa ORA 
rozmów wyjaśniających z kandydatami, zaopi-

niowało pozytywnie wnioski o wydanie opinii 
w sprawie udzielenie zezwolenia na prowadze-
nie apteki, zawierającej m.in. opinię w sprawie 
stwierdzenia rękojmi należytego prowadzenia 
apteki (nowe zezwolenia) przez:

- mgr farm. Elżbietę Wójcicką, w aptece 
ogólnodostępnej o nazwie „MEDICOR” w Mar-
klowicach ul. Wyzwolenia 154, w związku z 
wnioskiem o udzielenie zezwolenia na prowa-
dzenie apteki złożonym przez MEDICOR Spółka 
z ograniczoną odpowiedzialnością w organizacji 
z siedzibą w Marklowicach (bez przeprowadza-
nia rozmowy wyjaśniającej - zmiana zezwolenia 
z zachowaniem dotychczasowego personelu ap-
teki, ten sam lokal) – jednogłośnie,

- mgr farm. Grażynę Muszyńską, w aptece 
ogólnodostępnej o nazwie „Przy Starym Koś-
ciele” w Mikołowie ul. Okrzei 17, w związku z 
wnioskiem o udzielenie zezwolenia na prowa-
dzenie apteki złożonym przez Panią mgr farm. 
Grażynę Muszyńską – jednogłośnie,

- mgr farm. Swietłanę Chyra, w aptece ogólno-
dostępnej o nazwie „49” w Katowicach ul. Słonecz-
na 4, w związku z wnioskiem o udzielenie zezwole-
nia na prowadzenie apteki złożonym przez Apteka 
49 Chyra Słota. Spółka Jawna z siedzibą w Katowi-
cach - przy 1 głosie „wstrzymującym się”,

- mgr farm. Ewę Kudelską, w aptece ogólnodo-
stępnej o nazwie „Orchidea” w Lędzinach ul. Eko-
nomiczna 7, w związku z wnioskiem o udzielenie 
zezwolenia na prowadzenie apteki złożonym przez 
Panią mgr farm. Joannę Piekorz – przy 1 głosie 
„wstrzymującym się”

- mgr farm. Mohammeda Sharif Rammo, w ap-
tece ogólnodostępnej o nazwie „Misja” w Katowi-
cach ul. Żwirki i Wigury 13, w związku z wnioskiem 
o udzielenie zezwolenia na prowadzenie apteki, 
złożonym przez Misja Spółka z ograniczoną odpo-
wiedzialnością z siedzibą we Wrocławiu – przy 2 
głosach „wstrzymujących się.

Do opinii uznających że:
mgr farm. Swietłana Chyra
mgr farm. Ewa Kudelska
mgr farm. Mahammed Sharif Rammo

dają rękojmię należytego prowadzenia apte-
ki, dołączono pismo skierowane do ŚlWIF in-
formujące, że na podstawie posiadanych przez 
Prezydium ORA informacji, obsada magistrów 
farmacji może nie zapewnić w/w aptece obec-
ności farmaceuty w godzinach czynności apteki 
zgodnie, z wymogami Prawa farmaceutycznego. 
Prezydium ORA prosi ŚlWIF, aby przy wydawa-
niu zezwolenia, zwrócić wnioskodawcom uwagę 
na konieczność uzupełnienia obsady magistrów 
farmacji w aptece lub skrócenia godzin czynno-
ści apteki.
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uchwałę Prezydium ORA w sprawie negatywnej 
opinii dotyczącej udzielenia rękojmi należytego 
prowadzenia apteki przez:

- mgr farm. Sylwestrę Szewczuk, w aptece ogól-
nodostępnej o nazwie „Wadowicka” w Wadowicach 
ul. Lwowska 72 A, w związku z wnioskiem o udzie-
lenie zezwolenia na prowadzenie apteki ogólnodo-
stępnej złożonym przez: Pana Marcina Ptaszyń-
skiego i Pana Piotra Siborenko, działających jako 
wspólnicy spółki cywilnej „MP Projekt Spółka Cy-
wilna (opiniowanie kandydatki na stanowisko kie-
rownika apteki na wniosek OIA w Krakowie), Pre-
zydium ORA na skutek zażalenia strony MP Projekt 
sc Marcin Ptaszyński, postanowiło podjąć uchwałę, 
w myśl której postanowiono:

- przywrócić stronie termin do złożenia doku-
mentów w postępowaniu wyjaśniającym wszczę-
tym na podstawie uchwały ORA z dnia 4.09.2007.

- uchylić uchwałę Prezydium ORA w Katowi-
cach z dnia 2.10.2007.

- prowadzić w dalszym ciągu postępowanie wy-
jaśniające i w tym celu zwrócić się do wnioskodaw-
cy o doręczenie Pani Sylwestrze Szewczuk wezwa-
nia do wyjaśnienia przebiegu zatrudnienia, poprzez 
przedstawienie kserokopii świadectw pracy. 

Po uzupełnieniu dokumentacji wniosku, Pre-
zydium ORA przeanalizuje wniosek ponownie i 
podejmie stosowną uchwałę w sprawie rękojmi na-
leżytego prowadzenia apteki przez mgr farm. Syl-
westrę Szewczuk.

4. W związku z toczącym się w GIF postępo-
waniu odwoławczym w sprawie wyrażenia zgody 
na objęcie przez jedną z farmaceutkę z naszego 
terenu funkcji kierownika apteki ogólnodostępnej, 
GIF prosi ŚIA o przekazanie informacji o sposo-
bie zakończenia wznowionego postępowania w 
ŚIA dotyczącego tej samej sprawy. Równocześnie 
przed WIF w Katowicach toczy się postępowania 
o naruszenie przez tę samą farmaceutkę wymagań 
przechowywania i obrotu produktami leczniczymi 
i wyrobami medycznymi, która prowadziła aptekę 
bez zezwolenia. Wojewódzki Sąd Administracyjny 
w Warszawie, do którego odwołała się farmaceutka 
podzielił stanowisko ŚlWIF, że bez zezwolenia nie 
można prowadzić apteki. Poproszony o wyjaśnienia 
radca prawny ŚIA stwierdził, że znając wyrok WSA 
oraz fakt, że za przestępstwo zawodowe polegające 
na prowadzeniu apteki ogólnodostępnej bez zezwo-
lenia, farmaceutka została przez OSA prawomocnie 
ukarana karą upomnienia, Prezydium ORA może 
podjąć już uchwałę o negatywnym zaopiniowaniu 
kandydatki na stanowisko kierownika apteki. W tym 
stanie rzeczy Prezydium ORA jednogłośnie podjęło 
uchwałę o uchyleniu rękojmi należytego prowadze-
nia apteki przez skarżącą (uchwała z czerwca br.) 

oraz podęło uchwałę o stwierdzeniu braku rękojmi 
należytego prowadzenia apteki przez farmaceutkę, 
która bez zezwolenia prowadziła aptekę ogólno-
dostępną. Postępowanie farmaceutki naruszające 
obowiązujące przepisy prawa farmaceutycznego 
wyraźnie wskazuje, że kandydatka na kierownika 
apteki nie przestrzega przepisów obowiązującego 
prawa, co stanowi negatywną przesłankę do pełnie-
nia funkcji kierownika apteki. O powyższych roz-
strzygnięciach Prezydium ORA poinformuje GIF.

5. Prezes ORA przypomniał, że obecnych wy-
borach kandydował w Mikołowie w wyborach par-
lamentarnych z ramienia Komitetu Wyborczego 
Platformy Obywatelskiej. Z tego samego komitetu 
wyborczego kandydowała do Sejmu mgr Anna Śli-
wińska w Sosnowcu. Obydwu naszym kandydatom 
zabrakło niewiele. Zajęli pierwsze niemandatowe 
miejsca. Takie samo miejsce zajął kandydat na po-
sła - farmaceuta z Gdańska. Prezes ORA wyraził 
nadzieję, że może uda się uzyskać mandat w kolej-
nych wyborach. Dr Stanisław Piechula stwierdził, że 
prowadząc dwie ostatnie kampanie wyborcze wiele 
się nauczył i nabrał doświadczenia, co powinno po 
wyciągnięciu wniosków, procentować następnym 
razem. Dr Stanisław Piechula wyraził zadowolenie 
z dużej frekwencji farmaceutów z całej Polski i po-
dziękował tym, którzy przyjechali głosować na nie-
go do Mikołowa. Niestety pomimo zaangażowania 
farmaceutów znów zabrakło głosów: dr Stanisławo-
wi Piechuli – 1539, mgr Annie Śliwińskiej – 4080. 
Nasi kandydaci uzyskali: Prezes ORA – 9575,  Wi-
ceprezes ORA – 4158 głosów.

6a. W odpowiedzi na pismo ŚIA dotyczące do-
stępności leków oznaczonych Rp, Rpz. i Rpw dla 
inwalidów wojennych, osób represjonowanych, ich 
małżonek pozostających na ich wyłącznym utrzy-
maniu oraz wdów i wdowców po poległych żołnie-
rzach i zmarłych inwalidach wojennych oraz dla 
osób represjonowanych, uprawnionych do renty 
rodzinnej, Prezes NFZ wyjaśnił, że w/w ubezpie-
czonym, przysługuje bezpłatne zaopatrzenie w leki 
w leki oznaczone symbolami Rp. lub Rpz dopusz-
czone do obrotu na terytorium RP. Leki Rpw tym 
osobom nadal nie przysługują bezpłatnie.

6b. Z dniem 26 października 2007 roku weszła 
w życie ustawa o zmianie ustawy Kodeks pracy. 
Ustawa znowelizowała rozdział dotyczący pracy w 
niedziele i święta. Ustawa wprowadza do Kp roz-
wiązanie polegające na tym, że wykonywanie pra-
cy w placówkach handlowych byłoby dopuszczal-
ne w niedziele, zaś zakazane we wszystkie święta 
określone ustawą o dniach wolnych od pracy, także 
wówczas, gdy w konkretnym roku kalendarzowym 
święto przypada w niedzielę. W związku z tą zmia-
ną przepisów prawnych powstały zastrzeżenia, co 
do stosowania zakazu pracy w święta w odniesie-
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niu do szczególnej grupy placówek handlowych 
zajmujących się m.in. sprzedażą paliw płynnych. 
Do ŚIA i Śl.WIF wpływały też zapytania dotyczące 
pracy aptek w święta. Powyższe trudności interpre-
tacyjne spowodowały, że PIP zajęła stanowisko w 
powyższych kwestiach. Zgodnie ze Stanowiskiem 
PIP, Zastępca Głównego Inspektora Pracy d/s nad-
zoru, nie ma  wątpliwości w odniesieniu do aptek, 
które zgodnie z ustawą Pf, są placówkami ochrony 
zdrowia publicznego, w których osoby uprawnione 
świadczą usługi farmaceutyczne, a zatem nie obo-
wiązuje ich zakaz określony w przepisie znoweli-
zowanego Kp. Jest to bardzo ważne stwierdzenie, 
bo obecnie apteki są traktowane jako placówki han-
dlowe. Jak podkreślił mec. Krystian Szulc, będzie 
można wykorzystywać to stwierdzenie PIP przy in-
nych okazjach w przyszłości. W stosunku do stacji 
paliw, PIP kierując się interesem społecznym uzna-
ję, że powyższe placówki należy zaliczyć do placó-
wek usługowych, wykonujących prace konieczne ze 
względu na ich użyteczność społeczną i codzienne 
potrzeby ludności. Tym samym praca stacji paliw w 
święta jest dozwolona.

6c. NRA w dniu 5 września 2007 roku podjęła 
uchwałę w sprawie dopłat na wydawanie „Biulety-
nu NRA” W myśl tej uchwały:

Ustala się dopłatę z każdej ORA w wysokości 1 
złotego od każdego członka Izby miesięcznie, poczy-
nając od września 2007 do stycznia 2008 włącznie

Dopłata jest przeznaczona na uzupełnienie po-
krycia kosztów wydawania i dystrybucji „Biuletynu 
NRA” dla członków Izb.

Sprawę dalszego wydawania i finansowania 
„Biuletynu NRA” wraz z czasopismem „Aptekarz 
Polski Pismo NIA” przekazać pod rozstrzygnięcie 
V KZA.

Ponieważ wykonanie uchwały zostało powierzo-
ne Skarbnikowi NRA i Prezydium NRA, w imieniu 
Skarbnika NIA prosi o przedstawienie informacji 
o stanie realizacji przez ORA dopłat do Biuletynu 
NRA. ORA są proszone o przekazanie informacji 
zarówno o akceptacji realizacji uchwały jak i jej 
braku. Prezydium Rady ŚIA zapoznało się z powyż-
szym pismem i z uchwałą NRA próbującą narzucić 
dodatkowe zobowiązania finansowe OIA - koniecz-
ność dofinansowania czasopisma NIA „Aptekarz 
Polski”. Po wysłuchaniu uwag radcy prawnego 
ŚIA mec. Krystiana Szulca i Prezesa ORA, Prezy-
dium podjęło jednogłośną decyzję, że ŚIA nie bę-
dzie realizowała tej uchwały i nie przekaże żadnych 
dodatkowych pieniędzy na NIA, poza tymi, które 
wynikają z jedynie obowiązującej w tym zakresie 
uchwały KZA o odprowadzania na NIA określonej 
opłaty od każdego Członka izby. Decyzję taka pod-
jęto z uwagi na :

- Opinię prawną Radcy Prawnego Krystiana 

Szulca, wskazującą na błędność i bezprawność  po-
dejmowania takiej uchwały,

-fakt, że czasopismo - biuletyn NIA mógł być 
wydawany bez kosztów, ale błędne decyzje i ma-
tactwa w finansach dotyczących wydawania Forum 
Farmaceutycznego, a następnie pierwszych wydań 
Aptekarza Polskiego, spowodowały przerzucenie 
wszystkich kosztów na NIA;

- zamknięty budżet ŚIA, nie uwzględniający ta-
kich wydatków;

- konieczność oszczędności w ŚIA w związku z 
rozbudową Izby i zaciągniętymi kredytami.

6d. ORA otrzymała odpis prawomocnych orze-
czeń OSA o ukaraniu farmaceutów za przewinienia 
zawodowe. W dwóch przypadkach są to właściciele 
lub współwłaściciele i zarazem kierownicy aptek. 
Trzecia z tych osób jest pracownikiem apteki. Kie-
rownicy aptek zostali ukarani, w jednym przypadku 
za dopuszczenie do ukazania się i rozpowszechnia-
nia ulotki reklamowej apteki, reklamującej produk-
ty lecznicze dostępne tylko na receptę, w drugim 
przypadku kierownik apteki dopuścił do wydania 
omyłkowo produktu leczniczego dla dziecka oraz 
zaniechał podjęcia wszelkich możliwych działań 
mających na celu naprawienie powyższego uchy-
bienia i zapobieżenia jego skutkom. Za takie samo 
przewinienie zawodowe ukarany został pracownik 
w innej aptece. Opisane wyżej zachowania zda-
niem OSA stanowiły przewinienia zawodowe, za 
które Sąd Aptekarski wymierzył obwinionym kary 
upomnienia. W związku z powyższym Prezydium 
ORA podjęło uchwałę o przekazaniu ŚlWIF, zgod-
nie z kompetencjami, kopii prawomocnych orze-
czeń OSA dotyczących kierowników aptek. Biorąc 
pod uwagę uchwałę NRA w sprawie postępowania 
przy stwierdzaniu rękojmi należytego prowadzenia 
apteki, ukaranie farmaceuty przez Sąd Aptekarski 
jest negatywną przesłanką do stwierdzenia posia-
dania rękojmi należytego prowadzenia apteki. W 
tym kontekście przekazanie ŚlWIF prawomocnego 
orzeczenia OSA należało uznać za zasadne. Uchwa-
łę w powyższej sprawie Prezydium ORA podjęło 7 
głosami „za” i 3 „przeciw”.

6e. Prezes ORA poinformował, że TORFARM 
S.A. uzyskał zgodę UOKiK na transakcję, w wyni-
ku której kupił 76% akcji spółki ITERO Katowice 
S.A. Udziały zostały kupione od osób fizycznych. 
TORFARM złożył pozostałym akcjonariuszom 
ITERO ofertę nabycia ich akcji. Środowisko far-
maceutyczne nic wcześniej nie wiedziało o prowa-
dzonych rozmowach, ponieważ negocjacje obu firm 
zostały objęte klauzurą poufności pod groźbą zapła-
ty 5 mln. złotych za naruszenie tajemnicy rozmów 
handlowych. Po tej transakcji TORFARM stał się 
liderem udziału w krajowym rynku hurtowej sprze-
daży do aptek.
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- zwrócił uwagę, że w znowelizowanej ustawie 

o NFZ, wprowadzono zmianę w art. 103 w ust. 2 
Prawa farmaceutycznego - dodano p. 4a. Zmiana ta 
oznacza, że WIF może cofnąć zezwolenie na pro-
wadzenie apteki w razie przekazywania, z wyłą-
czeniem NFZ i Inspekcji Farmaceutycznej, danych 
umożliwiających identyfikację indywidualnego pa-
cjenta, lekarza lub świadczeniodawcy. Powyższe 
przepisy są bardzo rygorystyczne. Radca prawny 
ŚIA ostrzegł przed próbami ominięcia tego prze-
pisu. Zastrzeżone dane można udostępniać także 
służbom specjalnym, ale występując o takie dane, 
uprawnione służby muszą złożyć w tej sprawie pi-
semny wniosek. Można natomiast udostępniać dane 
statystyczne.

- Mec. Krystian Szulc przekazał też krótką in-
formacje ze spotkania prawników izb aptekarskich. 
Główny temat seminarium prawników to problem 
interpretacji zapisów art. 63 znowelizowanej ustawy 
o świadczeniach opieki zdrowotne finansowanych 
ze środków publicznych. W dyskusji prawnicy Izb 
prezentowali bardzo różne stanowiska i nie udało 
się wypracować consensusu. Pozostałe poruszane w 
dyskusji sprawy nie budziły kontrowersji.

7a. Prezes ORA poinformował, że w dniu 13 li-
stopada 2007 roku odbędą się w siedzibie ŚIA uro-
czystości związane z udekorowaniem przez Wice-
wojewodę Śląskiego Krzyżami Zasługi:
mgr farm. Anny Śliwińskiej – Srebrny
dr farm. Lucyny Bułaś – Brązowym
dr farm. Lidii Czajka – Srebrnym
dr farm. Izabeli Majewskiej -Brązowym
mgr farm. Krzysztofa Majki - Brązowym

Z wnioskami o nadanie odznaczeń państwo-
wych wystąpiła ŚIA. Uroczystość, na której będą 
wręczone też wyróżnienia nadane przez ŚIA, będzie 
połączona z uruchomieniem nowej sali konferencyj-
nej w ŚIA. Na uroczystości, wraz z dekorowanymi 
i wyróżnionymi, zaproszeni zostali  Dziekan Wy-
działu Farmaceutycznego SUM, Przewodnicząca 
katowickiego Oddziału PTFarm,  członkowie ORA, 
OROZ, Przewodnicząca OSA, Przewodnicząca 
OKR, przedstawiciele hurtowni farmaceutycznych, 
które udzieliły ŚIA kredytu, architekci, przedsta-
wiciele wykonawców i administracji wydających 
zezwolenie na budowę. Prezes ORA zaprosił także 
przedstawicieli mediów. W związku z tym uroczy-
stym posiedzeniem Rady, posiedzenie Prezydium 
ORA odbędzie się dzień wcześniej tj. 12 listopada 
2007 roku.

7b. W odpowiedzi na pismo Wicestarosty po-
wiatu raciborskiego, dotyczące zastępowania „dy-
żurnych” aptek ogólnodostępnych przez apteki 
prowadzące całodobową działalność, ŚIA poinfor-
mowała, że zgodnie z obowiązującym prawem, roz-

kład godzin pracy aptek ogólnodostępnych na da-
nym terenie ustala zarząd powiatu po zasięgnięciu 
opinii wójtów (burmistrzów, prezydentów miast) 
gmin z terenu powiatu i samorządu aptekarskiego. 
Prezydium ORA, po zapoznaniu się z propozycją 
właścicieli i kierowników aptek ogólnodostępnych, 
rozwiązania kwestii dyżurów aptek na terenie po-
wiatu raciborskiego, w oparciu o apteki prowadzące 
działalność całodobową, akceptuje przedstawioną 
propozycję. Warunkiem jest pełnienie przez aptekę 
prowadzącą działalność całodobową, dyżurów przez 
wszystkie dni w roku w tym niedziele, święta i inne 
dni wolne od pracy lub przedstawienie awaryjnego 
planu dyżurów aptek w przypadku zamknięcia ap-
teki całodobowej.

Zgodnie z przywołanymi wyżej przepisami sa-
morząd aptekarski wyda formalną opinię w przed-
miotowej sprawie, po otrzymaniu projektu uchwały 
Zarządu Powiatu Raciborskiego w sprawie ustalenia 
godzin pracy aptek ogólnodostępnych i harmonogra-
mu dyżurów aptek na terenie powiatu raciborskiego.

7c. W odpowiedzi na prośbę o pomoc finanso-
wą dla chorego dziecka, Prezydium ORA poinfor-
mowało autorkę listu, że nie może spełnić jej proś-
by, ponieważ dochodami ŚIA są składki członków 
Izby (aptekarzy), zapisy i darowizny. Umocowanie 
prawne Izb Aptekarskich powoduje, że dochody 
te nie mogą być przeznaczane na inne cele niż te, 
które bezpośrednio wiążą się z wykonywaniem za-
wodu aptekarza (farmaceuty). Biorąc pod uwagę 
powyższe fakty Prezydium ORA nie mogło podjąć 
innej, niż negatywna decyzji.

7d. Do ŚIA dostarczono ulotkę reklamową oraz 
udokumentowaną zdjęciami akcję promocyjną ap-
teki, polegającą na reklamowaniu apteki przy po-
mocy jeżdżącego po mieście samochodu z reklamą 
apteki. Zdaniem Prezesa ORA i radcy prawnego 
ŚIA treść prezentowanej reklamy jest nieprawdzi-
wa i wprowadza pacjentów w błąd. Prezes ORA i 
radca prawny Izby spotkają się przedstawicielami 
tyskich aptek, którzy dostarczyli materiał dowodo-
wy i zgłosili problem do ŚIA.

7e Prezes ORA poinformował, że w Izbie trze-
ba będzie dodatkowo zatrudnić sprzątaczkę ponie-
waż powiększyła się powierzchnia do sprzątania. 
W związku z tym nastąpi zmiana warunków umo-
wy o pracę z dotychczasową sprzątaczką (zmniej-
szenie wymiaru pracy z pół na ¼ etatu). Nowa 
osoba zostanie zatrudniona w wymiarze pół etatu. 
Sprawy finansowe zostaną uzgodnione z główną 
księgową, Izby mgr Ewą Kłodą. Prezydium ORA 
ze zrozumień przyjęło informację Prezesa ORA

8. Na tym zakończono 67 posiedzenie Prezy-
dium ORA, dnia 30 października 2007 roku.

Protokołował: Leszek Dusik
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Wyciąg z Protokołu 68 posiedzenia 
Prezydium Rady Śląskiej Izby Aptekarskiej 
IV kadencji, dnia 12 listopada 2007r.

1. Posiedzenie Prezydium Rady Śląskiej Izby 
Aptekarskiej w Katowicach, otworzył Prezesa 
RŚIA, dr farm. Stanisław Piechula Po powitaniu ze-
branych Prezes RŚIA zaproponował porządek po-
siedzenia. Porządek obrad został przyjęty.

2a. Prezydium Prezydium Rady ŚIA, po prze-
prowadzeniu przez Prezesa RŚIA dr Stanisława 
Piechulę rozmów wyjaśniających z kandydatami, 
wydało pozytywne opinie stwierdzające, że niżej 
wymienione kandydatury na stanowisko kierowni-
ka apteki (zmiana kierownika apteki w istniejących 
aptekach), dają rękojmię należytego prowadzenia 
apteki:

- mgr farm. Moawia Almasri (członek opol-
skiej OIA) w aptece ogólnodostępnej o nazwie Ap-
teka „21” w Bytomiu ul. Kolejowa 18, w związku 
z osiągnięciem przez kandydata 5-letniego okresu 
pracy w aptece – jednogłośnie,

- mgr farm. Aleksandra Wiącek-Piłat w aptece 
ogólnodostępnej o nazwie „Apteka 21” w Bytomiu 
ul. Kolejowa 18 – jednogłośnie,

- mgr farm. Małgorzata Awramienko w aptece 
ogólnodostępnej o nazwie „REMEDIU AB” w Py-
skowicach ul. Paderewskiego 11 – jednogłośnie,

- mgr farm. Agnieszka Kajl, w aptece ogólnodo-
stępnej o nazwie „Magnum” w Gliwicach ul. Zwy-
cięstwa 52 A – jednogłośnie,

- mgr farm. Zbigniew Pląder, w aptece ogólno-
dostępnej o nazwie „Na Findera” w Świętochłowi-
cach ul. P. Findera 8 – jednogłośnie.

Do czasu uregulowania składek członkowskich 
wstrzymano wydanie opinii dotyczących kandydatur:

- mgr farm. Darii Mazur-Łagoda, w aptece 
ogólnodostępnej o nazwie „Vilana” w Będzinie ul. 
ZBOWiD-u 6,

- mgr farm. Ewy Szkoła w aptece ogólnodostęp-
nej o nazwie „Św. Mateusza” w Siemianowicach 
Śląskich ul. Sobieskiego 30. Powyższe uchwały zo-
stały podjęte jednogłośnie.

Do opinii uznających, że:
mgr farm. Moawia Almasri 
mgr farm. Aleksandra Wiącek Piątek

dają rękojmię należytego prowadzenia apteki, 
dołączono pismo skierowane do ŚlWIF informują-
ce, że na podstawie posiadanych przez Prezydium 
RŚIA informacji, obsada magistrów farmacji może 
nie zapewnić w/w aptece obecności farmaceuty w 
godzinach czynności apteki zgodnie, z wymogami 
Prawa farmaceutycznego. Prezydium Rady ŚIA pro-
si ŚlWIF, aby przy akceptacji kandydatury nowego 
kierownika, zwrócić wnioskodawcom uwagę na ko-

nieczność uzupełnienia obsady magistrów farmacji 
w aptece lub skrócenia godzin czynności apteki.

Zaproponowaną na stanowisko kierownika apteki:
- mgr farm. Irenę Lebuda, w aptece ogólnodo-

stępnej o nazwie „Opolska” w Jastrzębiu Zdrój ul. 
Opolska 723 - członka Dolnośląskiej OIA, Prezy-
dium RŚIA postanowiło zaprosić na rozmowę wy-
jaśniającą w dniu 27 listopada 2007 roku.

2b. Prezydium RŚIA bez przeprowadzanie roz-
mowy wyjaśniającej (zmiana zezwolenia z zacho-
waniem dotychczasowego personelu apteki), zaopi-
niowało pozytywnie wniosek o wydanie opinii w 
sprawie udzielenie zezwolenia na prowadzenie ap-
teki, zawierającej m.in. opinię w sprawie stwierdze-
nia rękojmi należytego prowadzenia apteki (nowe 
zezwolenia) przez:

- mgr farm. Macieja Dębowskiego, w aptece 
ogólnodostępnej w Rudzie Śląskiej ul. Wolności 
99, W związku z wnioskiem o wydanie zezwolenia 
na prowadzenie apteki złożonym przez RUDFARM 
Spółka z ograniczoną odpowiedzialnością z siedzi-
bą w Rudzie Śląskiej – jednogłośnie.

2c. Prezydium RŚIA zaopiniowało pozytywnie 
projekt Zarządzenia Prezydenta Miasta Święto-
chłowice w sprawie ustalenia godzin pracy aptek 
ogólnodostępnych działających na terenie miasta 
Świętochłowice. Projekt Zarządzenia Prezydenta 
Miasta jest oparty o aptekę prowadzącą  działalność  
całodobową przez wszystkie dni w roku w tym nie-
dziele, święta i inne dni wolne od pracy i plan dyżu-
rów aptek towarzyszących na wypadek zamknięcia 
apteki całodobowej. Zaproponowane rozwiązanie 
jest dostosowane do potrzeb ludności i zapewnia 
dostępność do świadczeń również w porze noc-
nej, w  niedziele, święta i inne dni wolne od pracy. 
Uchwała została podjęta jednogłośnie.

3a. W odpowiedzi na pismo Prezesa Rady ŚIA, 
dotyczące wydawania w aptekach osobom ubezpie-
czonym, leków zgodnie z zapisami rozporządzenia 
w sprawie recept lekarskich, Prezes NFZ poinfor-
mował, że zgadza się z interpretacją zapisów roz-
porządzenia w sprawie recept lekarskich zaprezen-
towaną przez dr Stanisława Piechulę. W związku z 
powyższym Prezes Rady ŚIA zamieścił na stronie 
internetowej ŚIA, wnioski wynikające ze stanowi-
ska Prezesa NFZ, dotyczące wielkości opakowań 
wydawanych w aptece osobom uprzywilejowanym. 
Wnioski, przy założeniu, że mowa jest o lekach 
przysługujących bezpłatnie osobom uprzywilejow-
nym – obecnie oznaczonych „Rp” i Rpz:brzmią na-
stępująco:

Gdy lekarz nie określi szczegółowo wielkości 
opakowania, wypisując na receptę dla osoby uprzy-
wilejowanej-ubezpieczonej np. dla IB. 1 opakowa-
nie, apteka przyjmuje, że jest to najmniejsze opako-
wanie leku refundowanego.
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Wyciąg z Protokołu 1 posiedzenia 
Prezydium Rady Śląskiej Izby Aptekarskiej 
V kadencji, dnia 4 grudnia 2007r.

Gdy lekarz określi wielkość opakowania i jest 
to wielkość opakowania pełnopłatnego, apteka wy-
daje osobie uprzywilejowanej- ubezpieczonej bez-
płatnie takie opakowanie jakie określił lekarz, czyli 
mniejsze niż refundowane.

Dr Stanisław Piechula Prezes Rady ŚIA stwier-
dza, że na podstawie pismo otrzymanych z NFZ 
można wyciągnąć wniosek, że tak samo apteka po-
winna postępować w odniesieniu do innych ubezpie-
czonych i wydawanych dla nich opakowań. Prezes 
Rady ŚIA stwierdza, że generalną zasadą jest wyda-
wanie ubezpieczonemu najmniejszego opakowania 
leku refundacyjnego, a nie w ogóle najmniejszego 
opakowania zarejestrowanego. Prezes RŚIA przy-
pomina ponadto, że osobie ubezpieczonej należą się 
leki refundowane, które apteka powinna wydawać 
w pełnych opakowaniach. Informacja Prezesa RŚIA 
została przyjęta do wiadomości.

4. Na tym zakończono 68 posiedzenie Prezy-
dium RŚIA, dnia 12 listopada 2007 roku.

Protokołował: Leszek Dusik

- mgr farm. Małgorzaty Keczer w aptece ogól-
nodostępnej o nazwie „Pogońska” w Sosnowcu, ul. 
Grota Roweckiego 36a,

daje rękojmię należytego prowadzenia apteki. 
Warunkiem wydania stosowanej opinii jest pozytyw-
ny wynik z przeprowadzonej rozmowy z kandyda-
tem, a kandydatka nie stawiła się na taką rozmowę 
wyjaśniającą Sprawa jest w toku wyjaśniania i zosta-
ła przesunięta do decyzji na następne posiedzenie.

2b. Prezydium ORA po przeprowadzeniu przez 
Prezesa Rady ŚIA dr Stanisława Piechulę, rozmów 
wyjaśniających z kandydatkami, zaopiniowało 
pozytywnie wnioski o wydanie opinii w sprawie 
udzielenie zezwolenia na prowadzenie apteki, za-
wierającej m.in. opinię w sprawie stwierdzenia rę-
kojmi należytego prowadzenia apteki (nowe zezwo-
lenia) przez:

- mgr farm. Alicję Ożóg-Kaleta w aptece ogól-
nodostępnej o nazwie „Przy Przychodni”w Bytomiu 
ul. Stolarzowicka 106, w związku z wnioskiem o 
udzielenie zezwolenia na prowadzenie apteki ogól-
nodostępnej złożonym przez Panią Danutę Dyrek 
Warakomską – przy 1 głosie „wstrzymującym się”,

- mgr farm. Ewę Monikę Grzywna w aptece 
ogólnodostępnej o nazwie „Vitalis” w Katowicach, 
ul. Bażantów 2, w związku z wnioskiem o udzie-
lenie zezwolenia na prowadzenie apteki ogólnodo-
stępnej złożonym przez: Panią Bogumiłę Cabak i 
Pana Tomasza Cabak – jednogłośnie.

2c. Prezydium Rady ŚIA po zapoznaniu się z 
przesłanymi projektami Zarządów Powiatów racibor-
skiego i wodzisławskiego w sprawie rozkładu godzin 
pracy aptek ogólnodostępnych w tych miastach w 
2008 roku, zaopiniowało pozytywnie przedstawione 
propozycje. Zaproponowane rozwiązania są dosto-
sowane do potrzeb ludności i zapewniają dostępność 
do świadczeń również w porze nocnej, w  niedziele, 
święta i inne dni wolne od pracy. Opinie zostały pod-
jęte jednogłośnie. Prezydium Rady ŚIA postanowiło 
skierować do gmin na naszym terenie pismo wskazu-
jące na potrzebę zorganizowania i ustalenia awaryj-
nego harmonogramu dyżurów aptek. W związku z li-
stami napływającymi do ŚIA władzom gmin zostanie 
też przedstawiony problem zbiórki od pacjentów w 
aptekach przeterminowanych leków (na koszt gmin, 
po ustaleniu z aptekami i ŚlWIF).

W tym kontekście Prezydium Rady przedysku-
towało problem zwrotu do aptek przeterminowa-
nych leków. Do tej pory był to obowiązek władz 
miejskich i gminnych bo produkty lecznicze były 
kwalifikowane jako odpady niebezpieczne. Prezy-
dium Rady ŚIA zaleciło wystąpienie do MZ o przy-
wrócenie powyższej kwalifikacji.

3a. Prezes Rady ŚIA dr Stanisław Piechula poin-
formował, że NRA po zebraniu opinii z okręgowych 
izb aptekarskich zaopiniowała pozytywnie kandyda-

1. Posiedzenie Prezydium Rady Śląskiej Izby 
Aptekarskiej otworzył Prezes Rady Śląskiej Izby 
Aptekarskiej dr n. farm. Stanisław Piechula. Po 
powitaniu zebranych Prezes Rady ŚIA zapropono-
wał porządek posiedzenia. Porządek obrad został 
przyjęty. Na podstawie listy obecności Prezes RŚIA 
stwierdził wystarczającą ilość członków Prezydium 
Rady ŚIA dla ważności podejmowanych uchwał.

2. Opiniowanie:
2a. Prezydium Rady ŚIA, po przeprowadzeniu 

przez Prezesa Rady dr Stanisława Piechulę, roz-
mów wyjaśniających z kandydatami oraz wysłucha-
niu wniosków z tych rozmów, wydało pozytywne 
opinie stwierdzające, że niżej wymienione kandy-
datury na stanowisko kierownika apteki (zmiana 
kierownika apteki w istniejących aptekach), dają 
rękojmię należytego prowadzenia apteki:

- mgr farm. Mirosławy Napora w aptece ogól-
nodostępnej o nazwie „Syberka” w Będzinie, ul. 
Zwycięstwa 30 – jednogłośnie,

- mgr farm. Stanisława Berezowskiego w aptece ogól-
nodostępnej w Będzinie ul. Pokoju 32 – jednogłośnie,

- mgr farm. Romany Szlemowicz w aptece 
ogólnodostępnej o nazwie „Melisa” w Zabrzu ul. 
Brodzińskiego 7b – jednogłośnie.

Prezydium Rady ŚIA nie wydało opinii stwier-
dzającej, że kandydatura na stanowisko kierownika 
apteki (zmiana kierownika apteki w istniejących 
aptekach)
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turę dr Elwiry Telejko pracownika naukowego z AM 
z Białegostoku, na funkcję Konsultanta Krajowego 
w dziedzinie Farmacja Apteczna.

3b. Do ŚIA wpłynęło pismo z dziekanatu Wy-
działu Farmaceutycznego i Oddziału Analityki Me-
dycznej Collegium Medicum UJ z prośbą o zaakcep-
towanie przerwy świątecznej dla studentów Wydziału 
i poinformowanie o tym aptek, w których odbywają 
się staże studentów. Prezydium Rady ŚIA ustosunko-
wało się pozytywnie do powyższej prośby. Przy tej 
okazji przedyskutowano kwestie związane ze stażami 
w aptekach. Prezes Rady ŚIA dr Stanisław Piechula 
poprosił o przemyślenie, co Izba chciałaby zmienić 
w przebiegu staży. Prezes poprosił o przygotowanie 
wniosków na następne posiedzenie. Mec. Krystian 
Szulc zwrócił uwagę, że w umowach z aptekami o 
przeprowadzenie staży określono, że staż odbywany 
jest w oparciu o kodeks pracy. Umowa jest podpi-
sywana z uczelnią a nie ze studentem. Dr Stanisław 
Piechula chciałby, aby student miał jasno określone 
prawa i obowiązki i wiedział co mu wolno i co mu 
przysługuje (przerwa świąteczna, godziny „dziekań-
skie”) Studenci często skarżą się na apteki stażowe 
(np. czas pracy do późnych godzin, konieczność 
wykonania niektórych czynności porządkowych). 
Dr Piotr Brukiewicz stwierdził, że staże są ankieto-
wane i część bolączek jest znana władzom uczelni. 
Wyraził przy tym pogląd, że sześciomiesięczne sta-
że zawodowe nie są utrudniane, ale muszą być trak-
towane poważnie. Praca na stażu w aptece podlega 
kodeksowi pracy ale i normom pracy w danej aptece 
(godziny czynności apteki, praca zmianowa) W tych 
godzinach zawsze musi być obecny ze stażystą jego 
opiekun. Problemom sześciomiesięcznych staży bę-
dzie poświęcone jedno z zebrań w Domu Lekarza na 
początku 2008 roku.

3c. Prezes Rady ŚIA dr Stanisław Piechula po-
prosił o zintensyfikowanie prac w komisjach ŚIA. 
Poinformował, że każda komisja będzie miała do 
dyspozycji swoje strony w internecie. Członkowie 
komisji będą mogli na tych stronach publikować 
informacje i swoje przemyślenia i wnioski. Prezes 
Rady ŚIA poprosił przewodniczących komisji za-
mieszczenie na tych stronach zaproszeń do pracy 
w komisjach. Chodzi o takich farmaceutów, którzy 
chcą pracować, a nie zostali wybrani do Rady. Ta-
kie samo zaproszenie do współpracy zostanie wysła-
ne do wszystkich farmaceutów z ŚIA. Dr Stanisław 
Piechula zaproponował mgr Janowi Stasiczkowi 
nawiązanie ścisłej współpracy z KAPSIA i komisją 
d/s hurtowni. Do dyspozycji Prezes oddał osoby pra-
cujące dla KAPSIA. Głównym celem powinna być 
poprawa relacji z hurtowniami. W hurtowniach na-
leżałoby wyznaczyć osoby kompetentne do rozmów 
z KAPSIA. Prace komisji problemowych na dobre 
powinny ruszy zaraz po nowym roku. Przewodniczą-

ce komisji d/s hurtowni farmaceutycznych mgr Alek-
sander Żurek przedstawił założenia i program akcji 
„Stop lekomani”. Akcja zostanie zainaugurowana 9 
stycznia 2008 w Rybniku. W akcji pilotażowej weź-
mie udział 40 szkół i aptek. Akcja ma celu zahamo-
wanie agresywnej reklamy leków i uświadomienie, 
że bezpieczeństwo pacjenta zapewnia tylko zakup 
produktów leczniczych w aptekach, które posiadają 
wykształcony personel fachowy. Bezpieczeństwa ta-
kiego nie zapewnia kupowanie leków np. w sklepach 
i na stacjach benzynowych, gdzie nie ma osoby mo-
gącej zapewnić pacjentowi specjalistyczne doradz-
two i opiekę farmaceutyczną. Jak wynika z danych 
statystycznych w ubiegłym roku sprzedaż produktów 
leczniczych w sieci pozaaptecznej wzrosła aż o 20% 
podczas, gdy w aptekach tylko 5%. Mgr Aleksander 
Żurek na prośbę Prezesa Rady ŚIA podzielił się uwa-
gami na temat tematów, którymi zajmie się komisja 
d/s hurtowni (cykliczne podawanie informacji na te-
mat udziału w rynku niektórych spółek, ilości aptek 
w spółkach posiadających sieci aptek, informacji o 
farmaceutycznych spółkach giełdowych, wiadomo-
ści z zagranicy). Następnie wywiązała się dyskusja 
na temat podjęcia działań public relations (image śro-
dowiska farmaceutycznego w mediach z naciskiem 
na dobro i bezpieczeństwo pacjentów, ewentualne 
ustanowienie rzecznika prasowego ŚIA, tworzenie 
fundacji farmaceutycznych, mających na uwadze 
dobro chorego). Zabierający głos m.in. Prezes Rady 
ŚIA, mgr Aleksander Żurek, mgr Piotr Klima zwró-
cili uwagę, że te działania wymagają znacznych 
nakładów finansowych. Jednak bez nagłośnienia w 
mediach inicjatyw środowiska farmaceutycznego 
wszelkie działania nie przyniosą zakładanego efektu. 
Trzeba też wykorzystać to, że apteka jest miejscem, 
gdzie przewija się największa ilość pacjentów. Takie 
usytuowanie apteki może zachęcić przyszłych spon-
sorów poszczególnych akcji. W dalszej kolejności 
przedyskutowano tematy dla komisji d/s szkoleń. 
Przede wszystkim zwrócono uwagę w kontekście 
dyskutowanym powyżej, że prelegentów i wykła-
dowców oraz tematy wykładów należy dobierać tak, 
aby wiedza była przekazywana dostępnym językiem. 
Wtedy w szkoleniach naukowych mogliby wziąć 
udział również pacjenci, co zwiększyłoby popular-
ność farmaceutów w miejscowym środowisku. Po-
pularność zawodu wśród miejscowej ludności może 
się z kolei przełożyć na zainteresowanie się środo-
wiskiem farmaceutycznym przez polityków. W dal-
szej części dyskusji zwrócono uwagę, że dla samych 
farmaceutów najlepszym rozwiązaniem w kwestii 
szkoleń jest angażowanie wykładowców-farmaceu-
tów. Wtedy przekazywana wiedza jest dostępna dla 
aptekarzy. Język wykładowców lekarzy jest zbyt fa-
chowy dla aptekarzy, a tym samym mało zrozumia-
ny. Jak zauważył prof. Dionizy Moska, przedmiot 
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kutanci podzielili się też własnymi spostrzeżeniami 
na temat wzajemnych relacji pomiędzy lekarzami i 
farmaceutami. Omówiono ponadto zadania dla ko-
misji d/s prawnych. Prezes Rady wskazał na koniecz-
ność podjęcia działań na rzecz wyłączenia w ustawie 
o cenach, aptek z obowiązku matkowania. Mgr Alek-
sander Żurek poinformował, że nadal brak ustawy o 
zawodzie farmaceuty. Należałoby zapisać w tej usta-
wie, że farmaceuta jest suwerenny w wykonywaniu 
swoich obowiązków. Cenne byłoby skorzystanie z 
zapisów zawartych w projekcie ustawy o zawodzie 
notariusza. Dr Stanisław Piechula wskazał, że wiele 
pracy czeka komisję d/s prawnych w związku z no-
welizacją Kodeksu Aptekarza (Farmaceuty) RP.

3d. Prezes Rady ŚIA przypomniał, że w czasie 
uroczystego otwarcia sali konferencyjnej przyznał 
Panu inż. Lechowi Wróblewskiemu tytuł Złotej Kiel-
ni, ale nie poszła za tym żadna gratyfikacja finanso-
wa, na którą wyróżniony w pełni zasłużył. Zwraca 
się więc z wnioskiem o przyznaniu Panu Lechowi 
Wróblewskiemu premii w wysokości 1000 złotych 
netto za wkład włożony w pozytywne, terminowe 
zakończenie prac remontowo-budowlanych na te-
renie siedziby ŚIA. Prezes Rady ŚIA, biorąc pod 
uwagę całoroczną dobrą pracę biura ŚIA i KAPSIA 
(przygotowanie Zjazdu, Śląskie Targi Farmaceutycz-
ne, „mikołajki”), wnioskuje też o przyznanie premii 
świątecznej dla pracowników ŚIA, po 500 złotych 
netto. Rada ŚIA zaakceptowała wnioski Prezesa 
Rady i przyznała premie we wnioskowanej wysoko-
ści. Uchwała została podjęta jednogłośnie.

3e. Prezes Rady ŚIA przedstawił kalkulację kosz-
tów wpinek okolicznościowych ŚIA. Koszt wykona-
nia 2500 sztuk srebrnych wpinek wynosi 23000 zło-
tych, a 200 sztuk pozłacanych – 2100 złotych. Rada 
ŚIA postanowiła zakupić tylko wpinki pozłacane.

3f. Dr Stanisław Piechula Prezes Rady ŚIA poin-
formował, że ŚIA przystąpiła do rozmów z Kolporte-
rem na temat kolejnej edycji Śląskich Targów Farma-
ceutycznych WIOSNA 2008. Planowany termin to 17 
maja 2008 roku. Rada zaakceptowała wstępne rozmo-
wy na ten temat. Kolporter przedstawił projekt umo-
wy. Wywiązała się krótka polemika na temat terminu 
(wrzesień zamiast maja) Prezes Rady ŚIA poprosił, 
aby już w tym roku nie zmieniać terminu, bo jest zbyt 
późno. Zmiana terminu nie jest wykluczona w przy-
szłości. Kolporter dysponuje nowymi pomieszczenia-
mi na targi – centrum targowe w Sosnowcu. Może w 
nich wziąć udział nawet 2 tysiące osób.

4a. Rada ŚIA zaakceptowała poniesienie kosztów 
ufundowania nagrody dla najlepszej pracy magister-
skiej na Wydziale Farmaceutycznym. Nagrodę będzie 
stanowić książka lub kilka książek w tej samej cenie. 
Z prośba o ufundowanie nagrody zwróciła się do ŚIA 
Dziekan Wydziału Farmaceutycznego ŚUM.

4b. Rada ŚIA postanowiła skierować do ŚlWIF 
ulotki „Apteka Magiczna” z prośbą o wyegzekwo-
wanie przestrzegania przez w/w apteki, przepisów 
ustawy Prawo farmaceutyczne. Otrzymane przez ŚIA 
ulotki nie są wyciągiem z cennika i stanowią niedo-
zwoloną reklamę. Ponieważ Prawo farmaceutyczne, 
nadzór nad przestrzeganiem zakazu reklamy aptek i 
punktów aptecznych, kierowanej do publicznej wia-
domości, przekazało do kompetencji wojewódzkich 
inspektorów farmaceutycznych, ŚIA prosi aby zgod-
nie z kompetencjami, ŚlWIF podął stosowane kroki.

4c. Prezes Rady przypomniał, że już kiedyś za-
proponował aby posiedzenia Rady były poświęcone 
ważnym i strategicznym tematom, a sprawy bieżące, 
opiniowania były załatwiane na posiedzeniach Prezy-
dium Rady Dr Stanisław Piechula proponował wtedy, 
żeby w miesiącu odbywały się dwa posiedzenia Pre-
zydium i jedno Rady. Z powodów czasowych propo-
zycja ta nie weszła do praktyki. Teraz Prezes Rady SIA 
proponuje, aby przed posiedzeniami Rady odbywało 
się posiedzenie Prezydium Rady, na którym załatwio-
ne zostaną sprawy bieżące, a Rada zajmie się tylko 
sprawami strategicznymi. Rozwiązanie to nie spowo-
duje konieczności dodatkowego przyjazdu do Izby, a 
wszystko zostanie załatwione w tym samym dniu, kie-
dy są planowane posiedzenia Rady. Pomysł Prezesa 
zyskał aprobatę. Jedynie trzeba będzie sprawdzić, czy 
posiedzenia Prezydium i Rady w tym samym dniu nie 
będą trwały zbyt długo. Najbliższe posiedzenie Rady 
ŚIA w dniu 18 grudnia 2007 roku, będzie poprzedzone 
posiedzeniem Prezydium Rady.

4d. Rada ŚIA przedyskutował propozycję obję-
cia techników farmaceutycznych przynależnością do 
ŚIA. Wymagałoby to nowelizacji ustawy o izbach 
aptekarskich. Na razie dotyczyć by to mogło jedy-
nie prowadzenia przez Izby tylko rejestrów i szkoleń 
techników farmaceutycznych. W pierwszej kolejno-
ści trzeba rozwiązać kwestię finansowania prowa-
dzenia rejestrów i szkoleń. W przypadku farmaceu-
tów niewielka kwota na powyższe cele pochodzi z 
MZ. Nie wiadomo, czy ministerstwo zdrowia będzie 
chciało ponosić dodatkowe koszty z przeznaczeniem 
na prowadzenie rejestrów techników farmaceutycz-
nych. Kwestia techników farmaceutycznych musi 
jednak znaleźć rozwiązanie, bo w przyszłości ta 
grupa zawodowa może się wymknąć z pod kontroli 
samorządu. Jest to problem strategiczny, niosący za 
sobą pozytywne strony jak i niebezpieczeństwa.

4e. Mgr Aleksander Żurek stwierdził, że tylko 
wprowadzenie i przestrzeganie Dobrej Praktyki Aptecz-
nej może zapobiec i przeciwdziałać aptekom interneto-
wym. (warunki przechowywania i transportu leków).

5. Na tym zakończono 01 posiedzenie Prezydium 
Rady ŚIA w dniu 4 grudnia 2007 roku.

Protokołował: Leszek Dusik
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Wyciąg z Protokołu 2 posiedzenia 
Prezydium Rady Śląskiej Izby Aptekarskiej 
V kadencji, dnia 18 grudnia 2007r.

1. Posiedzenie Prezydium Rady Śląskiej Izby 
Aptekarskiej otworzył Prezes Rady Śląskiej Izby 
Aptekarskiej dr n. farm. Stanisław Piechula. Po 
powitaniu zebranych Prezes Rady ŚIA zapropo-
nował porządek posiedzenia. Porządek obrad zo-
stał przyjęty. Na podstawie listy obecności Prezes 
RŚIA stwierdził wystarczającą ilość członków 
Prezydium Rady ŚIA dla ważności podejmowa-
nych uchwał.

2. Prezydium Rady ŚIA jednogłośnie podjęło 
uchwałę nr 06135072 stwierdzającą prawo wyko-
nywania farmaceuty mgr Marii Jakubowskiej.

3.Opiniowanie:
2a. W związku z dłuższą, niż 5 lat w ciągu 

ostatnich sześciu lat, przerwą w wykonywaniu 
zawodu farmaceuty przez mgr farm. Zbigniewa 
Pełki, Prezydium Rady ŚIA, zgodnie z uchwała 
NRA, postanowiło skierować w/w na 3 miesięcz-
ne przeszkolenie uzupełniające. Do przeprowa-
dzenia przeszkolenia zaopiniowano pozytywnie 
aptekę ogólnodostępną o nazwie „Apteka Farma-
ceutów” w Wodzisławiu Śląskim ul. Kubsza 32. 
Uchwała została podjęta jednogłośnie.

2b. Prezydium Rady ŚIA, po przeprowadzeniu 
przez Prezesa Rady ŚIA dr Stanisława Piechulę i 
Zastępców prezesa Rady dr Piotra Brukiewicza i 
mgr Piotra Klimę, rozmów wyjaśniających z kan-
dydatami oraz wysłuchaniu wniosków z tych roz-
mów, wydało pozytywne opinie stwierdzające, 
że niżej wymienione kandydatury na stanowisko 
kierownika apteki (zmiana kierownika apteki w 
istniejących aptekach), dają rękojmię należytego 
prowadzenia apteki:

- mgr farm. Joanny Ślusarczyk w aptece ogól-
nodostępnej o nazwie „Św. Pawła” w Chorzowie, 
ul. Dombka 20,

- mgr farm. Małgorzaty Keczer w aptece ogól-
nodostępnej o nazwie „Pogońska” w Sosnowcu 
ul. Grota Roweckiego 36a,

- mgr farm. Marka Miecznikowskiego w ap-
tece ogólnodostępnej o nazwie „Pod Łabędziem” 
w Raciborzu ul. Pl. Wolności 13,

- mgr farm. Piotra Klimy w aptece ogólnodo-
stępnej w Krzyżanowicach ul. Wyzwolenia 1.

Powyższe opinie zostały wydane jedno-
głośnie.

Prezydium Rady ŚIA postanowiło nie wyda-
wać opinii stwierdzających, czy kandydatury na 
stanowisko kierownika apteki dają rękojmię nale-
żytego prowadzenia apteki i wszcząć postępowa-
nie wyjaśniające oraz wezwać wnioskodawców 

(zmiana kierownika apteki w istniejących apte-
kach)

- mgr farm. Wojciecha Pytlik w aptece ogól-
nodostępnej o nazwie „Apteka 21” w Bytomiu, 
ul. Kolejowa 18 – przedstawienia harmonogramu 
pracy zgłoszonych magistrów farmacji, zabezpie-
czającego cykl pracy apteki,

- mgr farm. Mariana Pasławskiego w aptece 
ogólnodostępnej o nazwie „DUOS” w Czerwio-
ne-Leszczynach ul. Ks. Pojdy 35b – przedstawie-
nia harmonogramu pracy zgłoszonych magistrów 
farmacji, zabezpieczającego cykl pracy apteki, w 
tym harmonogramu pracy właściciela apteki we 
wszystkich aptekach, w których pracuje,

- mgr farm. Wojciecha Bagier w aptece ogól-
nodostępnej o nazwie „Dr Rumianka” w Kato-
wicach ul. Mikołowska 20a, - przedstawienia 
harmonogramu pracy zgłoszonych magistrów 
farmacji, zabezpieczającego cykl pracy apteki.

2c. Prezydium ORA po przeprowadzeniu 
przez Prezesa Rady ŚIA dr Stanisława Piechulę 
i Zastępców Prezesa Rady ŚIA mgr Annę Śliwiń-
ską i dr Piotr Brukiewicza, rozmów wyjaśniają-
cych z kandydatami, zaopiniowało pozytywnie 
wnioski o wydanie opinii w sprawie udzielenie 
zezwolenia na prowadzenie apteki, zawierającej 
m.in. opinię w sprawie stwierdzenia rękojmi na-
leżytego prowadzenia apteki (nowe zezwolenia) 
przez:

- mgr farm. Grażynę Josz w aptece ogólno-
dostępnej o nazwie „Rodzinna”w Oświęcimiu ul. 
Sobieskiego 5, w związku z wnioskiem o udzie-
lenie zezwolenia na prowadzenie apteki ogól-
nodostępnej złożonym przez Panią Edytę Kosek 
– jednogłośnie.

Do opinii uznającej, że w/w daje rękojmię na-
leżytego prowadzenia apteki, zostanie dołączone 
pismo skierowane do Małopolskiego WIF infor-
mujące, że na podstawie posiadanych przez Pre-
zydium Rady ŚIA informacji, obsada magistrów 
farmacji może nie zapewnić w/w aptece obec-
ności farmaceuty w godzinach czynności apteki 
zgodnie, z wymogami Prawa farmaceutycznego. 
Rada ŚIA prosi MWIF, aby przy wydawaniu ze-
zwolenia na prowadzenie apteki  zwrócić wnio-
skodawcom uwagę na konieczność uzupełnienia 
obsady magistrów farmacji w aptece lub skróce-
nia godzin czynności apteki.

Prezydium Rady ŚIA postanowiło nie wyda-
wać opinii dotyczących wniosków o udzielenie 
zezwolenia na prowadzenie apteki ogólnodostęp-
nej zawierającej m.in. opinię w sprawie stwier-
dzenia rękojmi należytego prowadzenia apteki 
(nowe zezwolenia) przez kandydatki na kierow-
nika apteki oraz wszcząć postępowanie wyjaśnia-
jące oraz wezwać wnioskodawców do:
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H - mgr farm. Edytę Mrzyk w aptece ogólnodo-
stępnej o nazwie „Opolska” w Jastrzębiu Zdro-
ju, ul. Opolska 723, w związku z wnioskiem o 
udzielenie zezwolenia na prowadzenie apteki 
ogólnodostępnej złożonym przez: Panią Agniesz-
kę Wowra - przedstawienia harmonogramu pracy 
zgłoszonych magistrów farmacji, zabezpieczają-
cego cykl pracy apteki – jednogłośnie,

- mgr farm. Marzannę Ostrowską w aptece 
ogólnodostępnej w Katowicach ul. W. Pola 9, w 
związku z wnioskiem o udzielenie zezwolenia 
na prowadzenie apteki złożonym przez Arleta i 
Andrzej Galińscy Spółka Jawna z siedzibą w Ka-
towicach - przedstawienia harmonogramu pracy 
zgłoszonych magistrów farmacji, zabezpiecza-
jącego cykl pracy apteki, w tym harmonogramu 
pracy właściciela apteki we wszystkich aptekach, 
w których pracuje – jednogłośnie,

- mgr farm. Annę Salkiewicz w aptece ogól-
nodostępnej w Katowicach ul. Ligocka 3a, w 
związku z wnioskiem o udzielenie zezwolenia na 
prowadzenie apteki złożonym przez Arleta i An-
drzej Galińscy Spółka Jawna z siedzibą w Kato-
wicach – uzasadnienie j.w. - jednogłośnie.

3d. Prezydium Rady ŚIA po zapoznaniu się 
z wnioskiem ŚlWIF w sprawie udzielenie opinii 
w sprawie cofnięcia zezwolenia na prowadzenie 
apteki ogólnodostępnej, udzielonego

- mgr farm. Jarosławowi Król, apteka w Zie-
mięcicach ul. Mikulczycka 9, zaopiniowało wnio-
sek pozytywnie.

Jak wynika z ustalonego stanu faktycznego 
w w/w aptece zaprzestano działalności w związ-
ku z utraceniem przez zezwoleniobiorcę tytułu 
prawnego do lokalu apteki. Mając na uwadze 
powyższe oraz fakt, że w przedmiotowej aptece 
od ponad sześciu miesięcy nie jest prowadzona 
działalność, cofnięcie zezwolenia jest zasadne. 
Uchwałę podjęto jednogłośnie.

3e. Prezydium Rady ŚIA nie wydało opinii w 
sprawie umieszczenia na liście aptek, do których 
mogą być kierowane osoby, które uzyskały tytuł 
magistra farmacji:

- apteki o nazwie „Apteka Blisko Ciebie” w 
Mysłowicach ul. Mikołowska 42a.

Prezydium Rady ŚIA postanowiło wszcząć 
postępowanie wyjaśniające w sprawie i wezwać 
wnioskodawcę do wyjaśnienia w jakim wymiarze 
i w których aptekach są zatrudnieni wykazani w 
przedmiotowej aptece magistrowie farmacji.

Przy omawianiu tego punktu porządku obrad 
Prezes Rady ŚIA poinformował, że do ŚIA zwró-
ciły się mysłowickie apteki (8), z prośbą o pod-
jęcie wszelkich przewidzianych prawem kroków, 
w związku z nierzetelną, niezgodną z Prawem 
farmaceutycznym i rzeczywistym stanem fak-

tycznym reklamą aptek „Apteka Blisko Ciebie”, 
zmieszczoną w mysłowickim dodatku Dzien-
nika Zachodniego. Artykuł zawiera sprzeczną z 
prawem reklamę. W związku z powyższym ŚIA 
skierowała do pismo do ŚlWIF pismo, w którym 
zgłasza wątpliwości co do zgodności z prawem 
materiału reklamowego zamieszczonego w DzZ. 
Do pisma ŚIA załącza publikowany materiał. ŚIA 
wnosi o dokonanie analizy tego materiału pod 
względem zgodności z obowiązującymi przepisa-
mi prawa, a w szczególności:

- regulacji dotyczących wymaganych kwa-
lifikacji farmaceutów, jak też podnoszenia tych 
kwalifikacji,

- regulacji dotyczących obowiązkowego sta-
nu leków w aptece,

- regulacji dotyczących zakazu otrzymywania 
korzyści w zamian za dokonanie zakupu leków 
refundowanych.

ŚIA prosi o poinformowanie o podjętych kro-
kach. Mec. Krystian Szulc w imieniu Prezydium 
Rady ŚIA skierował też pismo do redakcji Dz.Z 
z wezwaniem do opublikowania odpowiedzi ŚIA 
na ten artykuł. ŚIA działając w imieniu wszyst-
kich farmaceutów regionu śląskiego w swoim 
piśmie wskazuje na nierzetelne, nieprawdziwe i 
wprowadzające w błąd informacje zawarte w ar-
tykule. Dotyczy to m.in. sformułowań:

„Największą wartością Aptek Blisko Ciebie 
(ABC) jest zaufanie pacjentów” - sugerujące, że 
inne apteki nie posiadają zaufania pacjentów,

„W dzisiejszych czasach apteki rosną jak 
grzyby po deszczu. Większość z nich oferuje 
tylko podstawowe, najczęściej kupowane leki 
oraz preparaty bez recepty”. Jest to stwierdzenie 
nieprawdziwe i oszczercze wobec innych aptek. 
Zgodnie z wymogami ustawowymi, każda apteka 
ma obowiązek posiadania pełnego asortymentu 
leków.

W błąd wprowadza również stwierdzenie o 
sprowadzaniu na życzenie pacjenta dowolnego 
leku w ciągu kilku godzin, w tym import docelo-
wy. Sugeruje to, że tylko ABC świadczą powyż-
sze usługi. Zgodnie z wymogami prawa każda 
apteka jest zobowiązana do świadczenia takich 
usług. Nieprawdziwe są też sformułowania o spe-
cjalistycznym wyposażeniu oraz zatrudnianiu w 
aptekach ABC wyłącznie najlepiej wykwalifiko-
wanych farmaceutów. Wobec wszystkich farma-
ceutów samorząd aptekarskich i Inspekcja Far-
maceutyczna wymaga najwyższych kwalifikacji. 
W błąd wprowadzają także inne sformułowania 
sugerujące, że tylko w ABC pacjent otrzyma za-
wsze kompleksową informację na temat potrzeb-
nego leku lub jego zamiennika (jest to obowiązek 
wszystkich farmaceutów zatrudnionych w apte-
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kach). Wprowadzeniem w błąd jest sugerowanie, 
że tylko apteki ABC należycie troszczą się o pa-
cjenta. Jest to zwykłe kłamstwo, jakoby pozosta-
łe apteki nie wykazywały się szczególną troską o 
pacjenta. Wprowadzaniem w błąd jest też sugero-
wanie, że inne apteki posiadają wyższe ceny le-
ków. W dalszej części ŚIA wytyka jeszcze szereg 
innych nieprawdziwych i wprowadzających w 
błąd pacjentów, sformułowań zawartych w arty-
kule DzZ i oświadcza stanowczo i zdecydowanie, 
iż nieprawdą jest jakoby tylko ABC oferowały fa-
chową poradę , uczciwą rozmowę na temat prze-
pisanego leku, pełnej informacji o jego stosowa-
niu. ŚIA wyjaśnia, że w każdej aptece w regionie 
oraz w kraju pacjent otrzyma taką samą, fachową 
i kompletną pomoc. Podnoszone przez niektóre 
osoby, jakoby tylko część aptek oferowała usługi 
na najwyższym poziomie jest kłamstwem świad-
czy o chęci wprowadzenia pacjentów w błąd, w 
celu zmaksymalizowania zysków przedsiębiorcy 
prowadzącego daną aptekę. Kończąc pismo kie-
rowane do DzZ, ŚIA jeszcze raz podkreśla, że 
zarówno ŚIA jak i aptekarze w terenu Mysłowic 
oczekują na opublikowanie odpowiedzi w trybie 
przewidzianym w prawie prasowym.

4a. Prezes Rady ŚIA poinformował, że od 1 
stycznia 2008 roku wejdzie w życie nowelizacja 
rozporządzenia MZ w sprawie recept lekarskich. 
Ważną zmianą jest przedłużenie terminu obowią-
zywania starych druków recept do 30 czerwca 
2008 roku. Na receptach poprawiono również  
wskazanie daty realizacji recepty na dalsze kura-
cje. Obecnie będzie można realizować recepty od 
daty wskazanej na recepcie, a nie po dniu wska-
zanym przez wystawiającego receptę.

4b. Mgr Aleksander Żurek przedstawił za-
łożenia programu i akcji „Stop lekomani”. Ak-
cja zostanie zainaugurowana 9 stycznia 2008 w 
Rybniku wykładem inauguracyjnym prof. Pa-
włowskiego. Zakończenie akcji planowane jest w 
dniu 7 kwietnia 2008 roku. Są już gotowe ulotki 
i plakaty dla aptek i pacjentów. Jest też opraco-
wany wzór książeczki dla dzieci, propagującej 
założenia akcji pt. „Świat witamin” Prezydium 
Rady ŚIA zaakceptowało przedstawione wzo-
ry plakatów. Akcja plakatowa „Stop lekomanii” 
będzie prowadzona w 40 szkołach i aptekach w 
Rybniku. Patronat nad akcją objął UM w Ryb-
niku. Sponsorem akcji jest Elektrownia Rybnik. 
Bezpłatna reklama akcji będzie możliwa, też w 
autobusach komunikacji miejskiej, dzięki zgo-
dzie przedsiębiorstwa komunikacyjnego na roz-
wieszenie plakatów w autobusach. Akcja ma celu 
zahamowanie agresywnej reklamy leków i sprze-
daży produktów leczniczych w sieci pozaaptecz-
nej (brak wykształconego personelu fachowego, 

specjalistycznego doradztwa). Trzeba bowiem 
uświadomić społeczeństwu, że bezpieczeństwo 
pacjentów i fachowe specjalistyczne doradztwo 
zapewniają wyłącznie apteki (Zapytaj farmaceu-
ty) Patronat medialny objęło lokalne radio. Jest to 
bardzo istotne, bo bez nagłośnienia akcji w me-
diach, inicjatywa środowiska farmaceutycznego 
nie przyniesie zakładanego efektu. Mgr Aleksan-
der Żurek zaprezentował też niektóre hasła akcji 
plakatowej: „Chroń swoje zdrowie”, „Nie wierz 
reklamom”. Mgr Aleksander Żurek wskazał też 
na konieczność zorganizowania w przyszłości ak-
cji prozdrowotnych. Akcje należałoby zorganizo-
wać we współdziałaniu z innymi  organizacjami i 
towarzystwami działającymi w branży farmaceu-
tycznej, pod patronatem ŚIA Proponowana tema-
tyka to np. profilaktyka i przebadanie jamy ustnej, 
szczepienia p/rakowi szyjki macicy. Prezesa Rady 
ŚIA interesowało, czy byłoby możliwe rozszerze-
nie akcji „Stop lekomanii” na całe województwo. 
Jak stwierdził inicjator akcji mgr Aleksander Żu-
rek byłoby to możliwe, ale należałoby poszukać 
nowych źródeł finansowania akacji, ponieważ on 
sam nie uniesie kosztów przedsięwzięcia, które 
miałoby tak szeroki zakres. Prezydium Rady ŚIA 
przyjęło powyższe informacje do wiadomości.

4c. Mgr Aleksander Żurek zwrócił uwagę, 
że w związku z toczącą się sprawą przed Try-
bunałem Sprawiedliwości, Trybunał zwrócił się 
do wszystkich państw UE o przedstawienie sta-
nowiska w kwestii aptek sieciowych i rozwoju 
aptek indywidualnych. Polskie stanowisko w tej 
sprawie przygotował i wysłał do TS UKiE. Mgr 
Aleksander Żurek wnioskował, aby dowiedzieć 
jakichś szczegółów na temat tego stanowiska. 
Stanowisko polskiego rządu otrzymała ponoć 
NIA. Poprosił więc mec. Krystiana Szulca o roze-
znanie tej sprawy. Prezes Rady ŚIA poparł prośbę 
mgr Aleksandra Żurka i poprosił go aby wraz z 
mec. Krystianem Szulcem pilotował powyższą 
sprawę.

4d. Mgr Aleksander Żurek w odpowiedzi na 
jeden z głosów z sali, dotyczący podjęcia dzia-
łań ograniczających rejestrację nowych leków, 
stwierdził, że problem rejestracji leków w Polsce 
praktycznie nie istnieje. Nie można ograniczyć 
nowych rejestracji. Leki są przeważnie rejestro-
wane w jednym z krajów UE i mogą już być roz-
prowadzane we wszystkich krajach UE, w tym 
w Polsce (jeżeli ulotka jest w języku polskim, 
posiada polskie opakowanie). Jak zaś zauważył 
Prezes Rady ŚIA, środki spożywcze w ogóle nie 
wymagają rejestracji. Wystarczy je tylko zgłosić 
w Urzędzie Rejestracji. W tej sytuacji na rynku 
ciągle będzie przybywać nowego asortymentu.

4e. Prezes Rady ŚIA zaapelował o bieżące 
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stwierdził, że jeżeli ktoś z członków Rady lub 
Prezydium ma jakiś pomysł, to powinien jak naj-
szybciej przystępować do realizacji tego pomysłu, 
a nie ciągle pytać Prezesa Rady ŚIA, czy można 
to robić. Wszystkie ewentualne pomysły i propo-
zycje, jak będzie trzeba, to zostaną przedstawione 
do akceptacji Radzie ŚIA (np. treść ulotek, logo). 
Prezes Rady ŚIA zaapelował też o publikowanie 
w biuletynie Apothecarius. Do tej ;pory tylko dr 
Piotr Brukiewicz napisał do biuletynu coś o so-
bie oraz podał informację, że został wybrany Za-
stępcą Prezesa Rady ŚIA. Dr Stanisław Piechu-
la zwrócił się do innych funkcyjnych członków 
Rady i jej Prezydium o przygotowanie podobnej 
informacji do biuletynu. Prezes Rady ŚIA popro-
sił też o dostarczenie do biura Izby zdjęć i życio-
rysów członków organów Izby V kadencji. Prezes 
Rady ŚIA zauważył, że młodzi ludzie nie zdają 
sobie sprawy, że zdjęcia i krótkie życiorysy będą 
stanowić w przyszłości ślad po ich aktywności w 
samorządzie aptekarskim.

5a. Prezes Rady SIA przedstawił Prezydium 
Rady ŚIA ulotkę jednej z aptek w Katowicach. 
Na ulotce są reklamowane leki wydawane na 
receptę jak i bez recepty. Na ulotce reklamowej 
brak też podmiotu odpowiedzialnego. Prezydium 
Rady ŚIA postanowiło skierować ulotkę do Śl-
WIF w celu podjęcia działań nakazujących aptece 
zaprzestanie rozpowszechniania materiałów nie-
zgodnych z obowiązującym prawem.

5b. Prezes Rady ŚIA poinformował, że jeden 
z członków ŚIA mgr Grzegorz Maćczak posiada 
uprawnienia do prowadzenia treningów i szkole-
nia w zakresie przygotowanie biznesowego dla 
właścicieli i pracowników aptek (kontakt z pa-
cjentem - rozwiązywanie trudnych spraw). Far-
maceuta – trener chciały najpierw przeprowa-
dzić szkolenie dla członków organów Izby lub 
pracowników ich aptek. Po sprawdzeniu w prak-
tyce umiejętności szkolącego, będziemy mogli 
ewentualnie zaproponować usługi tego magistra 
farmacji innym członkom Izby. Cykl szkolenio-
wy trwa ok 6 godzin. Prowadzony może być w 
ograniczonej grupie, do 15 osób. Do ewentual-
nych przyszłych szkoleń można będzie wykorzy-
stywać naszą salę konferencyjną w Izbie. W tym 
celu musimy jednak rozeznać, czy jest zaintere-
sowanie takimi szkoleniami i zadecydować czy 
ŚIA chce uczestniczyć w tym przedsięwzięciu. 
Prezes Rady ŚIA zapytał, czy członkowie Pre-
zydium Rady ŚIA namówią swój personel apteki 
do udziału w proponowanym szkoleniu. Jeżeli 
tak to proponuje termin szkolenia na sobotę 5 
stycznia 2008 roku. Rada SIA przyjęła zapropo-
nowany termin. Do prowadzenia szkoleń na te-

maty ekonomiczno-biznesowe dla pracowników 
aptek zgłosił też mgr Krzysztof Majka, który 
ukończył Wyższą Szkołę Humanistyczną. Z sali 
podły też propozycje przeprowadzenia szkoleń 
dotyczących nowych preparatów w aptekach. 
Prezes Rady ŚIA z zadowoleniem przyjął pro-
pozycje. Uznał, że jeżeli zostaną przedstawieni 
konkretni wykładowcy i tematy, to można za ta-
kie szkolenia przyznawać punkty edukacyjne. W 
tym celu należy jednak uzyskać zgodę i akcep-
tację dr Lucyny Bułaś, Wojewódzkiego Konsul-
tanta d/s aptek ogólnodostępnych.

5c. Mgr Aleksander Żurek dostarczył człon-
kom Prezydium Rady ŚIA opracowanie na temat 
organizacji pożytku publicznego. Prezes Rady 
ŚIA poprosił o zapoznanie się z tym materiałem. 
Dyskusja na ten temat odbędzie się na następnym 
posiedzenie Prezydium Rady.

5d. Kolejny raz przedyskutowano temat 
dzielenia opakowań leków refundowanych. 
Wśród członków Prezydium Rady zarysowały 
się dwa sprzeczne poglądy. Dr Stanisław Pie-
chula stwierdził, że można o zajęcie stanowiska 
w tej sprawie poprosić NFZ i podjąć działania 
zmierzające do takiego zapisu w rozporządze-
niu, które najbardziej odpowiadałoby farmaceu-
tom, ale warunkiem jest uzgodnienie stanowiska 
wśród samych farmaceutów.

5e. Prezes Rady ŚIA zapoznał członków Pre-
zydium Rady ŚIA z ofertą firmy farmaceutycz-
nej, która chcąc utrzymać cenę ogólnounijną, 
proponuje aptekom swoje produkty w obniżo-
nej cenie. Proponowany rabat to ok. 45 złotych. 
Firma informuje, że rabat cenowy nie musi być 
przekazany pacjentowi, rabat zostanie przekaza-
ny aptece -. ok. 45 złotych. Firma chce zapobiec 
wykupywaniu preparatów w Polsce i sprzedaży 
ich znacznie wyższych cenach w innych krajach 
UE (import równoległy). Firma zapewnia, że 
nie będzie wskazywać aptek, które przystąpiły 
do programu. Wejście do programu nie jest uza-
leżnione też od wielkości zakupów. Oceniający 
program mec. Krystian Szulc, mgr Ewa Kłoda i 
mgr Stanisław Berezowski stwierdzili, że propo-
nowany program jest poprawny pod względem 
prawnym.. Apteki podchodzą jednak nieufnie 
do proponowanego rozwiązania i oczekują na 
stanowisko ŚIA w tej sprawie. Prezes Rady ŚIA 
poinformował, że opisze założenia proponowa-
nego programu na stronie internetowej ŚIA. Do 
aptek pójdzie informacja, że proponowany apte-
kom program nie jest niezgodny z prawem.

5. Na tym zakończono 2 posiedzenie Prezy-
dium Rady ŚIA w dniu 18 grudnia 2007 roku.

Protokołował: Leszek Dusik
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Wyciąg z Protokołu 4 posiedzenia 
Prezydium Rady Śląskiej Izby Aptekarskiej 
V kadencji, dnia 22 stycznia 2008r.

1. Posiedzenie Prezydium Rady Śląskiej Izby 
Aptekarskiej otworzył Prezes Rady Śląskiej Izby 
Aptekarskiej dr n. farm. Stanisław Piechula. Po 
powitaniu zebranych Prezes Rady ŚIA zapropo-
nował porządek posiedzenia. Porządek obrad zo-
stał przyjęty. Na podstawie listy obecności Prezes 
RŚIA stwierdził wystarczającą ilość członków 
Prezydium Rady ŚIA dla ważności podejmowa-
nych uchwał.

2. Opiniowanie
2a. Prezydium Rady ŚIA zaopiniowało pozy-

tywnie wnioski dotyczące możliwości pełnienie 
funkcji kierownika apteki po ukończeniu 65 roku 
życia:

- mgr farm. Haliny Biernackiej w aptece 
ogólnodostępnej w Żernicy ul. Olchowa 16,

- mgr farm. Jadwigi Kopydłowskiej w aptece 
ogólnodostępnej w Piekarach Śląskich oś. Anda-
luzja 13,

- mgr farm. Stefanii Przybyłek w aptece ogól-
nodostępnej w Rybniku ul. Patriotów 11,

- mgr farm. Janiny Szewczyk w aptece ogól-
nodostępnej o nazwie „Mała” w Sosnowcu ul. 
Niwecka 18,

- mgr farm. Krystyny Markowskiej Dział 
Farmacji Szpitalnej w Instytucie Medycyny Pra-
cy Zdrowia Środowiskowego w Sosnowcu ul. 
Kościelna 13.

Powyższe uchwały zostały podjęte jedno-
głośnie. Wszystkie w/w wnioskodawczynie 
przedstawiły zaświadczenia lekarskie o braku 
przeciwwskazań do dalszej pracy na stanowisku 
kierownika apteki lub kierownika działu farma-
cji szpitalnej

Prezydium Rady ŚIA postanowiło wszcząć 
postępowanie wyjaśniające w sprawie wniosku

- mgr farm. Elżbiety Ustjanycz dotyczącego 
możliwości pełnienia funkcji kierownika w nowo-
powstającej aptece ogólnodostępnej w Sosnowcu 
ul. Wyspiańskiego 49, i wezwać kandydatkę na 
stanowisko kierownika apteki do dostarczenia za-
świadczenia lekarskiego potwierdzającego brak 
przeciwwskazań do pełnienia funkcji kierownika 
apteki po 65 roku życia. Stosowana opinia zo-
stanie wydania po przedstawieniu zaświadczenia 
wystawionego przez uprawnionego lekarza.

Ponieważ nie wpłynęło pismo Śl WIF o wyda-
nie opinii dotyczącej możliwości pełnienia funk-
cji kierownika apteki po 65 roku życia przez

- mgr farm. Barbarę Wiewióra w aptece ogól-
nodostępnej o nazwie „VITA-MED” w Dąbrowie 

Górniczej ul. Wojska Polskiego 47/3, Prezydium 
Rady ŚIA nie opiniowało tej sprawy na obecnym 
posiedzeniu.

2b. Prezydium Rady ŚIA, po przeprowadze-
niu przez Prezesa Rady dr Stanisława Piechu-
lę i Zastępcę Prezesa Rady mgr Piotra Klimę, 
rozmów wyjaśniających z kandydatkami oraz 
wysłuchaniu wniosków z tych rozmów, wydało 
pozytywne opinie stwierdzające, że niżej wy-
mienione kandydatury na stanowisko kierownika 
apteki (zmiana kierownika apteki w istniejących 
aptekach), dają rękojmię należytego prowadze-
nia apteki:

- mgr farm. Urszuli Plewa w aptece ogólno-
dostępnej o nazwie „PHARMACON” w Żorach, 
ul. Wodzisławska 14 – jednogłośnie,

- mgr farm. Beaty Popczyk w aptece ogólno-
dostępnej o nazwie „GALENA” w Bytomiu ul. 
Chorzowska 14 – przy 1 głosie „wstrzymującym 
się”,

- mgr farm. Joanny Sar w aptece ogólnodo-
stępnej o nazwie „GALLENA” w Bytomiu ul. 
Łużycka7 – przy 1 głosie „wstrzymującym się”,

- mgr farm. Klaudii Sulińskiej-Wosik w ap-
tece ogólnodostępnej o nazwie „Knechtel-Apte-
ka Stara” w Świętochłowicach ul. Katowicka 11 
– jednogłośnie,

- mgr farm. Jolancie Węglarz w aptece ogól-
nodostępnej w Mierzęcicach ul. Wolności 137 
– przy 1 głosie „wstrzymującym  się”.

Prezydium Rady ŚIA nie wydało opinii 
stwierdzających, że kandydatury na stanowisko 
kierownika apteki (zmiana kierownika apteki w 
istniejących aptekach)

- mgr farm. Małgorzaty Gelner-Hodowany w 
aptece ogólnodostępnej o nazwie „PRZYJAŹŃ” 
w Jastrzębiu Zdroju, ul. Piastów 4.

- mgr farm. Jana Lesik w aptece ogólnodo-
stępnej o nazwie „Euro Apteka” w Zabrzu Pl. 
Teatralny 12. 

dają rękojmię należytego prowadzenia apte-
ki. Warunkiem wydania stosowanej opinii jest 
pozytywny wynik z przeprowadzonej rozmowy 
z kandydatem, a w/w pomimo telefonicznego 
uzgodnienia terminu rozmów nie stawili się na 
takie rozmowy wyjaśniające Wobec powyższego 
postanowiono wszcząć postępowanie wyjaśnia-
jące w sprawie wyjaśnienia przyczyn nieobecno-
ści na rozmowie wyjaśniającej.

2c. Prezydium ORA po przeprowadzeniu 
przez Prezesa Rady ŚIA dr Stanisława Piechulę 
i Zastępcę Prezesa Rady ŚIA mgr Piotra Klimę, 
rozmów wyjaśniających z kandydatami, zaopi-
niowało pozytywnie wnioski o wydanie opinii 
w sprawie udzielenie zezwolenia na prowadze-
nie apteki, zawierającej m.in. opinię w sprawie 
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H stwierdzenia rękojmi należytego prowadzenia 
apteki (nowe zezwolenia) przez:

- mgr farm. Magdalenę Sołtysik-Adamek w 
aptece ogólnodostępnej o nazwie „Magiczna”w 
Chorzowie ul. Batorego 1, w związku z wnio-
skiem o udzielenie zezwolenia na prowadzenie 
apteki ogólnodostępnej złożonym przez „Apteka 
Magiczna” C. Elias,A. Kleszcz, Spółka Jawna 
siedzibą w Łodzi – opinia pozytywna, aktual-
na do czasu rozstrzygnięcia sprawy przez OSA 
– przy 1 głosie „wstrzymującym się”,

- mgr farm. Ewę Ptasik-Wójcik w aptece 
ogólnodostępnej o nazwie „Evita” w Bojszo-
wach, ul. Książęca 4, w związku z wnioskiem 
o udzielenie zezwolenia na prowadzenie apteki 
ogólnodostępnej złożonym przez: Panią Ewę Pta-
sik-Wójcik – jednogłośnie, bez przeprowadzania 
rozmowy, (przeniesienie apteki do nowego loka-
lu z zachowaniem dotychczasowej obsady perso-
nelu apteki),

- mgr farm. Martę Śiedlaczek w aptece ogól-
nodostępnej w Chorzowie, ul. Gałeczki 41, w 
związku z wnioskiem o udzielenie zezwolenia na 
prowadzenie apteki ogólnodostępnej złożonym 
przez: Panią Martę Siedlaczek i Pana Michała 
Siedlaczek – jednogłośnie,

- mgr farm. Grażynę Zimoch w aptece ogól-
nodostępnej o nazwie „Stolarzowice” w Bytomiu 
ul. Gombrowicza 1, w związku z wnioskiem o 
udzielenie zezwolenia na prowadzenie apte-
ki ogólnodostępnej złożonym przez Panią mgr 
farm. Grażynę Zimoch – jednogłośnie,

- mgr farm. Elżbietę Chrzanowską-Maś w 
aptece ogólnodostępnej o nazwie „Osiedlowa” w 
Czeladzi ul. 35-Lecia PRL, w związku z wnio-
skiem o udzielenie zezwolenia na prowadzenie 
apteki ogólnodostępnej złożonym przez Panią 
mgr farm. Magdalenę Utracką- jednogłośnie,

- mgr farm. Annę Bilnik w aptece ogólnodo-
stępnej o nazwie „Sikora” w Zawierciu ul. Są-
dowa 10, w związku z wnioskiem o udzielenie 
zezwolenia na prowadzenie apteki ogólnodo-
stępnej złożonym przez Panią Iwonę Sikora Pana 
Dariusza Sikora – jednogłośnie,

- mgr farm. Ewę Gofroń w aptece ogólno-
dostępnej Katowicach ul. Wojewódzka 26 w 
związku z wnioskiem o udzielenie zezwolenia 
na prowadzenie apteki złożonym przez GEMMA 
Spółka z ograniczoną odpowiedzialnością z sie-
dzibą w Krakowie – jednogłośnie,

Wydanie opinii opinii w sprawie udzielenie 
zezwolenia na prowadzenie apteki, zawierającej 
m.in. opinię w sprawie stwierdzenia rękojmi na-
leżytego prowadzenia apteki (nowe zezwolenia) 
przez:

- mgr farm. Elżbiety Ustjanycz w aptece ogól-

nodostępnej o nazwie „Medyczna” w Sosnowcu 
ul. Wyspiańskiego 49, w związku z wnioskiem 
o udzielenie zezwolenia na prowadzenie apte-
ki złożonym przez Panią mgr farm. Małgorzatę 
Kwietniewską, musi zostać poprzedzone wy-
daniem opinii w sprawie możliwości pełnienia 
funkcji kierownika apteki po ukończeniu 65 roku 
życia. Opinia w tej sprawie nie została wydana 
z powodu braku dokumentacji wniosku. Prezy-
dium Rady ŚIA postanowiło wszcząć postępowa-
nie wyjaśniające w sprawie wniosku:

- mgr farm. Elżbiety Ustjanycz dotyczące-
go możliwości pełnienia funkcji kierownika 
w nowopowstającej aptece ogólnodostępnej w 
Sosnowcu ul. Wyspiańskiego 49, i wezwać kan-
dydatkę na stanowisko kierownika apteki do do-
starczenia zaświadczenia lekarskiego potwier-
dzającego brak przeciwwskazań do pełnienia 
funkcji kierownika apteki po 65 roku życia. Kan-
dydatka pomimo telefonicznej informacji takiego 
zaświadczenia nie doręczyła. Stosowana opinia 
zostanie wydania po przedstawieniu zaświadcze-
nia wystawionego przez uprawnionego lekarza. 
Tym samym Prezydium Rady ŚIA postanowiło 
wszcząć postępowanie wyjaśniające w sprawie 
wniosku o udzielenie zezwolenia na prowadze-
nie apteki ogolnodostępnej w Sosnowcu ul. Wy-
spiańskiego 49, gdzie na stanowisko kierownika 
apteki zaproponowana została mgr farm. Elżbie-
ta Ustjanycz. Postępowanie w sprawie zgody na 
pełnienie funkcji kierownika apteki po 65 roku 
życia przez kandydatkę jest w toku, a do czasu 
jego zakończenia nie jest możliwe wydanie opinii 
w sprawie udzielenia zezwolenia na prowadzenie 
apteki ogólnodostępnej. W tej sytuacji wszczęcie 
postępowania wyjaśniającego stało się koniecz-
ne i w pełni uzasadnione.

2d. Prezydium Rady ŚIA po zapoznaniu się z 
przesłanymi projektami zarządzeń prezydentów 
miast Chorzowa i Mysłowic w sprawie rozkła-
du godzin pracy aptek ogólnodostępnych w tych 
miastach w 2008 roku, zaopiniowało pozytyw-
nie przedstawione propozycje. Zaproponowane 
rozwiązania są dostosowane do potrzeb ludności 
i zapewniają dostępność do świadczeń również 
w porze nocnej, w  niedziele, święta i inne dni 
wolne od pracy. Opinie zostały podjęte jedno-
głośnie.

2e. Prezydium Rady ŚIA zaopiniowało pozy-
tywnie apteki ogólnodostępne o nazwie:

- „Panaceum” w Siemianowicach ul. Niepod-
ległości 29,

- „Przy Elektrowni” w Będzinie ul. Pokoju 
14,

jako apteki szkoleniowe, do których mogą 
być kierowani na staż zawodowy, studenci wy-
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działów farmaceutycznych po uzyskaniu tytułu 
magistra. Powyższe opinie, wydane jednogłoś-
nie, uwzględniają ocenę osób nadzorujących 
odbywanie stażu w aptece, wyposażenie oraz 
warunki lokalowe apteki, a także zakres zadań 
wykonywanych w aptece pod kątem prowadzo-
nego procesu dydaktycznego.

3a. Prezes Rady ŚIA dr Stanisław Piechula 
stwierdził, że spośród członków Prezydium na 
Krajowym Zjeździe Sprawozdawczo-Wybor-
czym Aptekarzy nie było tylko jednej osoby. W 
związku z tym relację ze Zjazdu Prezes Rady 
ŚIA przedstawi na posiedzeniu Rady. Dr Stani-
sław Piechula poinformował, że niestety prze-
grał w drugiej turze w wyborach na Prezes NRA. 
Prezesem NRA wybrano dr farm. Grzegorza Ku-
charewicza. Na Zjeździe dokonano też wyborów 
innych organów samorządu zawodowego far-
maceutów. Z naszej Izby oprócz dr Stanisława 
Piechuli do NRA wybrano mgr Annę Śliwińską 
i dr farm. Piotra Brukiewicza. Jednym z Zastęp-
ców NROZ wybrano mgr Andrzeja Bednarza, a 
sędzią Naczelnego SA mgr Wiesławę Stronczak. 
Podsumowując wybory Prezes Rady ŚIA stwier-
dził, że wyborów już dokonano, a teraz trzeba się 
wziąć do roboty i zarówno w NRA i ŚIA. Prezes 
ŚIA podkreślił, że w naszej Izbie jak najszybciej 
muszą rozpocząć prace komisje problemowe. 
Prace w komisjach będzie stymulował sam Pre-
zes Rady ŚIA.

3b. Prezydium Rady ŚIA zostało poinformo-
wane, że w Rzeczpospolitej z dnia 17 stycznia 
2008 roku został zamieszczony artykuł dr Edwar-
da Jędrzejewskiego, adwokata, doktora prawa, 
doradcy prawnego NIA, „Prawo farmaceutycz-
ne: przepis jasny, praktyka już nie”. Dr Edward 
Jędrzejewski omawia w nim kwestię następstwa 
prawnego zezwolenia na prowadzenie apteki w 
przypadku śmierci osoby fizycznej, która posia-
dała zezwolenie. Sama kwestia prawna opisana 
w w/w artykule nie budzi żadnych wątpliwości. 
Zastrzeżenia wywołało jednak sformułowanie 
dr Edwarda Jędrzejewskiego zawarte w tym ar-
tykule „czy inspektorem farmaceutycznym musi 
być wyłącznie farmaceuta” Kwestionowanie tej 
sprawy przez doradcę prawnego NIA wywołało 
zaniepokojenie i zdziwiło Wojewódzki Inspek-
torat Farmaceutyczny w Katowicach. Pytanie 
zadane w tym artykule nie odpowiada też inten-
cjom wyrażanym przez izby aptekarskie. Prezy-
dium Rady ŚIA przyjęło powyższą informację do 
wiadomości.

3c. Dr Stanisław Piechula, Prezes Rady ŚIA 
poinformował, że w związku z zamieszaniem ja-
kie wprowadziła w aptekach i hurtowniach „an-
tykorupcyjna” nowela ustawy o świadczeniach 

zdrowotnych finansowanych ze środków pub-
licznych podjął w imieniu ŚIA działania mające 
na celu uzyskanie jasnych i jednoznacznych od-
powiedzi na temat tych przepisów ustawowych. 
Prezes Rady ŚIA skierował do MF, MZ, NFZ i 
GIF trzy pytania:

- czy dopuszczalne jest udzielanie (tak jak 
dotychczas) rabatów handlowych przez hurtow-
nie dla aptek na fakturach od całości zakupów 
(w tym na leki refundowane), jeżeli te warunki 
handlowe są dostępne dla każdej apteki po speł-
nieniu określonych wymagań handlowych?,

- czy zakup leków refundowanych przez ap-
tekę po obniżonej cenie w hurtowni upoważnia 
aptekę do sprzedaży z marżą wyższą niż marża 
określona w ustawie o cenach w tabeli zamiesz-
czonej dla zespołu ustalającego ceny leków re-
fundowanych?,

- czy dopuszczalne jest gratyfikowanie zaku-
pu leków refundowanych np. naliczanie punk-
tów, wręczanie nagród w tzw. programach lojal-
nościowych?

ŚIA zaczyna otrzymywać już pierwsze od-
powiedzi. MZ zamieściło swoje stanowisko w 
omawianej sprawie na stronie internetowej mi-
nisterstwa, GIF uznał, że sprawa interpretacji 
znowelizowanej ustawy o świadczeniach zdro-
wotnych finansowanych ze środków publicznych 
nie leży w jego kompetencji, a z odpowiedzi MF 
wynikają dwie ważne przesłanki:

- ceny urzędowe są cenami maksymalnymi 
i apteki mogą stosować ceny niższe. Nie odno-
si się to do stosowanych rabatów i darowizn i 
innych praktyk stosowanych w programach lo-
jalnościowych mających na celu uzyskanie niż-
szych odpłatności dla pacjenta (leki za 1 grosz), 
bo to nie ma nic wspólnego z ceną leku.

- marże handlowe wymienione w ustawie o 
cenach są tylko wytyczną dla Zespołu do Spraw 
Gospodarki Lekami. Z uzyskanej odpowiedzi 
wynika, że apteka może stosować dowolną wy-
sokość marży z zastrzeżeniem, że cena nie może 
przekroczyć ceny maksymalnej ustalonej przez 
MZ w odpowiednim rozporządzeniu. Natomiast 
NFZ w swoim piśmie wyraził pogląd, że apte-
ka winna otrzymane od hurtowni rabaty i upusty 
handlowe przeznaczyć na obniżenie cen i wska-
zał, że praktyka powiększania marż o rabaty i 
upusty i żądanie refundacji od tak ustalonych 
cen detalicznych może być uznana za naruszenie 
zapisów ustawy. Dr Stanisław Piechula w imie-
niu Rady ŚIA postanowił skierować do Prezesa 
NFZ pismo, w którym stwierdza, że nie sposób 
zgodzić się z poglądem NFZ w szczególności 
biorąc pod uwagę stanowisko przedstawione w 
piśmie Ministra Finansów i Ministra Zdrowia 
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na stronie internetowej ministerstwa. Wskazując 
na powyższe, Prezes Rady ŚIA zwraca się o po-
wtórne przeanalizowanie problemu i przekazanie 
informacji, czy NFZ podtrzymuje swoje stanowi-
sko, czy też tak jak Minister Finansów i Zdrowia 
uznaje, że rabaty i upusty handlowe nie muszą 
powodować obniżenia ceny detalicznej przed-
stawianej do refundacji jeżeli jest ona zgodna z 
obowiązującym prawem. W przypadku podtrzy-
mania przez NFZ swojej dotychczasowej opinii, 
Prezes Rady prosi o wskazanie przepisów praw-
nych, które zdaniem NFZ wskazują na taką inter-
pretację. W razie podtrzymania stanowiska przez 
NFZ, ŚIA będzie ponownie wyjaśniać sprawę w 
Ministerstwie Zdrowia i Finansów. Dr Stanisław 
Piechula, Prezes Rady ŚIA zamieścił otrzymane 
przez ŚIA wyjaśnienia na stronie internetowej 
Izby.. Będzie też tam zamieszczał każde kolejne 
otrzymane przez ŚIA, wyjaśnienia i stanowiska 
urzędowe na omawiany temat

4a. Przewodnicząca Klubu Seniora przy 
katowickim Oddziale PTFarm. mgr Małgorza-
ta Bielecka zwróciła się do Rady ŚIA z prośbą 
o współfinansowanie tradycyjnego spotkania 
Wielkanocnego seniorów zawodu – 19 kwietnia 
2008 roku w auli Uniwersytetu Śląskiego. Prezy-
dium Rady ŚIA, jednogłośnie, postanowiło jak 
co roku, dofinansować to spotkanie kwotą 2. 500 
złotych.

4b. W związku z prowadzonym przez Ko-
mendę Powiatową policji w Cieszynie postępo-
waniem przygotowawczym w sprawie posłużenia 
się przez jednego z farmaceutów podrobionym 
dokumentem (zawiadomienie o podejrzeniu 
przestępstwa do prokuratury w tej sprawie zło-
żyła ŚIA), Policja prosi o wyznaczenie osoby 
posiadającej wiedzę w sprawie wraz z numerami 
kontaktowymi takiej osoby w celu ustalenia ter-
minów przesłuchań. Ponadto prowadzący sprawę 
prosi o udzielenie informacji, czy wobec farma-
ceuty posługującego się przerobionym dokumen-
tem były prowadzone postępowania dyscyplinar-
ne. Prezydium Rady ŚIA postanowiło wyznaczyć 
do tej sprawy Prezesa Rady ŚIA dr Stanisława 
Piechulę. Jednocześnie za radą radcy prawnego 
ŚIA, Izba będzie wnioskować o przesłuchanie 
Prezesa Rady ŚIA, jako świadka, na terenie Mi-
kołowa.

4c. Jedna z pacjentek gabinetu lekarskiego 
poinformowała pisemnie Prezesa Rady ŚIA o 
prowadzonej w tym gabinecie lekarskim sprze-
daży leków robionych z prośbą o interwencję. 
Maści zostały wydane pacjentce w recepcji, a 
koszt maści został dopisany do rachunku za wi-
zytę lekarską i badania. Skargę pacjentki wraz 

z notatką służbową dr Stanisław Piechula prze-
słał do Śl.WIF z prośbą o podjęcie stosownych 
działań. Jak wynika ze skargi pacjentki i notatki 
służbowej Prezesa praktyka sprzedawania leków 
w tym gabinecie i to w z zawyżonych cenach jest 
praktyką stale stosowaną. Prezes Rady ŚIA w 
piśmie do Śl.WIF zwraca uwagę na konieczność 
zwrotu pacjentom nieuczciwie naliczonej wyso-
kiej ceny leków, problem sprzedaży leków ro-
bionych przez podmiot nieuprawniony (gabinet 
lekarski) i omijanie prawa przez wliczanie kosz-
tów leków w cenę wizyty, a także na nieznane 
źródło pozyskiwania maści do sprzedaży. Prze-
kazując Śl.WIF wszelkie szczegóły Prezes Rady 
ŚIA prosi dr Izabelę Majewską o informację na 
temat dalszego biegu sprawy.

4d. Zastępca Prezesa Rady ŚIA d/s aptek 
szpitalnych mgr Beatrycze Radlańska-Piątek 
zwróciła uwagę na brak możliwości kontaktu z 
Wojewódzkim Konsultantem d/s Farmacji Szpi-
talnej dr Bożeną Drobnicką. W znacznym stopniu 
komplikuję to i ogranicza możliwości działania 
Sekcji Aptek Szpitalnych. Należałoby spróbować 
wyjaśnić, czy dr Bożena Drobnicka chce jeszcze 
pełnić funkcję konsultanta, czy też należałoby 
podjąć działania zmierzające do powołania innej 
osoby na to stanowisko. W pierwszej kolejności 
trzeba jednak znaleźć odpowiedniego kandydata. 
Mgr Beatrycze Radlańska-Piątek przedstawiła 
Prezydium Rady kandydatkę, ale nie mając jej 
zgody, nie podejmowano dalszej dyskusji. Do 
sprawy Prezydium Rady ŚIA powróci po zapo-
znaniu się z dalszymi zamiarami dotychczaso-
wego Konsultanta Wojewódzkiego w dziedzinie 
farmacji szpitalnej.

5. Na tym zakończono 04 posiedzenie Prezy-
dium Rady ŚIA w dniu 22 stycznia 2008 roku.

Protokołował: Leszek Dusik
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Wyciąg z Protokołu 5 posiedzenia 
Prezydium Rady Śląskiej Izby Aptekarskiej 
V kadencji, dnia 19 lutego 2008r.

lenia na prowadzenie apteki ogólnodostępnej zło-
żonym przez: „TRANS-WIN” Urszula Kruk, Wie-
sław Kruk Spółka Jawna z siedzibą w Mikołowie

- mgr farm. Katarzynę Leszkoven w aptece 
ogólnodostępnej o nazwie „DUOS w Gliwicach, 
ul. Stalmacha 8, w związku z wnioskiem o udzie-
lenie zezwolenia na prowadzenie apteki ogólnodo-
stępnej złożonym przez: „DUOS PHARM Spółka 
z ograniczoną odpowiedzialnością Spółka Koman-
dytowa” z siedzibą w Gliwicach,

- mgr farm. Adriannę Binias-Konstanty w ap-
tece ogólnodostępnej o nazwie „LAURY” w Ra-
dzionkowie ul. Św. Wojciecha 21, w związku z 
wnioskiem o udzielenie zezwolenia na prowadze-
nie apteki ogólnodostępnej złożonym przez Panią 
mgr farm. Adriannę Binias-Konstanty.

3d. Projektu rozkładu godzin pracy aptek ogól-
nodostępnych w 2008 roku na terenie miasta Pie-
kary Śląskie.

4. Odpowiedzialność za realizację recept wy-
stawionych przez lekarza z błędami formalnymi 
– pismo do Prezesa NFZ.

5. Informacje bieżące:
5a. Przypomnienia o kończącym się okresie 

rozliczeniowym punktów edukacyjnych.
5b. Informacja dla mediów Prezesa Rady ŚIA 

na temat uregulowania w rozporządzeniu MZ spra-
wy wysyłkowej sprzedaży leków.

5c. Uwagi do zmienionego rozporządzenia MZ 
w sprawie recept lekarskich.

5d. Postanowienie OSA w Katowicach i Na-
czelnego Sądu Aptekarskiego ukaraniu farmaceu-
tki za przewinienia zawodowe.

5d. Inne informacje bieżące.
6. Wolne głosy i wnioski.
6a. Pismo do Wojewody Śląskiego informują-

ce o rezygnacji z funkcji Konsultanta Wojewódz-
kiego d/s Farmacji Szpitalnej

6b. Inne wolne głosy i wnioski.
7. Zakończenie

Protokołował: Leszek Dusik

1. Otwarcie posiedzenia.
2. Podjęcie uchwał stwierdzających prawo wy-

konywania zawodu farmaceuty.
3. Opiniowanie:
3a. Wniosków dotyczących możliwości peł-

nienia funkcji kierownika po ukończeniu 65 roku 
życia:

- mgr farm. Wiesławy Tetela w aptece ogólnodo-
stępnej w Sosnowcu Zagórzu ul. Koszalińska 23.

3b. Kandydatur na stanowisko kierownika ap-
teki – wydanie rękojmi należytego prowadzenia 
apteki - w związku ze zmianą na stanowisku kie-
rownika apteki:

- mgr farm. Małgorzaty Gelner-Hodowany w 
aptece ogólnodostępnej o nazwie „PRZYJAŹŃ” w 
Jastrzębiu Zdroju, ul. Piastów 4,

- mgr farm. Krystyny Reflińskiej w aptece 
ogólnodostępnej o nazwie „Apteka Opolska” w 
Jastrzębiu Zdroju, ul. Opolska 723,

- mgr farm. Sabiny May w aptece ogólnodo-
stępnej w Knurowie ul. Niepodległości 14,

- mgr farm. Niny Kania w aptece ogólnodo-
stępnej o nazwie „CENTRUM” w Raciborzu ul. 
Wojska Polskiego 15,

- mgr farm. Elżbiety Sarna-Witkowskiej w ap-
tece ogólnodostępnej o nazwie „Św. Mateusza” w 
Siemianowicach Śląskich ul. Sobieskiego 30, 

- mgr Bartosza Staroń w aptece ogólnodostęp-
nej w Rudzie Śląskiej ul. Niedurnego 50d,

- mgr farm. Marzanny Ostrowskiej w aptece 
ogólnodostępnej o nazwie „CENTRUM” w Kato-
wicach Al. Korfantego 2,

- mgr farm. Agnieszki Łoś w aptece ogólnodo-
stępnej o nazwie „Europharm” w Katowicach ul.  
W. Pola 9,

- mgr farm. Haliny Hupa w aptece ogólnodo-
stępnej w Krzyżanowicach ul. Wyzwolenia 1.

3c. Wniosków w sprawie udzielenia zezwole-
nia na prowadzenie apteki ogólnodostępnej – wy-
danie opinii zawierającej m.in. stwierdzenie rękoj-
mi należytego prowadzenia apteki przez kandydata 
na funkcję kierownika apteki ogólnodostępnej:

- mgr farm. Renatę Motyka w aptece ogólno-
dostępnej w Pszczynie ul. Bielska 24, w związku z 
wnioskiem o udzielenie zezwolenia na prowadze-
nie apteki złożonym przez VITAFARMA PLUS 
Spółka z ograniczoną odpowiedzialnością z sie-
dzibą w Warszawie,

- mgr farm. Klaudię Skop w aptece ogólnodo-
stępnej w Chorzowie, ul. Kazimierza Wielkiego 
10, w związku z wnioskiem o udzielenie zezwo-
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Pytania i odpowiedzi dot. szkoleń ciągłych farmaceutów

Sprawozdanie  Komis j i 
ds .  Nauki  i  Szko leń
za  s tyczeń  i  l u ty  2008  rok

17.01.2008r. - CZELADŹ - godz. 10:00
Szafranowy Dwór, ul. Będzińska 82

Temat nr 1: „Witaminy i chelaty minerałów. Nowoczesne metody wspomagania żywienio-
wego na tle współczesnych zagrożeń zdrowotnych”
Temat nr 2: „Ester C - nowa, innowacyjna postać witaminy C”
Wykładowca: mgr inż. Dariusz Szukała

Sponsor: Olimp Labs, Silfarm Sp. z o.o.
Organizator: Śląska Izba Aptekarska - dr farm. Piotr Brukiewicz

16.02.2008r. - USTROŃ - godz. 10:00
Hotel „Eltrans”, ul. Lipowa 20

Temat: „Suplementy diety wspomagające odchudzanie”
Wykładowca: mgr inż. Dariusz Szukała

Sponsor: Olimp Labs
Organizator: Śląska Izba Aptekarska - dr farm. Piotr Brukiewicz

17.02.2008r. - USTROŃ - godz. 10:00
Hotel „Eltrans”, ul. Lipowa 20

Temat: „Naturalne antyoksydanty i ich rola dla zdrowia”
Wykładowca: dr Adam Adamek
Sponsor: Pharma Nord Sp. z o.o.
Organizator: Śląska Izba Aptekarska - dr farm. Piotr Brukiewicz

dr farm. Piotr Brukiewicz

Pytanie: Witam. „Wróciłam” do zawodu aptekarza po wielu latach i od listopa-
da 2007r. jestem ponownie członkiem Izby. Od tego roku liczy się dla mnie pierwszy 
rok kumulowania punktów w ramach kształcenia ustawicznego. Proszę o poradę jeśli 
mogę od czego zacząć? M.G.

Odpowiedź: W nawiązaniu do Pani pytania polecam przede wszystkim śledzenie aktu-
alności SIA www.katowice.oia.pl (można się zapisać do grupy newsletter’a oraz grupy dysku-
syjnej FGD - w razie problemów technicznych proszę o kontakt) aby być na bieżąco z 95-99% 
nowości w naszym zawodzie, a w zakresie możliwości dokształcania proszę korzystać z:

- bezpłatnych zebrań i kursów internetowych udostępnianych przez SIA (tu warunkiem są 
uregulowane składki członkowskie) - punkty twarde i miękkie (instrukcja na kolejnej stronie); 

www.katowice.oia.pl94



A
PO

TH
EC

A
R

IU
S - B

IU
LETY

N
 ŚIA

 W
 K

ATO
W

IC
A

C
H

- bezpłatnych zebrań naukowo - szkoleniowych organizowanych przez PTFarm. o/K-ce w 
Domu Lekarza w Katowicach;

- kursów organizowanych przez Kolegium Kształcenia Podyplomowego Wydziału Far-
maceutycznego Śląskiego Uniwersytetu Medycznego, ul. Jedności 8, 41-200 Sosnowiec 
http://slam.katowice.pl/page.php?79#kcdm - tzw. punkty twarde, niestety płatne jeśli nie są 
sponsorowane np. przez SIA, firmę, hurtownię, PTFarm. - o tym i informujemy na stronach 
SIA i PTFarm. www.katowice.ptfarm.pl, patrz kalendarium i aktualności, zapraszamy także 
do wstąpienia w szeregi PTFarm. (p. sprawy członkowskie),

- polecam również czytanie Apotecarius’a oraz zeszytów Farmacji Polskiej oraz innych 
publikacji. - dr farm. Piotr Brukiewicz

Nasz znak: SIA-0049-2007                Katowice, dnia 2008-02-18

Szkolenia internetowe w systemie e-dukacja krok po kroku – aktualizacja instrukcji

A - Imienne konto e-mail

1 - Proszę w pierwszej wolnej chwili i możliwości skorzystania z Internetu wejść na stronę 
www.konta.farmacja.pl i założyć sobie tam konto imienne, które ma format nazwsiko.imie@
farmaceuta.pl . Jest to wszystko dokładnie opisane i zajmie kilka minut. O aktywacji konta wszystko 
opisano na stronie www.serwis.farmacja.pl , a konto zostanie uaktywnione najpóźniej w ciągu kilku 
dni. W Izbie można się w tej sprawie kontaktować z Panem Lechem Wróblewskim telefonicznie: 
(032) 608 97 67 lub e-mailowo: wroblewski.lech@farmacja.pl

B – Rejestracja w systemie e-dukacja

Posiadając już aktywne konto imienne można się zarejestrować w systemie e-dukacja, co należy też 
zrobić wcześniej, przed planowanym pierwszym udziałem w szkoleniu internetowym.

REJESTRACJA

Jeżeli jesteś w portalu e-dukacja pierwszy raz, musisz się zarejestrować.

2 – Wejść na stronę www.e-dukacja.net

3 – Kliknąć Nowy użytkownik

3a – podać dowolną Nazwę użytkownika 

3b – wypełnić także pozostałe pola podając swoje imię, nazwisko, pesel i koniecznie adres email 
w naszym systemie, który wcześniej założono na stronie www.konta.farmacja.pl ale dopiero gdy 
to konto email będzie już funkcjonowało, wybrać odpowiednią Izbę Aptekarską, przepisać kod z 
obrazka i kliknąć Dodaj.
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4 – Na Państwa email przyjdą po jakimś czasie wszystkie informacje z systemu e-dukacja razem z 
loginem i hasłem, które KONIECZNIE należy gdzieś zapisać.

KONIECZNIE PROSZĘ ZAPISYWAĆ LOGIN i HASŁO !

LOGOWANIE

5 – wejść do systemu e-dukacja na stronie www.e-dukacja.net , a następnie podać znane sobie 
Login i Hasło i kliknąć Zaloguj. 

W przypadku gdy korzystamy z przeglądarki Internet Explorer należy pamiętać o zmianie jej 
ustawień. W tym celu należy:
- w menu Narzędzia przeglądarki Internet Explorer wybrać polecenie OPCJE INTERNETOWE,
- następnie wybrać PRYWATNOŚĆ i ZAAWANSOWANE,
- tutaj zaznaczyć ptaszkiem opcje ZASTĄP AUTOMATYCZNĄ OBSŁUGĘ PLIKÓW COOKIE,
- zaznaczyć ZAAKCEPTUJ przy Pliki cookie tej samej firmy oraz ZAAKCEPTUJ przy Pliki 
cookie innych firm,
- zaznaczyć ZAWSZE ZEZWALAJ NA PLIKI Cookiem DOTYCZĄCE SESJI.
- kliknąć OK. i OK. i po takiej zmianie przeglądarka Internet Explorer będzie poprawnie działała 
przy korzystaniu ze strony www.e-dukacja.net

Przy korzystaniu z przeglądarki FireFox http://www.mozilla-europe.org/pl/products/firefox nie 
trzeba zmieniać tych ustawień.

W momencie kiedy zapomnimy hasła możemy skorzystać z opcji Przypomnij moje hasło.

Jeżeli się udało to idziemy dalej, jeżeli nie, to spróbować ponownie sprawdzając wszystkie 
szczegóły, a jeżeli jeszcze się nie udało to pozostaje kontakt z którymś z administratorów polak@
farmacja.cm-uj.krakow.pl lub mendyk@farmacja.cm-uj.krakow.pl

6 – po zalogowaniu proszę kliknąć Szukaj kursu i np. Pokaż wszystkie, a następnie wybrać z 
listy interesujący kurs spośród następujących tematów:

Uwaga. Nie wszystkie kursy, w systemie e-dukacja są dostępne dla członków SIA gdyż jest to 
system, z którego korzystają farmaceuci z całej Polski, a poszczególne Izby Aptekarskie mają 
wykupione różne szkolenia zatem proszę korzystać jedynie ze szkoleń wymienionych poniżej, 
które z czasem będą aktualizowane.

- „Aktualne możliwości farmakoterapii niektórych chorób układu nerwowego” - 8 punktów 
„twardych”
- „Postępy w zakresie technologii postaci leku do oczu” (dostępne wkrótce) - 2 punkty „miękkie”
- „Lek z komputera” - 2 punkty „miękkie”
- „Choroba wrzodowa” - 2 punkty „miękkie”
- „Farmakoterapia nieswoistych zapaleń przewodu pokarmowego” - 2 punkty „miękkie”
- „Farmakoterapia zakażeń układu moczowego” - 2 punkty „miękkie”
- „Skuteczność i bezpieczeństwo farmakoterapii” - 2 punkty „miękkie”
- „Wybrane problemy terapii chorób zakaźnych - 2 punkty „miękkie”
- „Farmakogenetyka - wpływ czynników genetycznych na skuteczność i bezpieczeństwo 
farmakoterapii” - 2 punkty „miękkie”
- „Postępy farmakoterapii chorób metabolicznych - 10 punktów „twardych”
- „Profilaktyka oraz leczenie farmakologiczne osteoporozy” - 2 punkty „miękkie”

Aby zapisać się na dane szkolenie należy kliknąć na kurs, który po kliknięciu zniknie – i 
oczekujemy aż administrator nas do tego kursu dopuści, co może potrwać do kilku dni. 
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Warunkiem uzyskania dostępu do szkoleń jest bieżące opłacanie składek członkowskich w 
Śląskiej Izbie Aptekarskiej.

7 – Po pojawieniu się tych tematów na – Stronie głównej – pod tytułem – Rozpoczęte kursy 
– należy kliknąć wybrany kurs, np. „Szkolenia ciągłe farmaceutów - postępy farmakoterapii 
chorób metabolicznych”.

8 – pojawiają się nowe tabelki i należy zapoznać się z dostępnymi materiałami dostępnymi w 
menu: - Wykłady – Galeria - Materiały – Linki, które są zbiorem wszystkich informacji w 
danym szkoleniu.

9 – po przerobieniu materiału, można wejść w – Testy kursu – i zaliczyć dany kurs otrzymując 
punkty. 

Proszę jednak pamiętać, że:

9a – test można zaliczać z podaniem wyniku tylko jeden raz i jeżeli klikniecie Państwo 
przycisk – Zakończ – wpisując wcześniej swoje hasło, to ta próba rozwiązania testu zostanie 
uznana za ostateczną i zostanie zaliczona pozytywnie jak przynajmniej 60% pytań będzie 
posiadało prawidłową odpowiedź. Jeżeli nie zaliczycie Państwo testu, to ten temat już Państwu 
przepadnie.

9b – w test można wchodzić i wychodzić z niego wielokrotnie, próbując go rozwiązywać wybierając 
odpowiedzi w celu sprawdzenia swoich wiadomości. JEDNAK jeżeli takie rozwiązywanie testu 
zakończy się wpisaniem hasła i kliknięciem przycisku – Zakończ – to ta próba zostanie uznana 
jako ostateczna i kończąca dane szkolenie.

9c – jeżeli w czasie rozwiązywania testu zawiesi się komputer lub przestanie działać Internet, to 
można w test wejść ponownie i rozwiązywać go od początku.

10 – wynik testu pojawi się na ekranie, a także zostanie przesłany na Państwa konto i do Izby 
Aptekarskiej. W przyszłości ma być uruchomiona możliwość wydrukowania certyfikatu w 
systemie e-dukacja za szkolenia z punktami „miękkimi”.

Z poważaniem

dr farm. Piotr Brukiewicz
mgr inż. Lech Wróblewski
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mgr farm. Beatrycze Radlańska - Piątek

Katowice 2008-02-29
Szanowni Państwo

Poniżej zamieszczam informację dla Farmaceutów Szpitalnych, którą otrzymałem od 
Pani mgr Janiny Pawłowskiej, która z ramienia Naczelnej Rady Aptekarskiej reprezentuje 
Państwa w „białym szczycie”.

Z uszanowaniem
Prezes Rady Śląskiej Izby Aptekarskiej

dr farm. Stanisław PIECHULA

*************************

W obradach „Białego Szczytu” uczestniczymy w dwóch zespołach: 
- Zespół do spraw wynagrodzeń - Zofia Rogowska-Tylman, Adam Wąsiewicz;
- Zespół do spraw zmian organizacyjnych w obszarze ZOZ-ów - Janina Pawłowska, Ewa 
Germak.

Pierwszy zespól opracował ankietę poruszającą różne kwestie finansowe, odpowiedzi na 
stawiane tam pytania skonsultował ze mną Adam. Generalnie domagamy się stawek jak leka-
rze, czyli ordynator = kierownik apteki , lekarz z 1º specjalizacji = farmaceuta z jedynką itd. 

Jeśli chodzi o projekt ustawy o ZOZ-ach - wykonałam kilkanaście telefonów do kierow-
ników aptek szpitalnych z prośbą o opinię na temat zmian w zapisach, które chciałam wpro-
wadzić, uzyskałam akceptację, przesłałam stanowisko „mojego” departamentu do mec. Wa-
niewskiej, która sporządziła dokument podpisany następnie przez Prezesa NRA i przesłany 
do p. Minister Kopacz oraz złożony przeze mnie osobiście podczas spotkania w Warszawie 
panu Ministrowi.

Treść stanowiska NRA jest zamieszczona na stronie internetowej farmaceutów 
szpitalnych: www.aptekaszpitalna.pl

Pozdrawiam serdecznie
Janina Pawłowska

Sprawozdanie  Komis j i 
d s .  A p t e k  S z p i t a l n y c h

21.02.2008r. - KATOWICE - godz. 09:00
Śląska Izba Aptekarska, ul. Kryniczna 15

Temat szkolenia dla kierowników aptek szpitalnych: 
„Zarządzanie ryzykiem związanym z terapią - monitorowanie 
działań niepożądanych leków”
Wykładowca: lek. med. Dariusz Majcher

Sponsor: Polpharma
Organizator: Śląska Izba Aptekarska
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Szkolenia 
farmaceutów

Szkolenie podczas I Targów farmaceutycznych 
z Silfarmem - 2008.01.17
Miejsce: Czeladź - Szafranowy Dwór
Temat: „Witaminy i chelaty minerałów. Nowo-
czesne metody wspomagania żywieniowego na tle 
współczesnych zagrożeń zdrowotnych”

mgr Dariusz Szukała
- wykładowca

Szkolenie dla kierowników aptek szpitalnych 
- 2008.02.21
Miejsce: Katowice - Śląska Izba Aptekarska
Temat: „Zarządzanie ryzykiem związanym z terapią  - monitorowanie działań niepożądanych leków”
Wykładowca: lek. med. Dariusz Majcher

Pani Krystyna Białozorska
 z mgr farm. Anielą Piróg

mgr farm. Beatrycze
Radlańska- Piątek dr farm. Satnisław Piechula
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Kierownicy 
aptek
szpitalnych 
podczas 
szkolenia

Przedsatwiciel firmy Polpharma 
oraz mgr farm.Maria Bilińska
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F a r m a c e u c i

E x t r e m a l n i

6

Po ponad rocznej prze-
rwie Farmaceuci Extremalni 
znów dali o sobie znać. To 
już 6 edycja szkoleniowo-
treningowa. Od strony na-
ukowej odbyły się 2 szko-
lenia punktowane. Pierwsze 
w sobotę prowadził Pan 
Dariusz Szukała (doktorant 
katowickiego AWF), a temat 
szkolenia nosił tytuł „Suple-
menty diety wspomagające 
odchudzanie” oraz „Che-
laty minerałów”. Oba bar-
dzo dokładnie opracowane i 
przystępnie przedstawione. 
Pierwszy temat rozszerzył 
naszą wiedzę w zakresie 
odchudzania przy użyciu 
suplementów jak i wspo-
magania tego procesu die-
tetycznie. Drugi natomiast 
uświadomił nam wagę tech-
nologii używanych w zesta-
wach minerałów ze względu na 

której była przesympatyczna Pani Magdale-
na Wilk) oraz firmy Bayer (podziękowania 
dla P. Joasi Lisowskiej) oraz firmy Colfarm, 
Novartis, Pharma Nord i hurtowni Silfarm, 
która od lat bierze aktywny udział w integra-
cji środowiska farmaceutycznego.

Ale że nie samą nauką człowiek żyje, a 
już na pewno nie my Extremalni, więc po 
czasie miło spędzonym na sali wykładowej 
przyszedł czas na Extremalną Poniewierkę 
;) i się zaczęło... po pierwszym wykładzie 
czyli w sobotę 16 lutego zabrało się za nas 
dwóch mistrzów sztuk walki Juitsu, którzy 
uczyli nas, a w szczególności kobiety, bo to 
na nie położony był główny nacisk treningu, 

mgr farm. Joanna 
Płaczek-Wrotniak
- Przewodnicząca RMA

mgr farm. Damian Nowak 
- Z-ca Przewodniczącej 

RMA

bezpieczeństwo ich stosowania. Następny 
wykład miał miejsce w niedzielę i nosił tytuł 
„Naturalne antyoxydanty i ich rola dla zdro-
wia” i został wygłoszony przez dr Adama 
Adamka - toksyklologa z firmy Parma Nord. 
Na tym z kolei wykładzie dowiedziliśmy 
się więcej o roli jaką pełnią antyoksydanty 
i ich wadze w zdrowiu człowieka. Swoje 5 
minut miała również firmy Aromatica, która 
z wdzięcznym czeskim videoklipem Jożin z 
Bazin wprowadziła wszystkich w dobry na-
strój. Oprócz tych firm korzystaliśmy z do-
finansowania firmy Olimp (podziękowania 
składamy na ręce Pana Rafała Olejok), który 
wspiera nasze wysiłki od początku istnienia 
RMA, firmy Vita-balans (przedstawicielem 
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tów jakie mogą mieć miejsce podczas napa-
du np. po wyjściu z pracy.

Po 2 godzinach morderczego ;) treningu 
gdzie wszyscy opadliśmy z sił (głównie ze 
śmiechu) wróciliśmy do hotelu Eltrans gdzie 
zjedliśmy obiad. Potem była mała przerwa 
na odpoczynek i zaczęły się koncerty grup 
Silesian i Wawa-Mufin, które odbywały się 
na placu pod Czantorią. O godzinie 21ej w 
klubie Ambasada w Wiśle odbyło się inte-
gracyjne spotkanie Młodych Farmaceutów z 
całej Polski, było o czym rozmawiać...

W niedzielę miał miejsce 2gi wykład, a 
po nim pojechaliśmy do parku linowego na 
Równicy. To co tam zastaliśmy zaskoczyło 
nas zupełnie. Tyle połączeń, podwieszanych 
belek, zjazdów, tyrolek i innych przeszkód 
do przebycia to już stanowiło nie lada wy-
zwanie i każdy w mniejszym lub większym 
pocie czoła starał się radzić sobie z trudnoś-
ciami, byli tacy co się poddali, ale walczyli 
dzielnie i chwała im za to bo o to w tym 
wszystkim chodzi ... Walczyć i Wspierać się 
... może kiedyś to stwierdzenie stanie się ha-
słem przewodnim Extremalnych Farmaceu-
tów?...:)

Po tych wyczynach zjedliśmy ziemniaczki 
pieczone w kociołku, które były przepysz-
ne i ruszyliśmy na plac przy Czantorii 
gdzie już zacierali ręce organizatorzy 
zabawy katapultą, zacierali ręce bo 
wiedzieli, że każdy odważny tu wy-
mięka, a na naszych twarzach ma-
lował się jeszcze błogi entuzjazm 
po zabawie w parku linowym. 
Tak więc pierwsi odważni lecieli 
w powietrze blednąc i czerwienie-
jąc naprzemian bo taka była normal-
na reakcja na owo extremum ... ale 
ważne jest jedno: jakkolwiek by ktoś 
nie zareagował tak zawsze schodził 
mówiąc MOGĘ WSZYSTKO. Bo 
naprawdę po takim wyczynie można 
wszystko ... można też, chcieć szyb-
ko powtórzyć taką imprezę w tak 
sympatycznym gronie które się 
zebrało przez te 6 spotkań, jakie 
miały miejsce.

Bardzo dziękujemy wszystkim sponso-
rom i osobom, które pomogły nam w orga-
nizacji, szczególnie SIA Katowice, która od 
lat nam patronuje i dzięki temu mamy punkty 
edukacyjne. Przede wszystkim dziękujemy 
WSZYSTKIM UCZESTNIKOM, bo dzięki 
Wam mamy nowe pomysły na takie spotka-
nia, mamy możliwość poznania fantastycz-
nych ludzi, rewelacyjnych wykładowców, 
uzupełnienia swojej wiedzy farmaceutycznej, 
a przede wszystkim mamy możliwość poko-
nania swoich lęków, strachu i nie tylko.

Dziękujemy za podjęcie wyzwania, zro-
bienie pierwszego kroku i przyjazd na Szko-
łę Przetrwania. Przepraszamy za wszystkie 
niedociągnięcia. Do zobaczenia na następ-
nej Szkole ... gdzie będą jeszcze trudniejsze 
zadania do wykonania...:)

Zapraszamy do podjęcia nowego wyzwania.

mgr farm. Joanna Płaczek - Wrotniak

mgr farm. Leszek Król

mgr farm. Damian Nowak
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mgr farm. Magda Solarska

Monika Wołków
Silfarm

dr Adam Adamek

mgr farm. 
Michał 
Pietrzykowski
Prezes ORA 
w Gdańsku

mgr farm. 
Leszek

Król

Szkolenie farmaceutów

dr n.med. 
Paweł 

Chrzan

mgr farm. 
Mariusz 
Dobrzanowski
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mgr farm. Jan Stasiczek

mgr  farm. Michał Rzepczyk

mgr farm. Emilia Trzaska
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         MINISTERSTWO ZDROWIA                       Warszawa, 2008-01-16
Departament Polityki Lekowej i Farmacji

           MZ-PLE-460-6173-1/DD/08

Pan
Mgr Piotr STOLARCZYK
Prezes
Izby Gospodarczej „Apteka Polska”
ul. Kosynierów Kościuszkowskich 7/2 
87-115 Toruń

Szanowny Panie Prezesie,

W odpowiedzi na pismo w sprawie trybu wprowadzania zmian cen leków refundowanych, 
Ministerstwo Zdrowia - Departament Polityki Lekowej i Farmacji dziękuje za zgłoszone 
uwagi. Jednocześnie uprzejmie informujemy, że prace nad rozporządzeniami refundacyjnymi 
Ministra Zdrowia prowadzone były zgodnie z przepisami dotyczącymi prac legislacyjnych. 
Pański postulat dotyczący 14 - dniowego okresu vacatio legis jest już zapisany w ustawie z 
dnia 20 lipca 2000 roku o ogłaszaniu aktów normatywnych i niektórych innych aktów praw-
nych (Dz. U. Nr 68 poz. 449). Ta sama ustawa daje jednak możliwość skrócenia tego okresu, 
co miało zastosowanie w przypadku wykazów leków refundowanych.

Jeśli natomiast chodzi o kwestie ponoszenia przez właścicieli aptek strat finansowych wy-
nikających z obniżania cen zakupionych przez nich wcześniej leków, należy zaznaczyć, że 
przepisy ustawy z dnia 27 sierpnia 2004 roku o świadczeniach opieki zdrowotnej finansowa-
nych ze środków publicznych (Dz. U. nr 210, poz. 2135 z późn. zm.) obowiązują od kilku 
lat, w tym przepisy dotyczące obowiązku dokonywania przez Ministra Zdrowia noweliza-
cji wykazów leków refundowanych. Mając na względzie konieczność zapewnienia ochrony 
zdrowia, dostępność do leków oraz możliwości płatnicze Narodowego Funduszu Zdrowia, 
wszelkie działania podejmowane przez Ministra Zdrowia muszą zmierzać do racjonalnego 
gospodarowania środkami publicznymi. Należy zaznaczyć, iż ceny produktów leczniczych 
umieszczanych na wykazach są obniżane zgodnie z wolą wnioskodawcy.

Jednocześnie Departament pragnie podziękować za zgłoszone uwagi oraz przeprosić z za-
mieszanie towarzyszące pracom nad ostatnimi wykazami leków refundowanych. Pragniemy 
zapewnić, iż Ministerstwo Zdrowia dołożyło wszelkich starań aby wykazy leków refundowa-
nych mogły istnieć w obrocie prawnym bez sprawiania problemów zarówno aptekarzom jak i 
pacjentom, ale z przyczyn niezależnych od Ministerstwa nie udało się tego zrealizować.

Z poważaniem,
DYREKTOR
Departamentu Polityki Lekowej i Farmacji
Artur Fałek
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Polskie
Towarzystwo
Farmaceutyczne

Działalność katowickiego oddziału Polskiego Towarzystwa 
Farmaceutycznego w 2007 roku

dr Kazimiera Klementys prezes Zarządu Oddziału PTFarm, dr Grażyna Janikowska 
wiceprezes, dr Małgorzata Dołowy sekretarz, dr Piotr Brukiewicz skarbnik

Miniony, 2007 rok był dla naszego Zarządu rokiem wyjątkowym, gdyż mieliśmy możliwość 
zarówno współorganizowania, jak i uczestniczenia w wielu wydarzeniach, ważnych dla 
środowiska farmaceutycznego. Do istotnych i znaczących można zaliczyć organizację XX 
Naukowego Zjazdu Polskiego Towarzystwa Farmaceutycznego w Katowicach, udział w 
obchodach 60-lecia Polskiego Towarzystwa Farmaceutycznego w Warszawie, a także udział 
przedstawicieli Zarządu PTFarm w uroczystościach XV- lecia Śląskiej Izby Aptekarskiej. 

W ubiegłym roku przeprowadziliśmy 48 zebrań, w tym 12 zebrań Zarządu 
udokumentowanych protokołami, 35 zebrań naukowo - szkoleniowych dla farmaceutów oraz 
tradycyjne spotkanie członków Klubu Seniora. Wszystkie te przedsięwzięcia były efektem 
naszej dobrej współpracy z Zarządem Głównym PTFarm, a także z innymi instytucjami 
odgrywającymi ważną rolę w życiu zawodowym farmaceutów. Cenimy sobie współpracę 
z władzami Wydziału Farmaceutycznego Śląskiego Uniwersytetu Medycznego (SUM), 
Okręgowymi Izbami Aptekarskimi, Śląskim Wojewódzkim Inspektoratem Farmaceutycznym, 
Kolegium Kształcenia Podyplomowego Wydziału Farmaceutycznego SUM, przedstawicielami 
Ośrodka Kształcenia Kadr Ochrony Zdrowia ŚCZP oraz Śląskiego Oddziału Wojewódzkiego 
NFZ, a także Przedsiębiorstwem Informatycznym „Kamsoft”. Doceniamy również współpracę 
z naszymi sponsorami, a mianowicie hurtowniami farmaceutycznymi z terenu Śląska oraz 
przedsiębiorstwami i firmami farmaceutycznymi, którzy życzliwie wspierali nasze działania, 
szczególnie w zakresie partycypacji w kosztach organizacji zebrań naukowych.

Ważne daty w działalności katowickiego oddziału PTFarm w 2007r.

W dniu 25.04.07 w sali audytoryjnej Domu Lekarza przy ul. Grażyńskiego 49a. odbyło 
się Walne Zebranie Członków Oddziału Polskiego Towarzystwa Farmaceutycznego (PTFarm) 
w Katowicach, któremu przewodniczyli - dr n. farm. Lucyna Bułaś oraz lek. med. Paweł Pala. 
Gościem zebrania był m.in. dyrektor biura Zarządu Głównego PTFarm Jerzy Szewczyński. 
W czasie zebrania dokonano wyboru Członków Zarządu Katowickiego Oddziału PTFarm w 
kadencji 2007-2010 w osobach: dr Kazimiera Klementys (prezes), dr Grażyna Janikowska 
(wiceprezes), dr Małgorzata Dołowy (sekretarz), dr Piotr Brukiewicz (skarbnik) oraz pozostali 
członkowie: dr hab. Stanisław Boryczka (Prodziekan ds. studenckich Wydz. Farm. SUM w 
Katowicach), dr hab. Jerzy Stojko, dr Paweł Olczyk i mgr Marek Dzielicki. Ponadto wybrano 
również skład Komisji Rewizyjnej oraz Delegatów na Walne Zebranie ZG w Warszawie. 
Szczegóły dotyczące Walnego Zebrania Katowickiego Oddziału PTFarm z dnia 25.04.07 są 
dostępne w postaci protokołu opublikowanego w czasopiśmie Okręgowej Rady Aptekarskiej w 
Katowicach Apothecarius, 2007, 18, 87-93.

W dniu 29.06.2007r. w Warszawie odbyło się Walne Zgromadzenie Delegatów PTFarm, w 
którym czynnie uczestniczyli delegaci katowickiego oddziału PTFarm: prof. Krystyna Olczyk, 
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dr Kazimiera Klementys, dr Grażyna Janikowska, dr Piotr Brukiewicz, mgr Marek Dzielicki, 
dr Lucyna Bułaś, dr Jerzy Stojko oraz dr Paweł Olczyk. Podczas tego zgromadzenia wybrano 
nowe władze Zarządu Głównego Polskiego Towarzystwa Farmaceutycznego. Prezesem PTFarm 
w kadencji 2007-2010 został ponownie wybrany prof. dr hab. n. farm. Janusz Pluta (UM we 
Wrocławiu) a prof. dr hab. n. med. Krystyna Olczyk, Dziekan Wydziału Farmaceutycznego SUM 
w Katowicach, została członkiem Zarządu Głównego oraz opiekunem sekcji studenckiej „Młoda 
Farmacja”.  

W dniach 25-28.09.07 katowicki oddział PTFarm był współorganizatorem jubileuszowego XX 
Naukowego Zjazdu PTFarm, który odbył się ponownie po dwudziestu jeden latach w Katowicach. 

W dniu 30.11.07 na Zamku Królewskim w Warszawie odbyły się uroczyste obchody 60-
lecia Polskiego Towarzystwa Farmaceutycznego, a wzięli w nich udział członkowie Zarządu 
katowickiego oddziału PTFarm: dr Kazimiera Klementys oraz dr Piotr Brukiewicz. 

Zebrania naukowe

Zebrania naukowe, które odbyły się w Domu Lekarza w Katowicach w 2007 roku

W 2007r. mieliśmy przyjemność zorganizować 9 zebrań naukowych w ramach 
comiesięcznych spotkań w Domu Lekarza w Katowicach. Swoje wykłady prezentowali 
specjaliści z wielu dziedzin nauk farmaceutycznych i medycznych reprezentujący różne ośrodki 
naukowe Polski. Poniżej zestawiono terminy oraz tematy tych wykładów naukowych.

1. Zebranie naukowe w dniu 31.01.07 - wykład „Postępy technologii postaci leku: leki 
okulistyczne, leki doustne” wygłosiła prof. dr hab. Renata Jachowicz, kierownik Katedry 
Technologii Postaci Leku i Biofarmacji Collegium Medicum Uniwersytetu Jagiellońskiego 
(CM UJ) w Krakowie, konsultant krajowy w dziedzinie farmacji aptecznej. 

2. Zebranie naukowe w dniu 28.02.07 - wykład „Nowe wytyczne w leczeniu choroby 
niedokrwiennej serca, nadciśnienia tętniczego i cukrzycy” przedstawiła prof. dr hab. Barbara 
Filipek, kierownik Katedry Farmakodynamiki CM UJ w Krakowie.

3. Zebranie naukowe w dniu 28.03.07 - wykład „Bielactwo nabyte – Vitilligo” prezentował 
dr n. farm. Wiktor Stelmach, prof. Międzynarodowego Instytutu Medycyny Alternatywnej w 
Kolombo Sri Lanka, członek zarządu Sekcji Fitoterapii Polskiego Towarzystwa Lekarskiego. 

4. Zebranie naukowe w dniu 25.04.07 - wykład „Selektywne modulatory receptorów 
estrogenowych jako alternatywa dla hormonalnej terapii zastępczej u kobiet po menopauzie” 
poprowadziła dr hab. n. farm. Maria Pytlik z Katedry i Zakładu Farmakologii, Wydziału 
Farmaceutycznego SUM.

5. Zebranie naukowe w dniu 30.05.07 - wykład „Aktualne trendy i kierunki rozwoju 
receptury” wygłosił dr n. farm. Aleksander Mendyk z Katedry Technologii Postaci Leku i 
Biofarmacji, CM UJ w Krakowie 

6. Zebranie naukowe w dniu 27.06.07 - wykład „Teratogenne działanie alkoholu etylowego” 
prezentowała dr hab. Danuta Wiechuła z Katedry i Zakładu Toksykologii, Wydziału 
Farmaceutycznego z Oddziałem Medycyny Laboratoryjnej SUM w Katowicach.

7. Zebranie naukowe w dniu 24.10.07 - wykład ”Zwierzęta transgeniczne – stan obecny i 
perspektywy” przedstawił dr hab. n. med. Jerzy Stojko z Katedry i Zakładu Higieny, Bioanalizy 
i Badania Środowiska Wydziału Farmaceutycznego z Oddziałem Medycyny Laboratoryjnej 
SUM w Katowicach.

8. Zebranie naukowe w dniu 28.11.07 - wykład„Zespół Suchego Oka” wygłosiła dr n. med. 
Katarzyna Krysik z Katedry i Oddziału Klinicznego Chorób Oczu SUM w Katowicach.

9. Zebranie naukowe w dniu 12.12.07 - wykład „Rola przewlekłego stresu w akceleracji 
procesu starzenia się mózgu - strategie poprawy pamięci i nastroju u osób narażonych na 
chroniczny stres” przedstawiła dr n. med. Katarzyna Rygiel. 
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Zebrania naukowe 
współorganizowane przez oddział PTFarm w Katowicach w 2007 roku

Dzięki współpracy z Zarządem Głównym PTFarm w Warszawie oraz Okręgowymi Izbami 
Aptekarskimi z Opola i Częstochowy, a także firmami i hurtowniami farmaceutycznymi mogliśmy 
współorganizować 21 terenowych zebrań naukowo – szkoleniowych dla farmaceutów. Zebrania 
te odbyły się m.in. w Katowicach, Warszawie, Suchej Beskidzkiej, Opolu, Jaworznie, Tychach, 
Zakopanem, Bielsku – Białej, Jastrzębiu Zdroju, Tarnowskich Górach, Krynicy Górskiej, Zabrzu 
i Gliwicach. Prelegentami byli specjaliści z zakresów: farmakologii, diagnostyki laboratoryjnej, 
farmakoterapii, opieki i doradztwa farmaceutycznego a także prawa :
• prof. dr hab. n. med. Krystyna Olczyk (Dziekan Wydziału Farmaceutycznego z Oddziałem 
Medycyny Laboratoryjnej SUM w Katowicach)
• prof. dr hab. n. med. Eugeniusz Kucharz (Wydział Lekarski SUM w Katowicach)
• prof. dr hab. n. med. Bogusław Okopień, (Wydział Lekarski SUM w Katowicach)
• dr hab. n. med. Ewa Obuchowicz  (Wydział Lekarski SUM w Katowicach)
• dr hab. n. med. Hanna Miziołek (Wydział Lekarski SUM w Zabrzu)
• dr hab. n. med. Tomasz Urbanek, (Wydział Lekarski SUM w Katowicach)
• dr n. med. Andrzej Madej, (Wydział Lekarski SUM w Katowicach)
• dr n. med. Dariusz Belowski, (Wydział Lekarski SUM w Katowicach)
• dr n. med. Maciej Pruski, (Wydział Lekarski SUM w Katowicach)
• dr n. med. Krzysztof Łabuzek, (Wydział Lekarski SUM w Katowicach) 
• dr n. przyr. Kazimiera Klementys (Wydział Farmaceutyczny SUM w Katowicach) 
• dr n. med. Anna Szade (Warszawskie Zakłady Farmaceutyczne Polfa S.A.)
• dr n. farm. Jacek Sapa (CM UJ, Kraków)
• dr n. med. Krzysztof Kucia (Wydział Lekarski SUM w Katowicach) 
• mgr Dariusz Szukała, (firma Olimp Laboratories)
• dr n. praw. Tadeusz Kocowski (Zakład Prawa Administracyjnego i Gospodarczego, Wydział 
Prawa Administracji i Ekonomii Uniwersytetu Wrocławskiego)
• dr n. praw. Jacek Supeł, (Zakład Prawa Administracyjnego i Gospodarczego, Wydział Prawa 
Administracji i Ekonomii Uniwersytetu Wrocławskiego).

Wszystkie zorganizowane przez nasz Zarząd zebrania naukowe dawały uczestniczącym 
farmaceutom możliwość uzyskania punktów edukacyjnych związanych z obowiązkiem 
szkolenia ustawicznego. 

Kursy szkoleniowe 
współorganizowane przez katowicki oddział PTFarm w 2007 roku 

Kontynuując wieloletnią współpracę z Kolegium Kształcenia Podyplomowego Wydziału 
Farmaceutycznego SUM zorganizowaliśmy wspólnie cztery kursy szkoleniowe kończące 
się dla uczestników testem zaliczeniowym. Ponadto jako gospodarze i współorganizatorzy 
XX Naukowego Zjazdu PTFarm w Katowicach przeprowadziliśmy panel szkoleniowy dla 
farmaceutów biorących udział w zjeździe. Terminy kursów oraz ich tematykę podajemy 
poniżej: 
1. 10.03.07 hotel Campanile w Katowicach przy ul. Sowińskiego 48 - kurs: „Kosmetyki w 
aptece, kosmetyki naturalne, dermokosmetyki”
2. 22.04.07 sala konferencyjna hotelu Hilton w Warszawie - kurs: „Postępy farmakoterapii w 
wybranych chorobach i zaburzeniach psychicznych” 
3. 19.05.07 sala konferencyjna hotelu Nosalowy Dwór w Zakopanem - kurs: „Współczesne 
problemy związane z leczeniem niektórych chorób wirusowych”.
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4. 27 i 28.09.07 w aulach Wydziału Prawa i Administracji Uniwersytetu Śląskiego w 

Katowicach oraz w hali widowiskowo – sportowej Spodek odbyły się kursy  dla uczestników 
XX Naukowego Zjazdu PTFarm o tematyce: „Postępy farmakoterapii chorób układu 
pokarmowego”, „Opieka farmaceutyczna nad pacjentem z cukrzycą”, „Postępy w farmakoterapii 
i diagnostyce chorób autoimmunologicznych” oraz „Aktualne możliwości terapii niektórych 
chorób układu nerwowego”.  Wykładowcami byli specjaliści, którzy czynnie uczestniczą w 
prowadzeniu takich kursów organizowanych przez Kolegium Kształcenia Podyplomowego 
Wydziału Farmaceutycznego SUM: prof. Krzysztof Jonderko, prof. Zdzisława Kondera – 
Anasz, prof. Eugeniusz Kucharz, dr Anna Kasicka – Jonderko, dr Kazimiera Klementys, 
dr Ilona Kaczmarczyk-Sedlak, dr Paweł Olczyk, lek. med. Małgorzata Dosiak, 

5. 8.12.07 sala konferencyjna hotelu Nosalowy Dwór w Zakopanem - kurs zaliczany 
do szkoleń ciągłych: „Współczesne problemy związane z leczeniem niektórych chorób 
bakteryjnych”.

Konferencje 

W lutym 2007r. Zarząd Oddziału zorganizował trzecią już konferencję dla stażystów, 
studentów VI roku Wydziału Farmaceutycznego SUM odbywających sześciomiesięczną 
praktykę zawodową, na której zostali zapoznani z organizacjami i instytucjami związanymi 
z wykonywaniem zawodu farmaceuty. W spotkaniu tym uczestniczyli: Prodziekana Wydziału 
Farmaceutycznego z Oddziałem Medycyny Laboratoryjnej SUM prof. dr hab. n. farm. Zofia 
Dzierżewicz, Prezes Rady Aptekarskiej ŚIA dr Stanisław Piechula, Śląski Wojewódzki 
Inspektor Farmaceutyczny dr Izabela Majewska, konsultant wojewódzki w dziedzinie farmacji 
aptecznej dr Lucyna Bułaś, kierownik Ośrodka Kształcenia Kadr Ochrony Zdrowia ŚCZP dr 
Maria Trzeciak, Naczelnik Wydziału Gospodarki Lekami ŚOW NFZ mgr Grzegorz Zagórny. 
Wykład naukowy przedstawiła prof. dr hab. n. farm. Barbara Filipek, kierownik Katedry 
Farmakodynamiki CM UJ w Krakowie. 

W dniach 25-28.09.07 katowicki oddział PTFarm był współorganizatorem jubileuszowego 
XX Naukowego Zjazdu Polskiego Towarzystwa Farmaceutycznego. Takie naukowe zjazdy 
Towarzystwa odbywają się co trzy lata. Ten XX Zjazd odbył się pod hasłem: „Farmacja XXI 
wieku – wyzwania i nadzieje” i wzięło w nim udział około 900 farmaceutów. Uczestniczyli 
oni w obradach 18 sekcji naukowych takich jak: apteki ogólnodostępne i apteki szpitalne, 
badanie jakości leków, biotechnologia, bromatologia, farmacja przemysłowa i reklama leków, 
farmakoekonomika, farmakologia doświadczalna i kliniczna, historia farmacji, kosmetologia, 
lek homeopatyczny, lek roślinny, lek stomatologiczny, lek syntetyczny, analityka medyczna,  
mikrobiologia, technologia postaci leku i biofarmacja, toksykologia i ochrona środowiska oraz 
sekcja varia. Dodać należy, że po raz pierwszy w historii Zjazdu, farmaceuci mogli wziąć udział 
w punktowanym panelu szkoleniowym. Uczestnicy otrzymali certyfikaty potwierdzające ich 
udział w Zjeździe, a farmaceuci certyfikaty z kursów szkoleniowych zakończonych testem, które 
gwarantują im odpowiednią liczbę punktów edukacyjnych (tzw. „miękkich” za uczestnictwo w 
zjeździe i tzw. „twardych” za udział w kursach). Wszystkie wykłady plenarne, sesje naukowe, 
a także kursy cieszyły się wielkim zainteresowaniem ze strony farmaceutów, co potwierdzała 
duża frekwencja uczestników w salach wykładowych. Ważnym punktem programu Zjazdu 
były Obrady Okrągłego Stołu poświęcone bardzo istotnym dla środowiska farmaceutycznego 
zagadnieniom: problemom etyczno – deontologicznym w zawodzie farmaceuty, szkoleniom 
przed- i podyplomowym oraz perspektywom rozwoju farmacji. Prowadzone dyskusje z udziałem: 
Prezesa ZG PTFarm prof. Janusza Pluty, z-cy Dyrektora Departamentu Nauki i Szkolnictwa 
Wyższego mgr Katarzyny Chmielewskiej, Prezesa Naczelnej Rady  Aptekarskiej mgr Andrzeja 
Wróbla, z-cy Głównego Inspektora Farmaceutycznego mgr Zbigniewa Niewójta, Dyrektora 
Departamentu Nadzoru Głównego Inspektoratu Farmaceutycznego Marcina Kołakowskiego,  
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Prezesa Urzędu Rejestracji Produktów Leczniczych, Wyrobów Medycznych i 
Preparatów Biobójczych dr Leszka Borkowskiego oraz  Dziekanów i Prodziekanów 
Wydziałów Farmaceutycznych z całej Polski pozwoliły wypracować wnioski określające 
konieczność wprowadzenia zmian do obecnego systemu kształcenia studentów farmacji w 
celu poprawy ich przygotowania do wykonywania zawodu. Szczególnie owocna okazała 
się dyskusja na temat „Dokąd zmierza farmacja”, która odbyła się na zakończenie Zjazdu 
i przewodniczył jej prof. dr hab. Jan Pawlaczyk. Konkludując te obrady postanowiono 
powołać grupę roboczą ds. wdrażania inicjatyw XX Naukowego Zjazdu Polskiego 
Towarzystwa Farmaceutycznego w Katowicach 25 - 28 09 2007. dotyczących przyszłości 
zawodu farmaceuty w Polsce. 

Działalność jednostek Oddziału

Wiosną tj. 24 marca 2007r. odbyło się coroczne spotkanie Członków Klubu Seniora, na które 
przybyło około 70 seniorów z woj. śląskiego. W zebraniu tym uczestniczyli także przedstawiciele 
Zarządu Oddziału PTFarm. Wykład naukowy „O kawie prawie wszystko” wygłosił dr n. farm. 
Wiktor Stelmach, członek Zarządu Sekcji Fitoterapii Polskiego Towarzystwa Lekarskiego. Miłą 
atmosferę koleżeńskiego spotkania uświetnił występ artystyczny oraz skromny poczęstunek.

W dniu Święta Zmarłych, 1 listopada, Członkowie Klubu Seniora, odwiedzali groby 
zmarłych farmaceutów z terenu Śląska i Zagłębia oddając cześć ich pamięci i zapalając znicze 
z emblematem PTFarm. 

Koło Beskidzkie oddziału PTFarm w Katowicach, któremu przewodniczy dr Barbara 
Uniejowska, w ramach kształcenia ustawicznego, organizowało zebrania naukowe i szkolenia 
dla farmaceutów z terenu Podbeskidzia. 

Przedstawiciele „Młodej Farmacji”, studenci Wydziału Farmaceutycznego SUM, 
uczestniczyli w zebraniach Zarządu katowickiego oddziału PTFarm. Ponadto aktywnie pomagali 
w organizacji największego przedsięwzięcia w działalności naszego oddziału w 2007r.  jakim 
był XX Naukowy Zjazd PTFarm’u.

Współpraca Oddziału

W 2007r. Oddział PTFarm w Katowicach ściśle współpracował z Władzami 
Dziekańskimi Wydziału Farmaceutycznego SUM oraz z Kolegium Kształcenia 
Podyplomowego tego Wydziału. Dziekan Wydziału Farmaceutycznego prof. dr hab. n. 
med. Krystyna Olczyk i kierownik kolegium dr n. farm. Lucyna Bułaś były aktywnymi 
członkiniami PTFarm i bezpośrednio uczestniczyły w pracach Zarządu.

Zarząd naszego Oddziału współpracował także ze Śląską Izbą Aptekarską oraz 
Okręgową Izbą Aptekarską w Opolu. Dzięki temu, na comiesięcznych zebraniach 
naukowo – szkoleniowych, członkowie PTFarm mieli możliwość wysłuchania bieżących 
informacji o pracach ŚIA przedstawianych przez prezesa dr Stanisława Piechulę i jego 
zastępcę ds. szkoleń dr Andrzeja Deląga. Natomiast współpraca z OIA w Opolu znalazła 
odzwierciedlenie w zorganizowaniu wspólnego zebrania naukowego w ramach szkoleń 
ciągłych dla farmaceutów z regionu Opola. 

Bardzo owocnie układała się współpraca naszego Zarządu z Wojewódzkim 
Inspektoratem Farmaceutycznym w Katowicach oraz ze Śląskim Oddziałem Wojewódzkim 
Narodowego Funduszu Zdrowia w Katowicach. Cykliczne spotkania z dr Izabelą 
Majewską Śląskim Wojewódzkim Inspektorem Farmaceutycznym oraz Grzegorzem 
Zagórnym reprezentującym ŚOW NFZ należą już do tradycji zebrań w Domu Lekarza, 
a dzięki nim członkowie naszego Towarzystwa uzyskali wiele istotnych i przydatnych w 
pracy zawodowej informacji. 
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Aktywność Oddziału

Działalność Oddziału PTFarm w Katowicach w 2007 roku udokumentowaliśmy wieloma 
artykułami, które opublikowano w biuletynie ŚIA „Apothecarius” oraz w czasopiśmie 
PTFarm „Farmacja Polska”.

Jednym z ważnych elementów naszej działalności w ubiegłym roku było skonstruowanie 
i obsługa nowej strony internetowej Polskiego Towarzystwa Farmaceutycznego z 
zakładkami dla oddziałów regionalnych, w tym dla katowickiego oddziału PTFarm 
www.katowice.ptfarm.pl Strona ta została po raz pierwszy zaprezentowana przez 
dr Piotra Brukiewicza na zebraniu naukowym w Domu Lekarza w dniu 27.06.2007r. 
Ważnym jest to, że umożliwia ona zamieszczanie aktualnych informacji dotyczących 
m.in. działalności naukowej, szkoleniowej i wydawniczej PTFarm oraz daje wszystkim 
członkom możliwość szybkiego kontaktu z władzami Towarzystwa. 

Bieżąca działalność Oddziału

Działalność naukową w 2008 roku, w zakresie organizowania zebrań szkoleniowych, 
rozpoczęliśmy tradycyjnie w ostatnią środę stycznia, w dniu 30.01.08r., zebraniem 
naukowym w Domu Lekarza w Katowicach. Chcemy także zorganizować następne 
spotkania i konferencje w Domu Lekarza w dniach: 27 luty, 26 marca, 23 kwietnia, 28 
maja, 25 czerwca, 24 września, 29 października, 26 listopada i 17 grudnia. Planujemy 
również organizację zebrań i kursów szkoleniowych (z udziałem Kolegium Kształcenia 
Podyplomowego Wydziału Farmaceutycznego SUM) w innych miastach naszego 
województwa. Informacje o terminach tych spotkań będziemy zamieszczać na naszej 
stronie internetowej. 

Serdecznie zapraszamy do aktywnego członkowstwa w naszym Towarzystwie. 
Przypominamy, iż chcąc zostać członkiem PTFarm należy wypełnić deklarację oraz 
opłacić składkę miesięczną 3 zł (36 zł rocznie). Studenci nie płacą składki, a seniorzy 
zawodu mają 50% zniżkę (18 zł rocznie). Gorąco zapraszamy do udziału we wszystkich 
realizowanych przez nas przedsięwzięciach.

Prezes Zarządu 
Oddziału PTFarm w Katowicach

dr Kazimiera Klementys                                                   
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Z działalności Klubu Seniora 
przy Polskim Towarzystwie Farmaceutycznym 
- oddział w Katowicach

Tradycyjnie jak corocznie odbędzie się Wielkanocne spotkanie Seniorów 
Farmacji w Auli Kazimiera Lepszego Uniwersytetu Śląskiego w Katowicach 
przy ul. Bankowej 12, w dniu 19 kwietnia 2008r. o godz. 10.00 (tj. sobota).

W programie spotkania przewidziany jest wykład prof. Eugeniusza Kucharza pt.: 
„Postępy w leczeniu stawów”, a w części artystycznej wystąpi sopran Pani prof. 
Michalina Growiec z repertuarem muzyki polskiej i światowej, przy akompa-
niamencie Pani Ewy Jeruzal.

Współorganizatorami spotkania są: Śląska Izba Aptekarska oraz Polskie 
Towarzystwo Farmaceutyczne - Oddział w Katowicach.

Sponsorzy: hurtownie farmaceutyczne Medicare, Prosper, Torfarm oraz „Apteka 
na Dworcu” w Bielsku Białej.

Zapraszamy wszystkich zainteresowanych.

Przewodnicząca Klubu Seniora 
Polskiego Towarzystwa Farmaceutycznego
mgr farm. Małgorzata Bielecka 

Sekretarz Klubu Seniora
mgr farm. Elżbieta Nitschka - Pęcak

mgr farm. Małgorzata Bielecka 
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7  stycznia  2008  roku  zmarła  w  wieku  65  lat 

ś.V p.
mgr farm.

Urszula Kaźmierczak
(1942 - 2008)

Magister farmacji Urszula Kaźmierczak ur. 9.05.1942r. w Żorach. W 1966r. skoń-
czyła Akademię Medyczną w Poznaniu, po czym pracowała w aptece w Żorach.

W 1976r. uzyskała specjalizację II stopnia w zakresie farmacji aptecznej, 
następnie kierowała nowo otwartą apteką w Żorach na os. Ks. Władysława, 
którą sprywatyzowała w 1991r. Opiekowała się i szkoliła wielu studentów oraz 
specjalistów farmacji aptecznej.

Zmarła 7 stycznia 2008r.

20  lutego  2008  roku  zmarła  w  wieku  65  lat 

ś.V p.
mgr farm.

Gertruda Czech
(1942 - 2008)
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PRACODAWCY

Apteka „W Gwiazdach” - Katowice, ul. Rozdzieńskiego 
90 zatrudni magistra farmacji.
tel. (032) 25 88 767, 509 948 082 

Apteka w Katowicach zatrudni magistra farm. na etat 
oraz magistra farm. na godziny.
tel. 509 593 003

Apteka w Rudzie Śląskiej - Halembie poszukuje 
magistra farmacji.
tel. 603 936 650
e-mail: chrabkap@poczta.onet.pl

Apteka w Chorzowie zatrudni technika farmacji. Poszu-
kujemy osób po stażu lub w trakcie stażu, posiadających 
doświadczenie w pracy w aptece.
tel. 509 592 922

Apteka w Gliwicach zatrudni magistra na etat.
tel. 607 861 787

Apteka zatrudni mgr farmacji w Mysłowicach.
tel. 501 499 297

Apteka w Rudzie Śląskiej zatrudni magistra farmacji. 
tel. 503 067 299

Pilnie zatrudnię mgr farmacji, etat. Apteka w Sosnowcu.
tel. 698 656 021

Apteka w centrum Katowic zatrudni magistra far-
macji po stażu, na pełny etat. Praca w systemie 
dwuzmianowym. Godziny otwarcia apteki: pn - 
pt: 8.00 - 20.00, sb: 8.00 - 15.00.
tel. (032) 781 58 25
e-mail: apteka.katowice@mojabarka.pl

Apteka w Katowicach zatrudni magistra i techni-
ka farmacji. Oferujemy atrakcyjne wynagrodze-
nie. Możliwość podnoszenia swoich kwalifikacji. 
Praca w młodym zespole. Apteka nie jest apteką 
sieciową.
e-mail: simmon62@interia.pl

Apteka Medea w Cieszynie przy Szpitalu Śląskim 
zatrudni magistra farmacji. Oferujemy pracę w miłej 
atmosferze i na bardzo dobrych warunkach.
tel. 509 302 991
e-mail: aptekamedea@tlen.pl

Apteka w Katowicach zatrudni magistra farmacji na pe-
łen etat od zaraz lub po stażu od pierwszego kwietnia. 
Oferujemy pracę w miłej atmosferze oraz bardzo dobre 
wynagrodzenie.
tel. 660 681 435

Apteka w Dąbrowie Górniczej zatrudni magistra 
farmacji również na część etatu.
tel. 607 035 573

Apteka w Cieszynie zatrudni magistra farmacji. 
Bardzo dobre warunki finansowe .Mieszkanie.
tel. (033) 85 77 640

Apteka w Częstochowie zatrudnia magistra farmacji na 
cały etat lub 1/2 etatu od zaraz.
tel. 509 534 158, 509 534 159

Zatrudnię kierownika apteki w Bytomiu. 
tel. 697 530 220
e-mail: jkr60@wp.pl

Apteka w Siemianowicach Śl. pilnie zatrudni mgr 
farmacji na stanowisku kierownika.
tel. 665 874 932

Apteka w Dąbrowie Górniczej szuka technika po stażu 
na cały etat. 
tel. (032) 268 45 11, 513 131 761

Apteka w Pszczynie zatrudni magistra farmacji na sta-
nowisku kierownika apteki.
tel. 661 305 016

Apteka w Gliwicach zatrudni magistra farmacji na 
1/2 etatu. 
tel. 696 450 206

Apteka w Chorzowie zatrudni na dyżury nocne i 
weekendowe.
tel. 515 269 079

Apteka w Tychach zatrudni na bardzo dobrych wa-
runkach magistra farmacji.
tel. 601 526 045

Apteka w Tychach zatrudni magistra farmacji oferu-
je wysokie wynagrodzenie oraz Dermokonsultantkę 
(na weekendy).
tel. 502 263 912

Apteka w okolicach Bielska-Białej zatrudni na dobrych 
warunkach magistra farmacji. Od czerwca także możli-
wość objęcia stanowiska kierownika apteki.
tel. 606 347 418
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PRACOWNICY
Młoda, pracowita, komunikatywna magister farmacji 
(obecnie w trakcie odbywania 6-cio miesięcznego sta-
żu) podejmie pracę od kwietnia br. na terenie Bytomia 
bądź Gliwic.
e-mail: wela.w@o2.pl

Młoda, rzetelna, dyspozycyjna mgr farm. podejmie 
pracę na godziny lub dyżury nocne w okolicy Dąbrowy 
Górniczej, Będzina, Sosnowca.
tel. 791 452 329
e-mail: dominika78@poczta.fm

Magister farmacji w trakcie 6-miesięcznego stażu 
podejmie pracę na terenie Zabrza od lipca br.
e-mail: wistar83.wp.pl

Magister farmacji z 7-letnim stażem poszukuje pracy w 
Bielsku-Białej lub okolicy.
tel. 512 316 718

Technik farmacji po stażu podejmie pracę na terenie: 
Gliwic, Zabrza. 
tel. 609 206 383.

Technik farmacji poszukuje apteki celem obycia stażu 
w Chorzowie lub okolicy..
tel. 507 143 986

Szukam pracy jako kierownik apteki. Mam 12-letni 
staż pracy poszukuję pracy na terenie Dąbrowy Górni-
czej, Sosnowca lub okolic 
tel. 602 737 381

Technik farmacji poszukuje apteki do odbycia sta-
żu Chętnie Mikołów, Tychy, Orzesze, Żory, Łaziska 
Górne, Katowice.
e-mail: Anka_223@interia.pl

Ambitna i sumienna magister farmacji w trak-
cie sześciomiesięcznego stażu poszukuje pracy od 
kwietnia 2008 roku. 
tel. 513 771 888
e-mail: zuzanna.kossowska@gmail.com

Technik farmacji szuka stażu na terenie Żor, Rybnika, 
Jastrzębia Zdrój w woj. śląskim. Proszę o kontakt w 
godzinach rannych.
tel. 793 071 505
e-mail: beata1986@buziaczek.pl

Technik farmacji z siedmioletnim doświadczeniem 
poszukuje pracy w aptece w okolicach Siewierza, 
Zawiercia.
tel. 889 734 572

Technik szuka pracy na godziny miasta Katowice, 
Sosnowiec, Dąbrowa G., Jaworzn,o Mysłowice.
tel. 502 548 046
e-mail: lukasz.jakubczak@gmail.com

Magister farmacji z ośmioletnim stażem (w tym 3 
lata jako kierownik apteki) szuka pracy w charakterze 
kierownika. Zainteresowany jestem zatrudnieniem w 
Rybniku lub najbliższej okolicy. 
tel. 606 990 585
e-mail: svetomir@ interia.pl

Technik farmacji z 20-sto miesięcznym stażem podej-
mie pracę w celu jego dalszej kontynuacji w aptece na 
terenie Rybnika (do jego końca pozostały 4 miesiące). 
Znajomość programu Kamsoft, Eurosoft. Bardzo do-
bry kontakt z pacjentami.
tel. 509 165 786 

Magister farmacji obecnie na stażu podejmie pracę od 
lipca w aptece na terenie Sosnowca, Katowic, Będzina, 
Dąbrowy G., Mysłowic, Czeladzi. 
tel. 606 909 791

Magister farmacji z doświadczeniem zawodowym i 
1 stopniem specjalizacji poszukuje pracy na terenie 
Chorzowa, Katowic lub Rudy Śl.
tel. 606 470 157

Mam 29 lat i poszukuję pracy na stanowisku pomoc ap-
teczna w Sosnowcu. Nade wszystko cenię sobie uczci-
wiść, prawdomówność. Jestem uprzejma i bardzo przy-
jaźnie nastawiona do ludzi. Bardzo proszę o kontakt 
tel. 782 020 328
e-mail: ka_sia24@interia.pl

Jestem zeszłoroczną absolwentką Studium Farmaceu-
tycznego. Poszukuje apteki do odbycia stażu. Chętnie 
Dąbrowa Górnicza, Sosnowiec, Katowice. Mozliwość 
odbycia stażu za pośrednictwem Urzędu Pracy.
tel. 506 583 224
e-mail: agnieszka1247@wp.pl

Punktualna, Pracowita, Odpowiedzialna, z zawodu 
technik farmacji podejmie się stażu w Aptece, Oko-
lice Rybnik, Wodzisław Śląski, Radlin, Rydułtowy, 
Jastrzębie Zdrój, Pszów.
tel. 506 695 732

Mgr farmacji (mężczyzna) podejmie pracę na te-
renie Częstochowy lub najbliższych okolic od 
połowy kwietnia 2008r. Proszę dzwonić po godz. 
19.00.
tel. 664 727 079
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Sprzedaż - Kupno - Prowadzenie aptek !
Pomoc w kontaktowaniu zainteresowanych.
Szanowni Państwo

Posiadamy już w Izbie bazę danych, w której znajduje się znaczące grono farmaceutów 
zainteresowanych zakupem aptek i pojedyncze oferty sprzedaży aptek.

Zachęcam Państwa do korzystania z kontaktów oferowanych przez Izbę, chociażby z uwagi 
na możliwość uzyskania lepszej oferty przy większym gronie zainteresowanych kupnem apteki.

W kontaktach zapewniamy dyskrecję i udostępniamy takie informacje jakie Państwo 
uznacie za stosowne.

Osoba do kontaktu:  Krzysztof Mańka  -  668 220 318
 Beata Konieczny  -  668 220 317

Jeżeli Państwo uznacie za najlepszy kontakt 
ze mną w tej sprawie:

Stanisław Piechula – 601 55 44 11

Z uszanowaniem
dr n. farm. Stanisław Piechula

Prezes Rady Śląskiej Izby Aptekarskiej

Oferty pracy na email i SMSem!

1 - jeżeli jako farmaceuta lub technik farmacji chcesz otrzymywać emailem lub SMSem 
oferty pracy, dodatkowego zatrudnienia, czy pilnej pracy na nadgodziny lub zastępstwo;

2 - jeżeli jako właściciel apteki chcesz wysłać swoją ofertę pracy do powyższych osób,

wejdź na strony internetowe www.ogloszenia.farmacja.pl i czytając dokładnie szczegóły 
w dziale Oferty email i SMS, wpisz swoje dane lub prześlij swoją ofertę zatrudnienia.

Usługa polega na możliwie najszybszym
przesyłaniu zainteresowanym ofert pracy.
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